
NOVI TEDNIK 
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Celje, 16. I. '92 

Cena 50 tolarjev 

Direktor in glavni urednik Jože Cerovšek, dipl. oec. Odgovorni urednik Novegatednika Branko Stamejčič. 

Pravica žrtev 
komunističnega 
nasiija Stran 2 

Skrivnostna zastrupitev 
brez Disneveviii iunalcov 

Govorice o skrivnostnih mamilih na nalepkah in znamkah brez podlage. Interpol o tem ne ve ničesar. S čim so se torei 
zastrupili celjski otroci? Reportaža na strani 16. 

Nas bodo 
dohodnine 
dotoilcie? 

Obrazci konec tedna, podatki februarja. Če 
imate otroka in povprečno plačo, menda 
brez doplačil. . . Tema tedna na strani 6. 

I Z V S E B I N E : 
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STA: »Ne okupatorska, ampak 
jugoslovanska armada« 
Stran 10 

Čistilke pometajo v kot 
stran 14 

Leteče opeke v živo 
Stran 25 

Avtokotiček: moskvič, 
hvundai, borza rabljenih 
avtomobilov 
Stran 15, 18 
Pisma bralcev: Čigavi so 
mediji? Kdo utaplja Zelene 
Celja? Odškodnina žrtvam 
fašističnega nasiija. 

stran 19 

Velja 
tudi za 
butaste 
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z U R E D N I K O V E M I Z E 

Sveta preproščina 
Slovenski krščanski demokrati oziroma njihov 

občinski odbor v Celju so ta teden v svojem pLsmu 
(objavljeno je v pismih bralcev na 15. strani) morda 
nezavedno, zagotovo pa namenoma odprli izjemno 
aktualno in zanimivo vprašanje, ki ga lahko poenosta
vimo v en sam stavek - čigaii so mediji? 

Res je namreč, da je to, še zlasti zato, ker stranke 
čaka oster in do konca nepi-edvidljiv volilni boj, eno od 
ključnih vprašanj tega trenutka v Sloveniji. Pripeljalo 
pa je do zanimivega paradoksa - namreč, nekoč, 
v svinčenih časih, kot jim tako radi rečemo danes, se je 
točno vedelo čigavi so mediji, le da so se jih takratni 
^majemniki« (recimo njim tako, saj so bili kot ustanovi
telji bolj ali manj le to) hudičevo otepali. Svoj vplivna 
medije so lahko izvajali dosti bolj neposredno in ni bilo 
potrebno ustanoviteljstev ne vem kako močno 
finančno podpreti. Le zakaj bi plačeval tisto, kar že 
tako imaš. Vzvodov vpliva je bilo dovolj tudi brez 
denarja. In tako s(m)o mediji bolj ali ne životarili, ob 
nizkih plačah novinarjev, ob nikakršnih investicijah, 
ob nenehnih pogovorih z ustanovitelji o tem, kakšne 
naj bi bile in kakšne ne vsebinske in programske zas
nove, itd. 

Danes je v odprtem demokratičnem prostoru pač 
drugače. Vsakomur je jasno, da z ustanoviteljstvom 
prevzame tudi finančna bremena in če si jih ne more 
privoščiti, pač medijev ne ustanavlja ampak v njih 
kupuje prostor, če ga potrebuje. Mediji pa so se v tem 
prostoru tudi dobro znašli - prodajajo svoj prostor, 
hkrati pa ohranjajo nadstrankarsko samostojnost, 
tako težko priborjeno a tako zelo dragoceno pridobitev 
demokratičnosti mlade države. 

Predvsem to pa moti (vsaj nekatere) stranke in posa
meznike. Mnogo ljubše bi jim bilo, da bi, kot so v starih 
boljševističnih časih počeli to njihovi predhodniki na 
oblasti, postavljali urednike in novinarje, ter diktirali 
uredniško politiko. Kakorkoli že jih razumem, pa je 
jasno eno - ko se odprejo vrata demokratičnim toko
vom in ko zave je duh svohodnjaštva, strokovnosti nad 
ozkimi interesi in možnosti javnega preverjanja dela 
vsakogar, je ta vrata zelo težko spet zapirati. Še naj
manj pa jih je mogoče zapreti v imenu demokracije, ki 
dandanes marsikomu prav pride za to, da jo tolmači po 
svoje, ji striže peroti in se s tem še ~ hvaU. O sveta 
preproščina... BRANKO STAMEJČIČ 

Nove občinske meje 
v SlovenUi nastaia nova zakonodaja s področja lokalne samouprave 

Minuli petek so se v Ljubljani sestali 
člani skupščinskega odbora za lokalno 
samoupravo, ki so obravnavali delov
no gradivo predloga za izdajo zakona 
o lokalni samoupravi. Ob tem so teme
ljito proučili tudi gradivo dr. Igorja 
Vrišerja o oblikovanju novih sloven
skih občin. Le-teh naj bi bilo v Slove
niji po novem 246. 

Delo skupščinskega odbora za lo
kalno samoupravo koordini ra mag. 
Stane Vlaj, ki je po petkovem ses tanku 
tud i povedal , da bodo znotraj odbora 
upoštevali vse p r ipombe na nastajajo
čo zakonodajo s področja lokalne sa
mouprave . Dopolnjeno gradivo naj bi 
bilo nared do konca pr ihodnjega ted
na, v prvem tednu februarja ga bo Od
bor objavil v skupščinskem Poročeval
cu, še v prvi polovici februarja pa bodo 
na to temo pr ipravi l i tud i republ iški 
posvet, na ka te rem naj bi med drugimi 
sodelovali tud i vsi zdajšnji župani s lo
venskih občin. 

Sicer pa že delovno gradivo za zako
nodajo s področja lokalne samouprave 
pr inaša vis to novosti . V Sloveniji naj 
bi imeli 246 občin, ki bi se vključevale 
v širše lokalne skupnost i . O tem, kol i 

ko okrajev naj bi bilo v Sloveniji, se bo 
pot rebno še usklajevati , prva različica 
pr inaša med 22 in 25, d ruga pa predlog 
za 12 oziroma celo le 8 okrajev. Eden 
od kriterijev za določanje novih občin 
pa bo tudi število prebivalcev - občine 
pravi loma naj ne bi imele manj kot 
3 tisoč, mes tne skupnost i pa ne manj 
kot 20 tisoč prebivalcev. 

In kako bo z osmimi občinami naše 
ga območja? V nekater ih se na bodočo 
lokalno organizi ranost bolj, d rugod 
spet nekol iko manj temeljito p r ip rav 
ljajo. A dejstvo je, da na Celjskem (v 
okraju, regiji ali pokrajini) l ahko po 
nastajajoči zakonodaji o lokalni samo
upravi vsekakor pr ičakujemo več 
občin. 

I. STAMEJČIČ 

iz šmarsice pet občin? 
Na območju sedanje šmarske občine 

naj bi po novem nastalo pet občin 
v Šmarju, Rogaški Slatini, Rogatcu, 
Podčetrtku in Kozjem, vendar pa je 
mogoče, da bi prišlo še do nekaterih 
sprememb. 

Najbolj daleč so t r enu tno v Rogaški 
Slat ini , kjer so se kra jani na decembr

skem predrefe rendumu že odločili za 
samostojno občino in mogoče je, da bo 
to ena prvih novih slovenskih občin. 
Na pr ihodnost svoje, samostojne obči
ne so kmalu za Sla t lnčani začeli misl i 
ti tudi v Rogatcu, kjer so za pros torske 
pot rebe pridobil i s taro s tavbo zdrav
stvenega doma. V spodnjem koncu Ob-
sotelja naj bi bili kra jani Bistrice ob 
Sotli vključeni v bližnjo, novo občino 
Kozje, za ka r pa ni pre t i ranega n a v d u 
šenja ter so razmišljal i celo o združitvi 
z Bizeljskim iz sosednje občine Bre 
žice. 

V Savinjsl(i dolini osem 
občin 

Delovna skupina odbora za lokalno 
samoupravo pr i Skupščini republ ike 
Slovenije je predlagala , da b i bilo 
v Savinjski dolini osem občin: B ra -
slovče. Griže, Petrovče. Polzela, P re 
bold, Šempeter , Vransko in Žalec. To 
je seveda le predlog, na osnovi in te re 
sov občanov in s t roko\ 'nih usklajevanj 
pa bodo možne tud i d rugačne i-ešitve. 
O dokončnem oblikovanju občin se 
bodo občani odločali na referendumu. 

J .V. 

Šmarsicl volilni boj 
Kdo bo postal nov šmarski 

župan po odstopu Franca 
Potočnika (SKZ-LS) in na to 
neizvolitvi dveh predlaganih 
kand ida tov iz S S S in SKD? 

Po drugem krogu evident i ra
nja novih kand ida tov v p r e 
teklem tednu so za včeraj 
popoldan, po zaključku re 
dakcije, napovedal i sejo ob 
činske volilne komisije. Ta je 
morala ugotovit i skladnost 
k a n d i d a t u r s p ravnimi akti . 
Kot smo izvedeli neuradno , 
je kand ida t za novega župa
na F ranc Z idar (SDP), K S 

Zagorje pri Lesičnem pa je 
predlagala več imen. S s t ro 
kovnim mnenjem občinske 
volilne komisije o k a n d i d a 
tu rah - s pra \T iega stališča 
naj ne bi bilo vse v redu - bo
do v pr ihodnj ih dneh sezna
nili poslance šmarske s k u p 
ščine, ki bo na svoji p r ihod
nji seji, 27. januar ja , izvolila 
novega župana. Vendar pa je 
po začasnem pos lo \T i i ku m o 
goče presenečenje še t ik p red 
to sejo, kajti v njem je zap i 
sano, da se lahko doda tn i 
kand ida t pojavi še p red njo. 

BJ 

Žrtve terjajo pravico 
V povoinem času le bilo v Slov^i^iil preko 20 tisoč žrtev komunističnega nasilla 

Združenje žrtev komunistič
nega nasilja zahteva pravico. 
Terjajo, da jim družba povrne 
škodo, ki jim jo je s svojimi 
dejanji povzročila. Zavedajo 
se, da vseh krivic ne bo mogo
če popraviti, saj je bilo po nji
hovih izračunih po vojni v Slo
veniji preko 20 tisoč žrtev re
presije. Vendar pa je poprava 
krivic moralna obveznost 
družbe in pogoj za narodovo 
spravo, poudarjajo. 

Združenje žrtev komunistič
nega nasilja, ki ima sedež 
v Ljubljani in ga kot predsed
nik vodi Mihael Cene, je na 
široko odprlo vrata vsem naj
različnejšim skupinam ljudi, 
ki so bile tako ali drugače žr
tve komunističnega nasilja. 
Ocenili so, da je bilo v povoj
nem času takšnih žrtev preko 
20 tisoč, vendar pa večina ni 
več živa. Tisti, ki še žive, pa so 
pretežno starejši ljudje, ki ni
majo več veliko časa čakati. 

Poprava krivic je po njiho
vem mnenju moralna obvez
nost družbe in pogoj za naro
dovo spravo. S spremembo si

stema so pričakovali, da bo do 
tega prišlo samo, brez njihove
ga posebnega prizadevanja. 
Očitno so se zmotili in njihova 
sedanja prizadetost je razum
ljiva, saj mnogi še danes čutijo 
posledice krivic, ki so jih de
gradirale v brezpravne držav
ljane. Tega v sedanjem času ni 
več mogoče razumeti. 

Združenje je že v začetku 
preteklega leta oblikovalo za
konodajno pobudo o popravi 
krivic. Republiški izvršni svet 
je v svojem odgovoru aprila 
odklonil reševanje problema 
z enim samim zakonom. Ob
ljubil je več različnih, saj po
prava krivic sega na različna 
področja. Istočasno je izvršni 
svet ugotovil, da bo za celovito 
spoznanje povojnega obdobja 
potrebna še poglobljena zgo
dovinska in pravna raziskava 
ter proučene materialne mož
nosti za odškodovanje. 

V Združenju žrtev komuni
stičnega nasilja razumejo tak
šen odgovor kot odlaganje, če 
že ne izogibanje reševanju 
problema. V devetih mesecih 

po odgovoru izvršnega sveta se 
namreč ni zgodilo nič, če ne 
štejemo oblikovanja posebne 
medresorske komisije, ki jo je 
imenoval izvršni svet. V Zdru
ženju pa so vedno bolj prepri
čani, da brez posebnega zako
na ne bo šlo. Z njim bo potreb
no definirati, kdo lahko dobi 
status političnega jetnika ali 
preganjanca, ki mu je bila 
storjena krivica. 

Združenje tudi ne pristaja 
na povezovanje poprave krivic 
z materialnimai možnostmi. 
V času prestajanja kazni so 
namreč zaporniki delali naj
manj s polnim delovnim časom 
ob visokih normah in pod pri
silo. Do začetka petdesetih let 
so bila vsa dela zapornikov ne
plačana, kasneje pa je bilo 
plačilo simbolično. Zaporniki 
govorijo o suženjskem delu, 
ker so ga tako tudi doživljali. 

Neplačano delo in vse tisto, 
kar so z njim zgradili in ustva
rili, je po njihovem mnenju do
volj velika materialna osnova, 
iz katere jim družba lahko po
plača, kar so po krivici izgubi
li (vsaj del). »Nihče nima pra
vice povezovati materialnih 
možnosti s popravo osebnih 
krivic. V Sloveniji je prav na 
tem področju še mnogo notra
njih rezerv. Pri tem ne mislimo 
le na tista sredstva, ki so tako 

radodarno dana .zaslužnim' 
posameznikom z zakonom 
o pokojninskem in invalid
skem zavarovanju. Gre za lju
di, ki so izgubili delovna leta 
z dejavnostmi, ki jim jih je na
lagal njihov svetovni nazor. 
Ne gre tudi samo za tistih 1200 
penzij za posebne zasluge. 

temveč še za druge nepotrebne 
izdatke države, ki izvirajo iz 
neracionalne organizacije 
splošne porabe in mnoge sine-
kure v gospodarski sferi,« so 
zapisali. 

Poprava osebnih krivic je 
brez dvoma občutljivo dejanje, 
saj se pri odpravi enih krivic 
zelo lahko zagrešijo nove. 
A v Združenju žrtev komuni
stičnega nasilja imajo brez 
dvoma prav, ko pričakujejo, 
da se bodo njihovih krivic ven
darle že lotili. Ne samo z bese
dami, ampak z dejanji. Čas 
teče. 

MC-MBP 

Z brezplačnim delom poli
tičnih jetnikov je bilo zgraje
nih preko 30 tovarn in drugih 
industrijskih, poslovnih ali re
kreacijskih objektov, šte\'ilna 
stanovanja, ceste . . . Jetniki so 
opravljali najtežja dela v pre
mogovnikih, separacijah in na 
kmetijskih posestvih. 

Še 161 lini do pričetica gradnje avtoceste 
Objavljamo še del trase bodoče avtoce

ste od Arje vasi do Vranskega in seveda 
odštevamo dneve do obljubljenega pri-
četka gradbenih del. Upamo, da v to ver
jame še kdo, razen seveda predsednika 
slovenske vlade, Lojzeta Peterleta, ki je 
to obljubil. Kol vse kaže, je spet šlo za 
eno izmed vrste obljub, ki jih politiki 
dajejo vsepovprek. Želje so res eno, de
janske možnosti pa drugo. V vsakem pri-
meiTj pa je jasno, da se v Sloveniji pre

malo zavedamo pomena cestne mfra-
strukture za gospodarski razvoj mlade 
države. 

Pri gradnji te ceste seveda ne bo šlo 
brez mednarodnih kreditov, vendar se 
tudi tu zapleta. Tuje banke čakajo na 
mednarodno priznanje Slovenije in nji
hovega denarja ta hip ni mogoče uporab
ljati. Toda tudi po mednarodnem prizna
nju bomo potrebovali še najmanj leto 
dni, da bodo uredili vse prenose pogodb 

s federacije na Slovenijo. Morda pa bo 
kaj več le mogoče storiti s sprostitvijo 
kreditov Evropske investicijske banke. 
Gre za 1,66 milijarde tolarjev, ki zaen
krat niso vključena v sredstva proračuna 
za ceste. Le-ta, kot smo že poročali, zna
ša za letos 5,3 milijarde tolarjev, temelji 
pa zgolj na domačih virih. S tem denar
jem pa si kaj drugega kot krpanja lukenj 
ne bomo mogli privoščiti. 

JANEZ VEDENIK 

Za sprejem v državljanstvo 
v celjski občini so do 27. decembra 91, ko je potekel 

zakonski rok za oddajo vlog za sprejem v slovensko 
državljanstvo po 40. členu Zakona o državljanstvu, 
sprejeli 6 tisoč 226 vlog občanov. 

Največ vlog za sprejem v slovensko državl janstvo so 
v celjski mat ičn i službi občinskega sekre ta r ia ta za 
not ranje zadeve prejeli v oktobru , k a r 2 tisoč 250, 
zanimanje občanov-nedržavl janov Slovenije - pa se je 
v Celju stopnjevalo od septembra napre j . Zadnji dan, 
27. decembra, ko so v Celju tudi organiziral i dežurs tvo 
v podal jšanem delovnem času, je vloge za sprejem 
v slovensko državljanstvo vložilo 160 občanov, ki so 
bili na območju celjske občine s ta lno prijavljeni 23. 
decembra 1990. 

Doslej so v republ iškem minis t rs tvu za notranje 
zadeve, ki je pristojno za obra\Tiavo vlog za sprejem 
v slovensko državljanstvo, rešili t isoč 16 vlog celjskih 
občanov. V celjskem občinskem sekre ta r ia tu za no t r a 
nje zadeve pa poudarjajo, da so vsi prebivalci Slove
nije, tudi t isti , ki še niso sprejeti v slovensko državl jan
stvo, a so za sprejem zaprosili , do 25. februarja izena
čeni v vseh pravicah in dolžnostih. Za t is te občane, ki 
so zaprosil i za sprejem, pa pr is tojno republ iško min i 
strs tvo njihovih vlog ne bo rešilo do tega da tuma , se bo 
rok podaljšal do dne prejema i'ešene vloge. IS 
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PISMO IZ NEKDANJE 
PRESTOLNICE 

Miloševičeva 
najhujša bitka 

Slobodan Miloševič je po
novno krenil v veliko ofenzi
vo, kakšen bo njen izid pa je 
zaenkrat povsem negotovo. 
Tokrat se je obrnil zoper 
svoje, Srbe, ki so ga podpira
li in ohranjali na oblasti. 
V novoletnem intervjuju Ve-
černjim novostim je najprej 
ostro napadel ves srbski tisk, 
od dnevnikov do revij, trdeč 
da izražajo nestrpnost in so
vraštvo do drugih jugoslo
vanskih narodov in tako s si
stematičnim medijskim za
strupljanjem prispevajo 
k osamitvi Srbije in srbskega 
naroda!« 

V manj kot tednu dni je 
Miloševiču odgovorilo nje
govo trobilo Politika, katere 
gla\nji in odgovorni urednik 
ter skupščinski poslanec dr. 
Aleksander Pri j a je v obšir
nem uvodniku zapisal, da je 
nesprejemljiva enostranska 
in negotova ocena vseh časo
pisov in vseh uredništev 
v Srbiji. 

S pismom kninskemu Ba-
biču je Miloševič napovedal 
obračun z vse številnejšimi 
»predsedniki« novih »srb
skih republik«, čeprav jim je 
sam risal meje njihovih dr
žav, pa tudi z domačimi ra-
dikalci, ki še vedno ne more
jo verjeti, da se je vodja vseh 
Srbov spreobrnil v mirovni-
ka. To pismo je sprožilo pra
vo polarizacijo med srbskimi 
strankami, grožnjo za svoj 
obstoj pa so v njem prepoz
nale prav najradikalncjše, ki 
so prav tako goreče podpira
le dovčerajšnjo Miloševičevo 
osvajalno politiko. M. Jovič 
(SNO) na primer trdi, da to 
pismo pomeni začetek pred
volilne kampanije za šefa 
nove okrnjene Jugoslavije, 
V. Šešelj (SRS) pa enostavno 
ne ve, kam bi se dal in pravi, 
da ima razumevanje za obe 
strani in da se zato ne name
rava izrekati za nobeno 
opcijo. 

Da Miloševič ne mara 
omahljivcev, dokazuje Poli
tika, ki je vse do tega torka 
skrbela za Šešljevo promoci
jo, v tej številki pa ga je pr\dč 
vzela v zobe: napada ga sicer 
le zaradi tega, ker tujim no
vinarjem zaračunava svoje 
intervjuje v devizah in tako 
namiguje davkarjem, naj ga 
obiščejo, toda tako se tukaj 
ponavadi začnejo obračuni 

z »motečimi elementi«. 
Za popolno zmešnjavo na 

političnem odru Srbije pa je 
poskrbel beograjski tožilec, 
ki je vložil tožbo zoper Vuka 
Draškoviča, predsednika 
najmočnejše opozicijske 
stranke SPO. 

Če se je Miloševič resnično 
odpovedal vojni opciji, po
tem bo vsekakor moral (naj
prej) pomesti s tistimi, ki jih 
je na površje spravila prav 
vojna in ki bi se v miru mo
rali vrniti v anonimnost. Na
povedano sojenje pa utegne 
biti le opozorilo Draškoviču 
in drugim, naj si izbrišejo iz 
glave tako »malo« kot tudi 
»veliko« Srbijo. Miloševič 
očitno vztraja pri kakršniko
li Jugoslaviji, saj mu položaj 
šefa »Jugoslavije« bolj diši 
kot mesto predsednika Srbi
je. Toliko neumen pa zopet 
ni, da hi začenjal vojno za 
nekaj, kar je že imel... 

ŠTEFAN NOVAK 

Denar za en projekt 
Kot v vseh slovenskih ob

činah so si tudi v laški veliko 
obetali od republiškega pro
jekta, ki naj bi zagotovil 
sredstva za razvoj krajev na 
demografsko ogroženih po
dročjih. 

Po razdeli tvi so bili skoraj 
vsi razočarani , saj so od ob 
ljubljene pogače dobili samo 
drobt inice . Tako je bilo tud i 
v laški občini, kjer so p r ip ra 
vili širok program, s področ
ja telefonije, elektroomrežja, 
vodovodov, cest in ostalega 
v skupnem zahtevku okoli 
180 milijonov tolarjev. Od 
tega naj bi republ ika pr i spe
vala okoli 30 odstotkov, to je 
54 milijonov tolarjev. Odo
bren pa so dobili samo en 
projekt in sicer obnovo lo
ka lne ceste v dolžini pe t ih 
ki lometrov Vrh -Grahovče -
- T r o b n i dol, ki povezuje dve 
krajevni skupnost i z mnogi
mi zaselki. Cesta je obreme
njena s prevozi ljudi na delo 
ter kmeti jsko mehanizaci jo, 
saj gre za močne kmeti jske 
površine. Obnova te ceste pa 
bo zahtevala in draga tudi 
zato, ker je ob njej šest večjih 
plazov, ki ob vsakem moč
nejšem deževju povzročajo 
težave. 

Za to cesto je republ ika 
pr ispevala s imboličnih 3,2 

milijona tolarjev. Občina bo 
dodala še svoj delež, kar pa 
bo še vedno premalo za ob 
novo prepo t rebne ceste. Po 
moč bo t reba poiskat i še 
v delovnih organizaci jah in 
pr ispevku krajanov. V laški 
občini naj bi letos uredil i tu 
di zelo pomembno cesto L a -
ško-Tols to-Brs tn ik-Cel je , 
ki je rezervna za prin^ier p o 
plav, ko je zapr ta glavna ce
sta s spornim podvozom 
v Tremarjih. 

T.VRABL 

Plinovod do 
Laškega 

Medtem, ko v Radečah 
nadaljujejo z izgradnjo 
plinskega omrežja, pa se 
na tega v Laškem šele 
pripravljajo. 

V teku so pr ipravl ja lna 
dela za dovod pl ina iz 
Štor, kjer ga ima Petrol 
preveč in zdaj išče tiste, 
ki bi ga želeli imeti. Pe 
trol je zainteresiran, da 
pl in pripelje v Laško, nje
gova želja p a je, da p r i 
tem projektu s f inančno 
injekcijo sodeluje tud i 
občina. 

Žalski župan sprejel duhovnike 
v žalski občini nadaljujejo s tradicijo vsakoletnih srečanj občinske vlade z duhovniki. Letošnje 

srečanje je bilo v hotelu Golding v Žalcu. Zbrane je najprej pozdravil Milan Dobnik, žalski 
župan, ki se je vsem zahvalil za njihovo poslanstvo in jim tudi v bodoče zaželel uspešno delo. 
V imenu duhovnikov se je za sprejem zahvalil prodekan Viktor Arh iz Žalca, ki je poudaril, da jim 
je, kljub pomanjkanju denarja, uspelo lani nadaljevati z obnovo cerkva. Na področju občine 
Žalec so skoraj vse cerkve zunanje obnovljene, sedaj pa nekatere še čaka obnova notranjosti. 
Vendar pa meni prodekan Viktor Arh, da bo treba počakati na boljše čase. Za konec srečanja je 
spregovoril še starosta duhovnikov občine Žalec, Adolf Piki. Na sliki: Po čestitki župana Milana 
Dubnika so takole nazdravili z kozarčkom dobrega vina. T. TAVČAR 

Varovanje dobrin oi(Oija 
v laški občini se bodo letos med dru

gim tudi načrtneje lotili problema var
stva okolja. Zadnjo analizo so opravili 
že pred štirimi leti, od takrat do danes 
pa se je marsikaj spremenilo, žal na 
slabše in to pri zraku, vodah, odpad
kih in onesnaženosti tal. Za uvod bodo 
letos v občini izdelali sanacijski pro
gram, ki bo določil nosilce nalog. 

Med glavnimi točkami programa bo 
raziskava onesnaženosti tal ob p r o 
metnicah z večjo prometno obremeni 
tvijo. Pripravljajo kar to h rupa za ob 
močje Laškega in Radeč. Posebno p o 
zornost bodo namenil i varovanju pred 
h rupom na območju zdravilišča. V Zi
danem mostu se bodo pred h rupom 
zavarovali z ureditvijo bar iere med ce
sto, kamnolomom in naseljem. 

Najbolj onesnažen zrak imajo v t reh 
največjih občinskih naseljih, kjer je 
tudi največ industri je, to pa so Laško. 

Rimske Toplice in Radeče. Izboljšavo 
si obetajo z izgradnjo pl inovoda v Ra
dečah, ki je v zaključni fazi ter p reho
dom na kurjenje z lahkim kur i ln im 
oljem na področju industr i jske energe
t ike v Pivovarni in Predilnici . 

Problemat ične so tudi tekoče vode 
v občini Laško, kjer so največji ones
naževalci industr i ja in premogovnik 
ter prebivals tvo v strnjenih naseljih 
z neurejenim odvajanjem in čiščenjem 
komunaln ih odpadnih voda. Izredno 
slaba je kakovost Save v Radečah, Sa 
vinja pa je v glavnem obremenjena 
s kovinami, njena čistost pa se je p o 
slabšala ob izlivu v Savo. Vodotok S o -
pota med drugim vsebuje visoke kon
centracije fenolnih spojin, minera lnih 
olj in podobno. Med d i rektn imi ones
naževalci voda so Papi rn ica Radeče, 
Pivovarna Laško, KZ Laško enota 
Klavnica, Rudnik Laško in Dekora t iv

na Predilnica Laško. Marsikaj se bo 
izboljšalo, ko bosta začeli z obra tova
njem glavni čistilni naprav i v Laškem 
in Radečah ter ko bo zgrajeno kana l i 
zacijsko omrežje v Radečah, Laškem 
in Rimskih Toplicah. 

Poseben problem še vedno preds tav
ljajo odpadki , ki so še vedno na nizki 
stopnji urejenosti . Obstoječa odlaga
lišča so tehnično neust rezna in brez 
ustreznih dovoljenj. Do onesnaženja 
tal in pi tne vode prihaja zlasti zaradi 
nestrokovne uporabe sredstev za var
stvo rast l in. Tudi ni poskrbljeno za 
odpadno embalažo. 

V laški občini so mnenja, da bi bil 
mars ika ter i problem manjši, če bi bila 
ustreznejša kaznovalna poli t ika in 
normat ivna uredi tev celotnega proble
ma. Veliko pa bi lahko naredi l i ljudje 
sami s spoštljivejšim odnosom do va
rovanja okolja. TONE VRABL 

S V E T M E D T E D N ® M 

Nikoli ne verjemi spel(tal(iom 
Katere slike so uredniki, 

novinarji, fotoreporterji in 
bralci evropskih časopisov 
najbolj naveličani? Ni tež
ko uganiti: nasmeškov vo
diteljev držav iz kluba 12 
evropskih zvezdic. Po vseh 
summitih držav evropske 
skupnosti in pomembnej
ših zasedanjih zunanjih 
ministrov, so nas pozdrav
ljali s fotogeničnostjo enot
nosti in razumevanja. Mar 
je mogoče, da bi si takšne 
slike spet kmalu zaželeli? 
Je, vendar pod pogojem, da 
bo na njej pod rumeno 
zvezdico kdo manjkal. 

Enotnost po evropsko: 
Da bi se to lahko zgodilo, 
bi bilo mogoče sklepati iz 
majhne podiobnosti, ki pa 
očitno ni bila slučajnost: 
pred vrhunskim srečanjem 
v Mastrichtu sta se v Pari
zu srečala Mitterand in 
Kohl, v vročici razprav 
o priznavanju Slovenije in 
Hrvaške. Znano je, da sta 
se v Elizejski palači sestala 
zato, da bi morebiti uskla
dila različna poglede, kajti 
Nemčija je najbolj hitela 
s priznanjem, Francija pa 
skupaj z Veliko Britanijo 
najmanj. Takrat sta se dr
žavnika razšla brez skup
nega sporočila za javnost, 
česar se politični opazoval
ci že dolgo ne spominjajo. 
Mastrichtski vrh in bru
seljska maratonska seja, ko 
so razpravljali o priznanju 
in rezultate proglasili za 
ohranitev skupne zunanje 
politike, so podaljšali iluzi
jo, da je temu res tako. 

Zadnji dogodki pred 
usodnim 15. januarjem pa 
so dokončno potrdili, da je 
skupna evropska zunanja 
politika zaenkrat še iluzija. 
In nikakor se ne bo zgodilo 
(čeprav so sicer napovedi 
zelo nehvaležne in ta je pi
sana dva dneva pred dne
vom D) kar je verjel tudi 
slovenski zunanji minister 
dr. Dimitrij Rupel, da bodo 
vse države Evropske skup
nosti in ne le posamično, 
priznale Slovenijo in naj
brž tudi Hrvaško. »Bruselj
ski kompromis« in Nemška 
formula priznanja (je in ni 
do božiča) sta bila res ori
ginalno »gledališče spekta-
kla«, ki je potrdilo, da ela
stičnost v diplomaciji nima 
meja. Za spektakle velja, 
poleg tega, da dolgo traja
jo, da vselej pritegnejo, če 
niso pretirano kičasti, ven
dar zanje velja tudi, da jim 
ne gre preveč verjeti, ker 
spominjajo na pravljice. Pa 
čeprav Evropa morda 
s spektakli bivše jugoslo
vanske republike ne more 
več prav fascinirati, bo vsaj 
še nekaj časa ujetnica svo
jega projekta. 

Države na nasvet: Win-
ston Churchill je nekoč de
jal: »Ko ne veš, kako bi re
šil problem, ustanovi ko
misijo.« Tako so v Evropski 
skupnosti ustanovili komi
sijo, ki je definirala kriteri
je za priznavanje novih dr
žav in potem še imenovali 
arbitražno komisijo, ki naj 
bi določila, katera od pri
javljenih republik za med
narodno priznanje izpol
njuje pogoje. Seveda gre za 
velik premik v evropskih 
stališčih, če pomislimo, da 
ni dolgo tega, le dobrega 
pol leta, ko ]e prav Nemčija 
bila med tistimi, ki je naj
bolj zagovarjala enotno .Ju
goslavijo in če se samo 
spomnimo kakšen salto 
mortale je naredil velik lju
bitelj diskotek Gianni de 
Michellis. 

Vendar je Evropa podce
njevala jugoslovanski pro

blem in se ga nepravihio 
lotevala, kar se ji zdaj maš
čuje. Tudi tako, da arbi
tražni komisiji Roberta Ba-
dinterja vnaprej določa 
učinek, ko iz Bruslja sporo
čajo, da poročilo komisije 
ne bo zavezujoče za članice 
Evropske skupnosti, ki bo
do ravnale po svoji presoji. 
Mednarodno pravo navaja, 
da je ena od dveh bistvenih 
značilnosti arbitraže, da se 
mnenje mora spoštovati. 
Vendar Pr\'a haška kon
vencija iz leta 1907 določa, 
da »pristop k arbitraži vse-^ 
buje dolžnost upoštevanja 
v dobri veri«. Zato države 
Evropske skupnosti ne bo
do ravnale posebej narobe, 
če tega mnenja ne bodo 
upoštevale. Sicer pa vedno 
igra predvsem politična 
odločitev. 

Eno je, ko Badinterjeva 
komisija ugotovi, da Jugo
slavije, takšne kot je bila, 
ni več, čisto nekaj drugega 
pa, ko je treba priznati po
samezne republike, saj je 
v ES še vedno izredno veli
ko prizadevanje za obliko
vanje vsaj minimalno 
ohlapne skupnosti. 

Rošade talcev: Hrvaški 
nekatere evropske države 
v skepsi do priznanja spet 
oporekajo ureditev vpraša
nja pravic manjšin in naci
onalnih skupnosti, tudi po
tem ko je na pritisk Evrope 
po hitrem postopku spreje
la zakon o tem po evrop
skih standardih. Hrvati se 
lahko upravičeno vprašajo, 
kaj naj še storijo? Takoj bo
do dobili odgovor: ne kon
trolirate celega ozemlja in 
ga sodeč po Vancevem na
črtu s prihodom modrih če
lad še nekaj let ne bodo. 

In to je v zgodbi o priz
nanju samo nadaljevanje 
tistega duha evropske »re-
alpolitik«, ki prepričuje 
z argumenti, da bi prizna
nje samo še okrepilo vojno 
v Sloveniji in jo razširilo na 
druga območja, da bo pri
šlo do priznanja, če bo ju
goslovanska armada še na
prej napadala, da ni mogo
če ločeno priznati Sloveni
je, ker bi potem armada še 
bolj napadla Hrvaško, ker 
bi se spopadi razširili 
v Bosno, pa zato ne, ker bi 
se prekinila mirovna kon
ferenca v Haagu in se pre
prečil prihod modrih čelad 
itn. 

Žena hiv^aškega zunanje
ga ministra je dejala, da je 
najlepše darilo v zadnjem 
času, rumeni poulover za 
moža, ki mu ga podaril 
Hans Dietrich Genscher. 
Žal se Šeparoviču z njim, 
če je verjeti »krogom blizu 
Balantierja«, še nekaj časa 
ne bo priporočljivo prika
zovati pred francoskim in 
britanskim zunanjim mini
strom. Zato pa se je pred 
dnevom D vsebolj v njem 
pojavljal slovenski zunanji 
minister. V zadnjem času je 
vseveč namigovanj, da bi si 
zaradi neenakosti v tej alti 
modi sosedi utegnili skre
gati. Kakorkoli, spektakel 
se še nekaj časa nadaljuje, 
s solisti in kolektivisti. 

Piše: Robert Gorjanc 
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Davki na drugačen način 
Beseda »davek<- ima že sama po sebi 

slab prizvok. Preprosto bi si jo lahko 
razlagali s tem, da nekdo nekoga davi, 
ali bolje rečeno, nSpusti dihati. In če 
to definicijo preslikamo na gospodar
ske razmere v Sloveniji, dokaj hitro 
ugotovimo, kdo je davitelj in kdo dav-
Ijenec. 

Slovenska davčna roka je zelo dolga 
in seže domala v vse sfere našega biva
nja. V zadnjem času so pri\^elena plan 
še razne dopolnitve (npr. dohodnina) 
in popravki davčnih osnov in stopenj, 
o katerih bi se lahko v vladi samo 
dogovarjali, če odmislimo vse ostalo. 
Ker pa končni rezultat zadeva vse nas, 
je stvar toliko težja. K temu dodajmo 
še borbo za preživetje v ekonomskem 

smislu in slika je jasna. Še tisto nekaj 
zdravega jedra, ki ga premoremo, bo
mo z dajatvami zadušili, namesto da bi 
z zmanjšanjem davčnih stopenj dosegli 
večji zagon in potem razcvet. Majhne 
obremenitve povečujejo promet, veČji 
promet pa izdatneje napolni davčno 
vrečo (težak tovor lažje vlečejo pov-
prečneži kot en sam nadpovprečnež). 

Drugi problem, na katerega velja 
opozoriti, je razporejanje davčnih pri
hodkov. Država tu v določeni meri ovi
ra pretok in povzroča s svojim delova
njem nepotrebne stroške, ki bi se jim 
bilo ob pametni zasnovi mogoče ogniti. 
Podjetja bi lahko sama odločala, kam 
bodo usmerjala svoje predpisane ob
veznosti, s tem pa se država kot po-. 

srednik izključi in tako zmanjša stro
ške delovanja, saj draga država ni v ni
kogaršnjem interesu. Predpišejo se 
preferenčna področja (npr. zdravstvo, 
šolstvo...), v katera se neposredno 
usmerjajo obveznosti, podjetja pa naj 
imajo od tega tudi korist (cenejše uslu
ge ipd.). Na ta način se ustvari boljši 
pregled in lažji nadzor nad razporeja
njem davkov, denar se bolj namensko 
trosi, četudi z revizorskim nadzorom, 
davkoplačevalci vedo, za kaj bodo 
uporabljena njihova sredstva, končno 
je tudi prenos sredstev enostavnejši, 
neopredeljena podjetja pa bi plačevala 
po starem. Analize bi pokazale pred
nosti takšnega sistema. 

PRIMOŽ ŠKERL 

iVloda 92 zapira vrata 
Sejemske nagratie tudi na Celjsko 

Na Gospodarskem razsta-
višču v Ljubljani se danes (v 
četrtek, 16. januarja) zaklju
čuje 37. sejem konfekcije, 
modnih tkanin, pletenin, us
njene in krznene konfekcije, 
obutve, galanterije in modnih 
dodatkov Moda 92. Tekstilna 
in oblačilna industrija sta 
kljub temu, da ju je v preteklo
sti država vse prevečkrat ma
čehovsko obravnavala, po
membni izvozni industrijski 
panogi Slovenije. 

V slovenski tekstilni in us-
njarsko-predelovalni industri
ji je zaposlena petina vseh de
lavcev v gospodarstvu. Pri
bližno 45 tisoč tekstilcev pro

da na tuje kar četrtino, 18 t i
soč usnjarjev pa več kot polo
vico svoje proizvodnje. Zani
miv je podatek, da usnjarsko-
predelovalna industrija zapo
sluje 5,3 odstotka slovenskih 
delavcev, v tekstilni industriji, 
ki daje delo 14 odstotkom vseh 
delavcev v gospodarstvu, pa 

ustvarijo 17,6 odsotni delež 
slovenskega izvoza. 

Visok delež izvoza dokazuje, 
da so izdelki slovenske modne 
industrije kakovostni in so
dobno oblikovani, v svetu pa 
dosegajo pr imemo ceno. Kljub 
močni konkurenci so v svetu 
predstavljeni tako, da se ohra
njajo dolgoletne poslovne po
vezave. 

Na letošnjem sejmu Moda 92 
se je skupaj predstavilo 134 
razstavljalcev, večina iz Slo

venije, sledili pa so razstav
ljale! iz Hrvaške, BiH, Italije, 
Srbije, Nemčije in Avstrije. Iz 
našega obnK)čja so svoje naj
novejše izdelke predstavili: 
Elkroj iz Mozirja, Konfekcija 
Mont Kozje, M club Velenje, 
Kors Rogaška Slatina, MIK 
Prebold, Metka Celje, Tovarna 
nogavic Polzela, Scala Zarja 
Petrovče, Tekstilna tovarna 
Prebold in Pletilni studio Draž 
iz Velenja. 

V času sejma so bile v Festi
valni dvorani in na razstavnih 
prostorih vsak dan modne re
vije, pripravili pa so tudi stro
kovne posvete, okrogle mize, 
svetovalne akcije in predsta
vitve. 

T. TAVČAR 

Na skupščini splošnega 
združenja tekstilne industrije 
Slovenije so podelili tudi na
grade Inovator tekstilne indu
strije Slovenije za leto 1991. 
Med nagrajenci sta bila tudi 
Ivan Virant in Zvonko Reber-
šak iz Tovarne nogavic Pol
zela. 

Peterle v Gorenju 
Predsednik slovenske vlade Lojze Peterle je v ponedeljek 

obiskal Gorenje. 
Skupaj s podpredsednikom dr. Andrejem Ocvirkom in mini

stri Dušanom Šešokom, Izidorjem Rejcem in Igorjem Umkom si 
je najprej ogledal del proizvodnje velikih gospodinjskih apara
tov. Med pogovorom z vodstvom Gorenja, ki je pomenil nadalje
vanje decembrskega sestanka v Ljubljani, pa so predsednik 
poslovodnega odbora koncema Gorenje Mitja Jenko in njegovi 
sodelavci predstavili korporacijsko strategijo Gorenja ter nje
govo uresničevanje. Govorili so tudi o sodelovanju s tujimi.i 
strateškimi partnerji, saj želijo s tovrstnim sodelovanjem zago
toviti razvojno stabilnost poslov. Predstavniki slovenske vlade' 
so vodstvo Gorenja seznanili še s pogoji gospodarjenja v letoš
njem letu. IB 

G O S P O D A R S K I B A R O M E T E R 

Zadovoljni z rezultati 
v Gorenju Gospodinjski 

aparati so lani izdelali preko 
milijon 555 tisoč velikih go
spodinjskih aparatov. Proiz
vodnja je bila za tri odstotke 
manjša kot leto poprej, vendar 
jo glede na gospodarske raz
mere ocenjujejo kot uspešno. 
Še zlasti zato, ker so kar 77 
odstotkov proizvodov uspeli 
prodati na tuja tržišča. 

Največ 500 
zaposlenih 

Vodstvo celjske Zlatarne 
ocenjuje, da bodo kljub teža
vam v lanskih mesecih zaklju
čili poslovno leto s pozitivnim 
rezultatom. Poleg ohranjanja 
kvalitete proizvodov, poveče
vanju izvoza ter prilagajanju 
tržišču, so v preteklosti največ 
pozornosti namenili zmanjše
vanju stroškov. Med drugim so 
to dosegli tudi s kadrovsko po
litiko. Se pred dvema letoma 
je Zlatarna zaposlovala 847 
delavcev, letos pa naj bi imela 
največ 500 zaposlenih. 

Ambiciozni načrti 
v Šempetrskem Sipu name

ravajo letos močno povečati 
izvoz. Doslej so na tuja tržišča 
prodajali letno okoli 25 od
stotkov svoje proizvodnje. Le
tos nameravajo izvoz podvojiti 
in izvoziti kar polovico svojih 
izdelkov. Ambiciozni načrti so 
posledica med drugim tudi od
piranja madžarskega tržišča, 

s katerim v Sipu vse tesneje 
sodelujiejo. 

Era z Avstrijci 
v trgovskem podjetju ERA 

so že lani podpisali pogodbo 
o sodelovanju z avstrijsko fir
mo Reinchold z Dunaja, ki se 
ukvarja s proizvodnjo lakov in 
barv. Na prodajnih policah 
bodo tako ponujali celoten iz
bor proizvodov znamke Dur-
lin, hkrati pa bodo prodajna 
mesta opremili z mešalnimi 
stroji. Za začetek bodo vzorč
no prodajno mesto najprej 
uredili v Velenju. 

Novi prostori 
v Gradcu 

Podjetje Gorenje Handels 
z Dunaja odpira jutri v Grad
cu nove prostore. Uredili so 
razstavno servisni center, ki je 
prav gotovo pomembna prido

bitev Gorenja in pomeni širje
nje njegove mreže v tujini, 
otvoritve se bo udeležila tudi 
novoimenovana vodja pred
stavništva republike Slovenije 
v Avstriji dr. Katja Boh. 

Ukinjen obrat v Loki 
Zaradi racionalizacije in 

zmanjševanja stroškov so se 
v celjskem Aeru odločili za 
ukinitev enote v Loki pri Žu-
smu. Tam so doslej izdelovali 
računske trakove, delo pa je 
opravljalo okoli 40 delavcev. 
Proizvodnjo so zdaj preselili 
v Celje. Nekaj delavcev je tre
nutno na čakanju, v Aeru pa 
obljubljajo, da bodo poskušali 
najti delo za vse. V prostorih 
enote v Loki poskušajo najti 
zasebnika ali podjetje z novim 
progi-amom, kjer bi zaposlili 
delavce. Za obrat v Loki imajo 
že nekaj ponudb, med drugim 
tudi iz sosednje Avstrije. 

IRENA BAŠA 

HAMURABI ODGOVARJA 
Tečaj marke je začel počasi, 

a vztrajno naraščati. Ali je že 
prišel tisti dan, ko je treba 
dvigniti vezane tolarje in ku
piti devize, ali pa še naprej 
varčevati z vezavo tolarjev? 

Marka je že res dosegla naj
nižjo točko in odslej bo njena 
vrednost naraščala. Kdaj bo 
poskočila na realno vrednost 
(zdaj je občutno podcenjena!), 
je težko napovedati, vendar se 
to ne bo zgodilo takoj. Nekaj 
časa bo marka verjetno naraš
čala v skladu z inflacijo. Za 
naslednjih 10 dni je zato vse
eno, ali imate vezane tolarje 
ali pa že kupite marke. V obeh 
primerih boste profitirali pri
bližno enako. Vendar pozorno 
spremljajte devizni tečaj, da 
boste pravočasno, pred sko
kom tečaja, dvignili tolarje in 
kupili devize! 

Banka Slovenije je te dni iz
dala devizne blagajniške zapi
se, s katerimi je mogoče plača
ti tudi kupnino za družbena 
stanovanja. Ali je pametno ku
povati te zapise? 

Z deviznimi blagajniškimi 
zapisi skuša centralna banka 
ublažiti monetarni udar, ki bo 
sledil sedanji prodaji stano
vanj. Ti zapisi so popolnoma 
varni, so v bistvu pravi denar. 
Lahko jih brez strahu kupite! 

Vanja iz Celja: Za plačilo 
stanovanje mi manjka petina 
potrebnega denarja, ki je ni
kakor ne bom mogla zbrati do 
roka, zapisanega v pogodbi. 
Ali naj pogodbo zato razdrem 
in podpišem novo, o dolgoroč
nem odkupu stanovanja, ali pa 

naj zavlačujem z plačilom 
ostanka kupnine? 

Takšnih primerov bo v na
slednjih dneh veliko, saj mno
gi ne bodo mogli zbrati vsega 
denarja za kupnino. Pravilo 
sodne prakse in poštenega od
nosa prodajalca je, da zaradi 
tako majhne vsote kot je peti
na kupnine, ne razdira po
godbe. 

Zato plačajte v roku toliko, 
kolikor pač imate, torej 4 peti
ne, ostalo pa takrat, ko boste 
imeli. Z občino oziroma tistim, 
ki vam stanovanje prodaja, se 
poskušajte dogovoriti o odlogu 
plačila, ali pa špekulirajte in 
plačajte zamudne obresti, ki 
so bistveno nižje od inflacije. 
Nikar pa ne razdirajte po
godbe! 

Kakšne špekulacije svetuje
te občanom pri prijavi dohod
nine? 

Predpise s tega področja 
smo prepisali iz zahodnih za
konodaj, pri nas pa so razmere 
čisto drugačne, zato imajo ti 
predpisi veliko lukenj! Kdor 
jih bo odkril, bo lahko uspešno 
špekuliral in si bistveno 
zmanjšal dohodnino. Sam ne 
želim dajati javnih nasvetov 
v tej zvezi, ker bi bilo to kazni
vo. Davke plačujte po svoji ve
sti, v predpisih pa je toliko lu
kenj, da jih ne bo težko od
kriti! 

Bogdan Oblak 
- Hamurabi 

Dražji vozniški 
izpiti 

v Celju so s 15. januar
jem za 30 odstotkov podra
žili opravljanje teoretične
ga in praktičnega dela voz
niških izpitov. Kandidati 
morajo za teoretični del iz
pita odšteti 460, za prak
tični del pa odvisno od ka
tegorije vozila od 260 do 
1.430 tolarjev. 

IS 

P O Č E M S O D E V I Z E ? 
Tečaji deviznih valut na dan 15. 1. 1992 

P O N U D B A I N P O V P R A Š E V A N J E 

Ponudbe: 
- Izdelovanje hladno obliko
vanih profilov iz jekla in barv
nih kovin ~ informacije: Ko
vinska galanterija in orodjar-
stvo Jesenice, Rudolf Vari, tel. 
(064) 81-733; 
- Slovensko podjetje odkupu
je manjša in srednja podjetja 
in nudi večinsko solastništvo 

podjetjem, ki imajo težave 
z repromaterialom - informa
cije: CIS GZS, tel. (061) 150-
122, 215-631, interno 290, 292, 
293; 
- Češkoslovaško podjetje po
nuja nove steklenice 0,51, sti-
ropor embalažo za pakiranje 
sadja, zelenjave in mesa; kme
tijske izdelke: pšenico, ječ
men, koruzo ter sveže in kon
zervirane vTtnine. Sprejmejo 
tudi partnerja za skupna vla
ganja v turistično gostinskem 
objektu na Gorenjskem (okoli
ca Bleda). Informacije Blanka 
Lužnik, Linhartov trg 15, Ra
dovljica, tel. (064) 75-236; 
- Izvajanje nizkih gradenj in 
zidarskih del - Informacije: 
Facade Masonrj', Ljubljana, 
Jože Erent, tel. (061) 852-030; 
- Proizvodnja ročno izdelanih 
lesenih čolnov dolžine 4,5 in 
5 m. Čolni se lahko uporablja
jo samo na jezerih. Letna koli
čina 15 kom - informacije: CIS 
GZ, Tanja Lončar, tel. (061) 
150-122, 215-631, interno 290, 
292, 293; 

Povpraševanje: 
- Posredovanje poslovnih sti
kov med slovenskimi in alžir
skimi partnerji ter izvajanje 
uvozno izvoznih poslov in 
marketing vseh proizvodov 
v Alžiriji. 

Center za 
informacijski 
sistem 
Gospodarske 
zbornice 
Slovenije 

Vse podrobnejše informacije 
dobite pri centru za informa
cijski sistem Gospodarske 
zbornice Slovenije, telefon 
(061) 150-122, 215-631, inter
no 290, 292, 293 (Tanja Lon
čar). Obenem vabimo obrtnike 
in podjetnike, ki jih zanima 
sodelovanje v naši rubriki, da 
nam sporočijo morebitno po
nudbo ali povpraševanje po 
blagu, surovinah ali storitvah, 
vendar samo informacije, ki 
niso komercialnega značaja. 



5 

Tiipru šteti dnevi? 
Podjetje Toper je v globoki 

krizi in poslovno v razkroju, 
zato je edina rešitev za ohrani
tev proizvodnje in dela večine 
delavcev v ustanovitvi dveh 
novih družb, Topra 2000 ter 
Konfekcije Šmarje. Tako bi na 
kratko povzeli oceno pred
stavnikov kriznega štaba, To
pra, Topra 2000 ter Konfekcije 
Šmarje na petkovi tiskovni 
konferenci. 

Podatki, ki na kratko doka
zujejo razmere v Topru, so na
slednji; že ob lanskem polletju 
je bila vrednost izgube skoraj 
enaka vrednosti trajnega ka
pitala. Če bi uspeli pokriti iz
gubo, bi delež trajnega kapita
la znašal le 1,65 odstotkov ce
lotnih virov poslovnih sred
stev. Na gradbenih objektih 
v Celju je zabeležena zastavna 
pravica Ljubljanske banke. 
Splošne banke Celje, na osnovi 
zastavne pogodbe pa je s stra
ni finančne organizacije Mer-
xove banke zabeležena zastav
na pravica na opremi ter sta
novanjih. Toper ima nepreki
njeno blokiran žiro račun že 
od 15. maja dalje. Kratkoroč
na zadolženost je konec lan
skega novembra znašala do
brih 291 milijonov tolarjev, na 
račun obresti in negativnih te
čajnih razlik pa se ta zadolže
nost samo povečuje. Največji 
upniki Topra so v tem trenut
ku ljubljanski Jugotekstil, LB 
Splošna banka Celje, Merx 
banka, Topsport Pliberk ter 
republika Slovenija in Skup
nost pokojninsko invalidskega 
zavarovanja na račun že za
padlih, pri izplačilu osebnih 
dohodkov odloženih davkov in 
prispevkov. Mesečna izguba iz 
poslovanja je po podatkih zna
šala okoli 4 milijone tolarjev. 
Zaradi vseh teh negativnih 
številk so že lani začeli pri

pravljati sanacijski program 
in kot je bilo slišati na tiskovni 
konferenci, je edina rešitev za 
ohranitev proizvodnje ter ve
čine delovnih mest v oblikova
nju dveh novih družb, staremu 
delu Topra pa najverjetneje 
grozi stečaj. 

Toper 2000 in 
Konlel(ciJa Šmarje 
rešitev? 

s prvim novembrom lani sta 
začeli delovati dve novi d m ž -
bi: Toper 2000 ter Konfekcija 
Šmarje. Ustanovna glavnica 
družbe znaša 10 tisoč tolarjev 
in je sestavljena iz 80 odstot
nega vložka Topra ter 20 od
stotnega vložka Holdinga 
Merx. Obe družbi imata v na
jemu del poslovnih prostorov, 
proizvodno in skladiščno halo" 
ter potrebno opremo, imata 
pripravljen prodajno proiz
vodni program ter analizo ka
drov. Od skupnega števila 691 
zaposlenih so v novih družbah 
našli delo za 415 delavcev, od 
tega 324 v Topru 2000 in 92 
v Šmarju. V bivšem Topru je še 
vendo zaposlenih 265 ljudi. 
Pogodbe o trajnem višku ima 
v rokah 69 delavcev, 29 jih ho
di na delo, 167 delavcev pa je 
na čakanju. V obeh novih 
družbah naj bi proizvodnja te
meljila na tako imenovanih 
Ion poslih in sodelovanju s slo
venskim obrambnim ministr
stvom. Poslovni rezultati naj 
bi bili v obdobju od novembra 
do marca pozitivni, med dru
gim tudi po zaslugi avstrijske

ga kredita v višini 18 in pol 
milijonov šilingov. Denar na
meravajo porabiti za financi
ranje tekočega poslovanja ozi
roma obratna sredstva, odpla
čilo Toprovih obveznosti za 
opremo, investicije v specialne 
šivalne stroje in likalne napra
ve, računalniško opremo ter 
vrnitev petih milijonov šilin
gov posojilnici Pliberk za ma
tično firmo. Po besedah vodil
nih so se z ustanovitvijo novih 
dmžb in čiščenjem Topra stri
njali tudi upniki. Če ne bi 
ukrepali, bi bila vrata Topra 
danes zaprta, brez dela bi bilo 
vseh 600 delavcev, z nadalje
vanjem proizvodnje pa lahko 
tudi upniki sami računajo na 
večji kos pogače. 

Sramota, pravijo 
delavci 

Dan pred božičem so se de
lavci Topra zbrali na zboru in 
že takrat terjali odgovore na 
vrsto vprašanj, ki tudi danes 
še vedno niso raziešena. V za
četku januarja se je dvakrat 
sestal sindikat in na vodstvo 
Topra naslovil naslednje zah
teve: zahtevajo vse zapisnike 
delavskega sveta od tretjega 
oktobra naprej. Nadalje zah
tevajo izplačilo osebnih do
hodkov za mesec december 
v skladu s kolektivno pogodbo 
in izplačilo razlik ter podatke 
o vseh neizplačanih osebnih 
dohodkih. Osrednje vprašanje, 
na katerega tudi na tiskovni 
konferenci ni bilo slišati jas
nega odgovora, je in ostaja so
cialna varnost delavcev, ki bo

do morda ostali brez dela. Kaj 
bo z invalidi oziroma tistimi, 
ki so bili doslej zaposleni v ta
ko imenovanem R programu? 
In še nekaj vprašanj, ki jih za
stavljajo delavci: zakaj je de
lovni urnik podaljšan na deset 
ur. Vodilni so pojasnili, da je 
ukrep nujen, če hočejo izpolni
ti naročila in da podobno rav
najo tudi v drugih tekstilnih 
podjetjih. Kakšna je usoda 
članov delavskega sveta, ki so 
med drugimi tudi sprejeli 
sklep o ustanovitvi novih 
družb. So na čakanju ali so vsi 
našli delo v novih družbah? Po 
odgovoioi vodilnih sodeč so vsi 
zaposleni v novih družbah, ra
zen ene delavke, ki je trenutno 
na čakanju. Kako je s plačeva
njem najemnine novega Topra 
matični firmi? Odgovor: ne po
ravnava se z gotovino oziroma 
denarjem, temveč Toper 2000 
poravnava obveznosti starega 
podjetja, najemnina pa je do
ločena v višini amortizacije 
strojev in opreme. Kdo so 
sploh vodilni delavci starih in 
novih podjetij? Tudi to so po
jasnili na tiskovni konferenci: 
vršilec dolžnosti direktorja 
Topra 2000 je Leon Pekošak, 
direktor Konfekcije Šmarje 
gospod Kolar, pred tem po
močnik direktorja Topra. Top
sport v Avstriji vodi Dragan 
Balaban in ne eden prejšnjih 
direktorjev Topra Peter Priv-
šek. Direktor Topra do stečaja 
pa je Bruno Medvešek, ki obe
nem opravlja izvozne posle 
v Topru 2000 in v tej novi 
družbi tudi prejema plačo. 

IRENA BAŠA 

Novoletni 
sprelem 

Celjski župan Anton 
Roječ je minulo soboto, 
11. januarja, v prostorih 
Slovenskega ljudskega 
gledališča Celje pripravil 
novoletni sprejem. 

Na srečanje so bili po
vabljeni direktorji po
membnejših celjskih po
djetij, predstavniki druž
benih dejavnosti, verskih 
skupnosti ter člani 
skupščinskega predsed
stva in poslanci v repu
bliški skupščini iz celjske 
občine. IS 

Servis zagotovljen 
Gorenie Servis ustanovilo mešano podjetje 

Največji uspeh, ki ga je v teh 
kriznih časih doseglo podjetje 
Gorenje Servis na ozemlju 
bivše Jugoslavije, je prav goto
vo ustanovitev osemnajstih 
mešanih podjetij v Bosni in 
Hercegovini ter na Hr\'aškem. 
Tako so med drugim pojasnili 
na tiskovni konferenci, ki so jo 
v petek sklicali predstavniki 
Gorenja Servis v Topolšici. 

Gorenje Servis je doslej ime
lo osem enot v Bosni in Herce
govini ter deset enot na Hrva
škem. Vse te enote so preobli
kovali v mešane držube, v ka
terih bo imelo matično podjet
je iz Velenja 51 odstotni delež 
kapitala. Po ocenah Gorenja je 

na ozemlju nekdanje Jugosla
vije okrog 25 milijonov Gore-
njevih proizvodov, za katere je 
potrebno kljub političnim raz
meram zagotoviti vzdrževanje 
in redno servisiranje. Poleg te
ga pa z ustanavljanjem meša
nih družb ohranjajo delovna 
mesta delavcem, kapital in 
ime Gorenja kot pojem kvali
tete na ozemlju bivše Jugosla
vije. 

Gorenje Servis je imelo 
v preteklosti po vsej Jugosla
viji 78 enot s 1600 zaposleni
mi. V osemnajstih mešanih 
družbah ima delo zagotovljeno 
okoli 650 ljudi. Da bi uredili 
odnose z enotami v preostalih 

republikah, zlasti Srbiji, Ma
kedoniji in Črni gori, si vodilni 
v Gorenju Sei"vis prizadevajo 
za oblikovanje podobnih me
šanih družb tudi v teh treh re
publikah. Po srbskih podatkih 
je na območju njihove republi
ke okoli 6 milijonov Gorenje-
vih gospodinjskih aparatov, 
od tega samo v Beogradu 1,2 
milijona. Vendar s srbskimi, 
makedonskimi in črnogorski
mi predstavniki zaenkrat ni 
mogoče doseči soglasja, čeprav 
jim iz matičnega podjetja še 
vendo pošiljajo rezervne dele 
za aparate v garanciji. V Vele
nju vseeno upajo, da bodo do
govor dosegli tudi s temi repu
blikami. 

Z novimi podjetji v Bosni in 
Hercegovini ter na Hrvaškem 
bodo v Gorenju poslej v po
vsem kapitalskem odnosu. Po
djetja bodo opravljala servisne 
storitve za Gorenjeve izdelke 
in za izdelke iz konsignacije, 
prodajo Gorenjevih izdelkov 
in prodajo iz konsignacij. Ma
tično podjetje v Velenju pa naj 
bi sproti obveščali o poslova
nju in rezultatih poslovanja. 

IRENA BAŠA 

Dobili smo 
- črno borzo! 

Objavljena slika je priča 
trditve, da se je končno tudi 
v Celju začelo nekaj dogaja
ti. Dva meseca po tistem, ko 
so »švercerje«, oziroma črno-
borzijance - preprodajalce 
deviz pregnali z ljubljanske
ga Tromostovja, so se končno 
pojavili tudi v Celju. 

Vsekakor je to posel, ki se 
izplača tudi kupcem: proda
jalci zatrjujejo, da bo kljub 
temu, da marka raste, njihov 
tečaj ostal enak - od ena do 
triinštirideset tolarjev za 
marko. 

Preprodajalci (ki na tržni
ci sicer prodajajo kavo) pra
vijo, da je to dober biznis; 
prej so prodajali v Ljubljani 
in Mariboru, sedaj so prišli 
v Celje. Policaji jih, menijo, 
preganjajo samo zato, ker 
delajo konkurenco trgovi
nam in bankam. Črnoborzi-
janci so se ljudem bolj prilju
bili kol je to uspelo bankam 
- en prodajalec proda tudi 
do dvajset tisoč mark na dan. 

N. M. SEDLAR 
Foto: E.EINSPEILER^ 

V Celju o zdravih 
mestih 

V prostor ih zavarovalnice 
Triglav v Celju so prejšnji t e 
den predstavi l i simpozij »In
formacija v zdravi družbi in 
zdravje v informacijski 
družbi«, ki je bil v Eidhovnu 
na Nizozemskem konec mi
nulega leta. Na njem sta iz 
Slovenije sodelovala Vikto
rija Rehar in Boris Kramber-
ger, ki sta simpozij in novo
sti v okviru koncepta Z d r a 
vih mest v Celju preds tavi la 
številnim slušateljem iz vse 
Slovenije. 

^ L Š . . 

N A S O N Č N I STRANI ALP 

PO SLOVENIJI SE PLAZI 
POŠAST? - Duh. ki je pol 
stoletja vel po naši lepi deželi 
iz Dražgoš, kjer je leta 1942 
po vsej Evropi zmagovita 
Hitlerjeva soldateska doživel 
prvi hud poraz, je prispeval 
tudi temu, da se je Slovenija 
le izvila iz okov Jugoslavije, 
se uprla enemu najmočnejših 
vojaških strojev v Evropi 
-jugoslovanski armadi in tr
masto vztrajala pri samo
stojni poti, vsem upiranjem 
velesil navkljub, je med dru
gim povedal dr. France Bu
čar, predsednik slovenskega 
parlamenta, v nedeljo 
v Dražgošah. Še pomembnej
še je Bučarjevo opozorilo 
- upajmo, da bo kaj zaleglo 
- da nam grozi pošast, ime
novana enoumje. Pomeni, da 
sosedu ne priznam nič do
bronamernega in dobrega, če 
ne misli tako kot jaz oziroma 
če ni v moji politični stranki. 

In prav zdaj, ko je arbi
tražna komisija konference 
o Jugoslaviji ugotovila, da 
Slovenija izpolnjuje vse po
goje za mednarodno prizna
nje samostojnosti in neodvis
nosti, prav zdaj, ko se priz
nanja Slovenije vrste po te
kočem traku, bi nas pošast 
enoumja lahko prignala 
v kolektiven samomor. Po
trebovali bomo vse moči, ta
ko kot smo jih med junijskim 
napadom Antiljudske Arma
de, da bomo preživeli otroške 
bolezni mednarodno komaj 
rojene države, da se bo go
spodarstvo postavilo na no
ge, da ne bomo Balkan 
Evropske skupnosti, kar je 
soznačica za zaostalost in 
revščino, ampak kolikor toli
ko enakopraven partner raz
vitim na stari celini. 

PREPIRI MED MINISTRI 
- Če sodimo po dnevnem do
gajanju na političnem prizo
rišču Slovenije, je bilo opo
zorilo dr. Franceta Bučarja 
več kot nujno. Resda se je 
(neuradno) že začela predvo
lilna kampanja na Sloven
skem - zaradi negotovega 
položaja vlade Lojzeta Pe
terleta, ki nima več večinske 
podpore v slovenski skupšči
ni, in razpada Demosa - toda 
kar je preveč je preveč. Toli
ko gnojnice, kot so voditelji 
strank, ki so na oblasti, zače
li že zdaj zliva ti drug na dru
gega, presega mero dobrega 
okusa. Lahko pa domneva
mo, kaj se bo zgodilo, ko se 
bo začelo pravo predvolilno 
klanje oziroma nabiranje 
točk pri možnih volilcih. 

Ena takih zadev je »avto
mobilska afera«, ki spominja 
na tiste v »svinčenih časih«, 
kot imenujejo sedanji oblast
niki obdobje pred slovensko 
pomladjo. Takrat so nekateri 
ugledniki s pomočjo zvez na
pol zastonj dobili dobre av
tomobile, ki so jih navadni 
smrtniki lahko le nevoščljivo 
gledali v izložbah. Zdaj se 
predsednik vlade huduje nad 
svojimi ministri, češ da raz-
sipavajo denar za nakup dra
gih avtomobilov. Prizadeti 
ministri pa dokazujejo slo
venski javnosti, recimo dr-
. Dimitrij Rupel, da dva avto
mobila znamke BMW - te 
znamke vozijo mnogi srednje 
uspešni obrtniki na Sloven
skem - tak resor v resnici' 
potrebuje, saj tujih diploma
tov pač ne more prevažati 
v jugu. kadar pridejo v Slo
venijo. Pa natolcevanje ene
ga od narodnjakov, češ da je 
Igor Bavčar kot minister za
sebno dobil v dar kar merce-
des, kar se je takoj izkazalo 
kot neresnično. 

Le komu je vse to potreb
no? Mar nekateri res mislijo, 
da so slovenski volilci tako 
za luno, da ne bodo znali lo
čiti zma od plev? Zlasti tisti, 
ki komaj životarijo z zajam
čenim osebnim dohodkom ali 
s pokojnino. Avtomobilske 
afere so le poskus metanja 
peska v oči. 

ZARESNI TOLARJI - Še 
nekajkrat bomo šli spat in že 
bomo imeli »zaresne« tolarje. 
To naj bi se zgodilo marca, 
ko bomo iz Švice dobili na
tisnjene prave bankovce in 
uživali v pogledu na sloven
ske zgodovinske osebnosti, 
ki bodo na njih. Če se bo še 
zgodilo, da jih bomo zaslužili 
več, ko zdaj zaslužimo bonov 
z imenom tolarji, in če bodo 
pravi tolarji tudi na medna
rodnem denarnem trgu kaj 
veljali, bomo res lahko zado
voljni, da smo se znebili yu 
dinarjev. Od oktobra, ko smo 
dobili prve tolarje, do danes 
je tolar sicer padal, če ga pri
merjamo z nemško marko, 
vseeno pa ne toliko, kot so 
mnogi napovedovali. Da bi 
bil pravi tolar tudi trden, to 
si lahko le želimo. 

ŽRTVE SLABIH CEST 
- V Sloveniji umre na cestah 
od 600 do 700 ljudi na leto, 
strokovnjaki pa pravijo, da 
je ena tretjina od njih žrtev 
slabih cest. Izračunali so tu
di, da zaradi tega (zdravlje
nje ranjencev, invalidnine, 
pokojnine, druge oblike ško
de) izgubi Slovenija na leto 
okrog 500 milijonov DEM. 
Vse to omenjamo ob podat
ku, da je v Sloveniji na 1000 
prebivalcev registriranih 360 
vozil in se to število poveču
je, čeravno živimo v kriznih 
časih. In še nekaj je zanimi
vo, kar meče veliko senco na 
ljudi na sončni strani Alp: 
vsak četrti voznik, ki je lani 
povzročil prometno nesrečo 
v Sloveniji, je pregloboko 
pogledal v kozarec. Zato tudi 
predlog iz vrst strokovnja
kov, da bi sedanjo dovoljeno 
količino alkohola v krvi (0,5 
promila) zmanjšali na 0,2. 
Življenja so pač dragocenej
ša od trenutnega užitka. 

DOHODNINE IN CENE 
- Veliko Slovencev je zdaj na 
trnih, saj jih nova davčna za
konodaja zavezuje, da prija
vijo dohodnino. Ker je to no-
vota, mnogim dela preglavi
ce, saj je treba dobro obvla
dati matematiko in poznati 
vsa določila davčne zakono
daje, da si zavezanec sam 
približno izračuna, koliko 
naj bi - ob tem, da je sproti 
plačeval določene prispevke 
od bruto prejemka - še pri
speval v državno blagajno. 
Mnogim bo to jasno šele ju
nija, potem ko bodo občinske 
davčne uprave izdale vse od
ločbe o morebitnem doplači
lu. Tisti, ki so se zagrizli 
v dohodnine, trdijo, recimo, 
da tisti upokojenci, ki so 
imeli lani 146.000 tolarjev 
pokojnin, ne bodo plačali do
datnega prispevka, če so 
imeli tudi pravico do nekate
rih olajšav. Živi bili, pa vide
li, pravijo bolj črnogledi. 

Vse večje tistih, ki menijo, 
da si vladajoči slovenski 
kmečki lobi dobro izboljšuje 
svoj položaj, čeprav vodilni 
v Slovenski kmečki zvezi-
Ljudski stranki, na čelu 
s predsednikom Ivanom 
Omanom, to zanikajo. Po
datki pa pravijo, da so se, 
recimo, novembra lani cene 
storitev povečale za 11 od
stotkov, kmetijskih izdelkov 
pa kar za 29,7 odstotka (kon-
servirano meso za 35 odstot
kov in sveže vrtnine celo za 
40,6 odstotka). Kmetje pa še 
zmeraj trdijo, da ne morejo 
živeti. Kaj pa šele tisti, ki 
moramo te izdelke kupovati? 1 
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Dohodninsko leto 
dvaindevetdeset 
Obrazci bodo naprodaj konec tega tedna - Podatke bodo davkoplačevalci dobili 
v začetku februarja - Če imate enega otroka in povprečno plačo, menda ne bo 
doplačil 

Konec tega tedna naj bi 
i' knjigarnah in kioskih za
beli prodajati obrazce za na
poved dohodnine. Na njih bo 
moralo do konca marca pri
bližno milijon in tristo tisoč 
Slovencev napovedati do
hodnino za minulo leto, na 
podlagi tega pa jim bo od
merjen davek. Za veliko ve
čino je ta obveznost povsem 
nova. Toda kaj drugega, kot 
navaditi se na spremembe, 
nam ne preostane. Kakršno
koli špekuliranje ali malo
marnost lahko presneto dra
go stane. 

Obrazci po štiri 
tolarje in pol 

Zakon o dohodnin i so p o 
slanci republ i ške skupščine 
sprejeli t ik pred novim letom 
in to z neka te r imi dopolni 

tvami. Predvsem so davčnim 
zavezancem skrajšali čas, 
v ka te rem bo t reba vložiti 
napovedi . Lani se je zdelo 
pr imerno, da bi to storili do 
konca junija, toda inflacija 
je storila svoje in napovedi 
bo t reba odda t i do 31. 
marca . 

Obrazci za izpolnitev 
davčnih napovedi bi moral i 
bit i na voljo že v ponedeljek. 
Tako so zagotavljali vodilni 
možje v republ iški davčni 
upravi . V začetku tega tedna 
so bili še vedno v tisku, na 
prodajnih mest ih se bodo 
pojavili menda ob koncu te 
ga tedna. Prodajal i jih bodo 
v knj igarnah, kioskih in še 
kakšn ih drugih prodajnih 
mest ih, zagotovo pa jih ne 
boste dobili na občinskih 
up ravah za družbene p r i 
hodke. Cena za obrazce bo 
enotna in naj bi znašala štiri 
tolarje in pol. 

Davkoplačevalci bodo 
pred izpolnjevanjem obrazca 
za napoved dohodnine po 
treboval i poda tke o svojih 
b ru to dohodkih , izplačanih 
pokojninah in nadomest i l ih 
pri skupnost i pokojninsko 
inval idskega zavarovanja ter 
o p lačanih pr ispevkih in 
davkih . Vse te poda tke mo
rajo zagotoviti in poslat i iz
plačevalci dohodkov, dobili 
pa naj bi jih v začetku febru
arja. Na občinske uprave za 
d ružbene pr ihodke bo t reba 
izpolnjene obrazce oddat i do 
31 . mai-ca. Obr tn iki in tisti 
davkoplačevalci , ki jim je la
ni pr inaša lo dohodek odda
janje premoženja v najem, 
morajo napoved za odmero 
davka vložiti že do 28. febru
arja, t ako kot je bilo p redp i 
sano v zakonu, sprejetem ko
nec leta 1990. Izjema bo ve
ljala le za pr imere , ko bodo 
zavezanci dobili odločbo 
davkarjev s poda tk i o davčni 
osnovi za posamezno podvr 
sto dohodnine nekoliko kas 
neje. V vsakem pr imeru pa 
bodo moral i zavezanci vloži

ti napoved za dohodnino 
najkasneje v petnajs t ih dneh 
po prejemu odločbe. Pri 
izpolnjevanju obrazcev 
kakšn ih hudih zapletov ne bi 
smelo biti , pravijo na davč
nih upravah , saj bo vsak 
obrazec imel pri loženo n a 
tančno navodilo. 

Visoke kazni 
Velika večina ljudi je p r e 

pr ičana , da pr i resnično ne 
evropskih p lačah ne bodo 
plačevali davka. To bodo se
veda ugotavljali davkarj i , 
vsekakor pa se velja po t rud i 
ti in izpolnit i obrazce. Za 
vse, ki bi pozabili oddat i na 
poved do 31. marca ali se j im 
zdi to nepotrebno, naj zap i 
šemo, da je pozabljivost l ah
ko presneto draga stvar. 
Prav tako jih lahko drago 

stane prikrojevanje zah teva
nih podatkov. Če občani ne 
bodo vložili obrazca, če bodo 
zamudili predpisani rok ali 

pa v oddani napovedi ne bo 
do zapisali vseh podatkov, ki 
so za odmero davka po t r eb 
ni, bi storili prekršek. Posa
meznik je lahko kaznovan 
z najmanj 25 tisoč tolarji, 
p rekršek v zvezi z opravl ja
njem dejavnosti pa bi ga stal 
najmanj 50 tisoč tolarjev. 
Utaja davka pa je l ahko že 
ka r finančni polom. Najmanj 
200 tisoč tolarjev kazni n a m 
reč lahko pričakuje tisti , ki 
bi napovedal manjšo osnovo 
za dohodnino oziroma m a n j 
šo davčno osnovo za posa
mezno podvrsto dohodnine. 

Koliko za davek 
Virov dohodnine je po za

konu šest vrst: to so osebni 
prejemki, dohodki iz kmet i j 
stva, dohodki iz dejavnosti , 
dohodki iz kapi ta la , dohodki 
iz premoženja in dohodki iz 
premoženjskih pravic. Davč
ni blagajni bodo gotovo na j 
več prinesli osebni prejemki 
in dohodki obrtnikov. Ker so 
davčni zavezanci med letom 
plačevali akontacije dohod
nine, davkarji napovedujejo, 
da tisti, ki imajo enega o t ro
ka in povprečno plačo, ne bi 

smeli doplačevat i p re t i ran ih 
zneskov. Če ne sodite med 
po\ 'prečne davkoplačevalce, 
si l ahko izračunate , v kater i 
davčni razred boste sodili. 
Davkoplačevalci so glede na 
doseženo letno stopnjo do 
hodnine razvrščeni v pet 
davčnih razredov, temeljna 
obdavči tev je 19 odstotkov, 
lestvica pa je progresivna, 
ka r pomeni : večja plača, 
večji davek. Če od svoje b r u 
to p lače odštejete vse p r i 
spevke, ki ste jih med letom 
plačal i za socialno varnost in 
tiste, ki ste jih odšteli za soli
darnost , ugotovite, kol ikšna 
je osnova za dohodnino. 
E n a k o velja za upokojence. 
Znesek lahko zmanjšate še 
za desetino, če ste denar p o 
rabil i za stvari , ki jih zakon 
pr iš teva med olajšave. Kdor 
ima še posebno olajšavo, ker 
je vzdrževal enega ali več 
družinskih članov, od tega 
zneska odšteje še osem od
stotkov, če je vzdrževal ene
ga družinskega člana. Kdor 
je vzdrževal dva, odšteje n a j 
prej osem odstotkov, za d ru 
gega pa še deset, za tretjega 
dvanajst , četr tega štirinajst 
in t ako napre j . Odstotki se 
seštevajo, t ako iz računan 
znesek pa je potem osnova za 
dohodnino. 

Do takra t , ko bodo dav

karji dokončno odmeril i da 
vek na dohodnino, bo dolo
čena tud i le tna osnova za do 
hodnino. Kakšna bo, bodo 
februarja izračunal i s ta t i s t i 

ki, ki bodo imeli poda tke 
o poras tu plač zaposlenih 
v Sloveniji. Po prvih ocenah 
so plače lani poras le za okoli 
69 odstotkov. Pred lanska os
nova je znašala 60 tisoč d i 
narjev in če ta znesek pom
nožimo s koeficientom 1,69 
dobimo število 101 tisoč to 
larjev, k a r je pr ibl ižna osno
va za dohodnino. To je seve
da najnižja osnova, ki je o b 
davčena z 19 odstotki davka. 
Tak posameznik bi p lačal 
okoli 19 tisoč tolarjev davka. 
Kdor bo zaslužil še enkra t 
toliko, bo plačal nekaj čez 23 
odstotkov davka . Če bo zna
šala le tna osnova pr ibl ižno 
400 tisoč tolarjev, bo davek 
znašal 29 odstotkov. Ali če 
navedemo dva povsem kon
kre tna pr imera , za ka te ra so 
izračun pr ipravi l i na celjski 
davčni upravi . V pr imeru, da 
je povprečni mesečni osebni 

dohodek lani znašal 10.044 
tolarjev in ob upoštevanju 
olajšav, bi zavezanec imel 
v dobrem še 161 tolarjev. Če 
je povprečni mesečni osebni 
dohodek znašal neto 18.711 
tolarjev, pa bi zavezanec 
z uveljavljanjem olajšave 
plačal 6.039 tolarjev davka. 
Podrobneje si p r imera lahko 
ogledate v razpredelnici , 
s tem, da so to zaenkra t samo 
predvidevanja, poudarjajo 
v celjski davčni upravi . 

Kaj prinašajo 
olajšave? 

Najbolj ak tua lno vpraša 

nje ob dohodnini so seveda 
olajšave. Davčni zavezanci si 
lahko z olajšavo znižajo os 
novo za dohodnino le za 10 
odstotkov. Olajšava pr ide 
v poštev, če je davčni zave
zanec vložil denar v obvezni
ce, delnice ali vloge po p red 

pisih, ki urejajo us tanavl ja
nje podjetij ter v deleže za
drug. Ob tem v celjski davčni 
upravi opozarjajo, da naj t i 
sti, ki uveljavljajo olajšave 

zaradi obveznic in delnic, le
te prinesejo na vpogled ob 
oddaji obrazcev. Nadal je 
lahko zavezanec osnovo za 
dohodnino zmanjša za zne
sek sredstev, porabl jenih za 
n a k u p ali gradnjo s t ano 

vanjske hiše ali s tanovanja 
za rešitev las tnega s t ano 
vanjskega problema. Če je 
gradi l hišo, lahko zavezanec 
računa na olajšave potem, ko 
predloži lokacijsko dovolje
nje in ko dokaže, kol iko je 
porabi l za n a k u p zemljišča, 
pr ispevka za sp remembo n a 
membnost i , kol iko je dal za 
n a k u p mater ia la oziroma 
koliko je p lačal za g radbena 
dela. Olajšave veljajo tud i za 
vse tiste, ki so člani s t ano 
vanjske zadruge. Kaj tedaj , 
če je davčni zavezanec lani 
odkupil d ružbeno s t anova
nje? Osnovo si l ahko s tem 
izda tkom zmanjša le, če je 
reševal svoj s tanovanjski 
problem, torej če ni l as tn ik 
drugega s tanovanja ali hiše. 

Če je s tanovanje odkupi l ožji 
druž inski član, bi m u olajša
vo pr iznal i le, če živi v s t ano 
vanju z imetn ikom s t ano 
vanjske pravice in ni las tnik 
drugega s tanovanja. Kdor bo 
stanovanje odkupoval več 
let, l ahko za pr\ 'o lansko od
plačilo prvega obroka r aču 

n a na olajšavo, za ostale pa 
pr ihodnja leta. Na olajšave 
l ahko računajo tud i vsi tisti , 
ki so lani vzdrževali in ob
navljali s tanovanje oziroma 
hiše, etažni las tniki pa lahko 
računajo na upoštevanje 80 
odstotkov plačanega e tažne
ga pr ispevka. Za vse občane 
je pomembna tud i davčna 
olajšava v pr imeru , če so k u 
povali zdravila , zdravs tvene 
in or topedske pr ipomočke, 
se zdravil i v zdravil iščih in 
zdravs tvenih us tanovah . 

Davčne olajšave so p redv i 
dene tud i za tiste, ki so k u 
povali r ačuna ln ike , špor tno 
opremo, se izobraževali v r a 
zličnih tečajih in kupoval i 
učbenike, s t rokovne revije, 
glasbila ali pa plačevali č la
nar ino razl ičnim poli t ičnim 
s t r ankam ter s indikatom. 

Vprašanje je sicer, kako smo 
Slovenci shranjevali račune , 
za to ne bo odveč nasvet za 
v pr ihodnje - p r ip rav i te 
škat lo in vanjo spravljajte 
vse mogoče račune . P r ihod
nje leto vam bodo zagotovo 
priš l i prav. 

IRENA BAŠA 

Najmanj 200 tisoč tolarjev kazni laho pričakuje 
tisti, ki bi napovedal manjšo osnovo za dohodnino 
oziroma manjšo davčno osnovo za posamezno pod
vrsto dohodnine. 

V vsakem primeru bodo zavezanci dobili odme
rek najkasneje do konca oktobra, kar je tudi 
zakonsko določen skrajni rok. Vse bo seveda 
odvisno od tega, kdaj bodo zavezanci oddajali 
napoved. V davčni upravi predvidevajo, da bo 
večina zavezancev oddala napovedi bolj proti 
koncu marca, višino davka pa naj bi odmerili 
kakšna dva meseca po oddani napovedi. Vsekakor 
bo davek treba plačati v 30 dneh po prejemu 
odločbe in to v enkratnem znesku. Kaj pa v pri
meru, če ste že med letom plačevali preveč? Denar 
boste dobili vrnjen le v primeru, če ga boste sami 
zahtevali nazaj, pravijo na davčni upravi. 

Nekateri prejemki vendarle niso obdavčeni, mec 
temi pa so: prejemki za občasno ali začasno nego, 
pomoč invalidom, jubilejne denarne nagrade, 
odpravnine in denarna nadomestila, izplačana 
v enkratnem znesku. Davka prav tako ni na pre
jemke iz naslova socialnovarnostne pomoči, pre
jemki iz naslova rejnin, nadomestila za invalidnost 
duševno in telesno prizadetih oseb, dodatki za 
telesno okvaro in podobno. Neobdavčeni so tudi 
dodatki in priznavalnine borcem, prav tako sc 
neobdavčene štipendije, nagrade za življenjske 
delo in dosežke. Vendar morajo napovedi oddati 
tudi vsi tisti, ki bodo oproščeni davka. 

Posameznik je lahko kaznovan z najmanj 25 
tisoč tolarji, prekršek v zvezi z opravljanjem dejav
nosti pa bi ga stal najmanj 50 tisoč tolarjev. 

Na celjski davčni upravi so pripravili dva konkretna primera 
izračuna dohodnine za leto 1991. Zaenkrat so to samo ocene, 
koliko bo treba odšteti v davčno blagajno: 

Prvi primer: povprečni neto osebni dohodek je znašal 10.044,00 
SLT 
Bruto OD in regres: 214.808,70 
Prispevki za socialno 
varnost in solidarnost 51.033,70 
Osnova za dohodnino 163.775,00 
Znižanje po 7. členu 16.377,50 

(10 odstotkov) 
Krajevni samoprispevek 1.292,70 
Znižana osnova za doh. 146.104,80 
Dohodnina (ocena) 19.377,70 

+ 12.352,70 
(28 odstotkov nad 101.988) 

31.730,40 
Akontacija dohodnine 31.892,20 
Razlika 161,80 

Drugi primer: povprečni neto osebni dohodek je znašal 
18.711,00 SLT 
Bruto OD in regres 368.620,00 
Prispevki za socialno 
varnost in solidarnost 89.722,00 
Osnova za dohodnino 278.898,00 
Znižanje po 7. členu 9.000,00 
Krajevni samoprispevek 2.302,00 
Olajšave za družinskega člana (8 odstotkov) 15.200,00 
Znižana osnova za doh. 252.396,00 
Dohodnina (ocena) 47.934,40 

+ 16.947,00 
(35 odstotkov nad 203.976) 

64.881,40 
Plačane akontacije doh. 58.842,40 
Dohodnina-razlika za plačilo 6.039,00 
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Anton Mulej Marija Drame Igor Turk Tatjana Badovinac 

Dohodnina je - deveta vas 
Kaj vedo o doltodnini Usti, I r i / l i r bo najbolj prizadela? 

Dohodnina , oziroma davek na doho
dek, je ena izmed tistih s tvar i novega 
časa, ki je mars ikdo ni ravno najbolj 
vesel. Vsekakor bo plačilo davka na 
dohodek doletelo vse t is te ljudi, ki do
bivajo, kakršnekol i dohodke : plačo, 
pokojnino, razne doda tke , regrese, ho 
norarje . . . 

V medijih v zadnjem času o dohod
nini dosti govorijo in ker bodo vsi lju
dje, ki imajo dohodke obdavčeni , bi 
o tem moral i tudi kaj vedeti . V pone 
deljek smo Celjane na ul icah spraševa
li, kaj vedo o dohodnini . Od dvanajsa-
tih vprašan ih le štirje niso odgovorili 
z »ne vem« 

Anton Mulej , inženir iz Celja: »Ko se 
je Slovenija osamosvojila, je pr i nas 
prišlo do velike draginje. Menim, da so 
krivci za to pr i vsem skupaj še najmanj 

pr izadet i . Tisti pa, ki so za to situacijo 
najmanj krivi, posledice močno čutijo, 
saj se dohodki ne večajo para le lno 
s podraž i tvami . Sicer se tudi z uvedbo 
dohodnine pribl ižujemo Evropi, ven
da r pa je cena, ki jo plačujemo za to, 
prevlika.« 

Marija D r a m e , gospodinja iz Pon ik
ve: »O dohodnini vem bolj malo, teh 
zadev ne spremljam, saj imam že d ru 
gih težav dovolj. Davek na dohodek 
mojega dohodka sicer ne bo prizadel , 
ker ga n imam, tud i sin ni v službi, 
edini ki dela, je mož. Upam, da bodo 
tisti , ki imajo pr i tem kaj besede, pr i 
odmeri davka upošteval i tudi f inančne 
zmožnost i posameznih družin.« 

Igor Turk , strojni inženir iz Šentjur
ja: »Nekaj o tem sem bra l v časopisu, 
računa l i pa še nismo. Najprej morajo 

svoje povedat i oblast i . Za davek bo šel 
pribl ižno en mesečni osebni dohodek 
in mislim, da je to k a r preveč, saj ima
mo že dovolj drugih stroškov; nep re 
s tano dobivamo razne položnice, pa 
vrtec za o t r o k e . . . Sicer pa sem slišal, 
da se bodo p r i odmeri davka ti s troški 
upoštevili.« 

Tatjana Badovinac , ravnatel j ica Po 
krajinskega muzeja, iz Celja: »Nekaj 
o dohodnini sem izvedela iz časopisov, 
ostalo pa v Kopačevi publikaci j i Za 
kon o dohodninah . Mislim, da je davek 
na dohodek potreben, saj je tud i to 
način pribl iževanja Evropi . Urejeno 
moramo imeti vse; tudi pobiranje dav 
kov. Če je predlog o davku na dohodek 
dober, pa bo p rav gotovo pokazal čas.« 

NINA-MAKUŠKA SEDLAR. 

Kam po prašek? 
v naključno izbranih trgovi

nah smo povprašali, katere 
pralne praške imajo na zalogi 
in po kakšni ceni jih proda
jajo. 

Pri tem smo ugotovili, da 
imajo na policah le dve ali tri 
različne vrste pralnih praškov. 
Kupcem bo v pomoč pri odlo
čitvi, kje bodo kupili pralni 
prašek, razpredelnica o vrstah 
in cenah pralnih praškov, ki so 
na policah trgovin. 

V vseh trgovinah smo na po
licah našli Persil v 3 kilogram
skih papirnatih škatlah, ki je 
brez fosfatov, cene se gibljejo 
od 472,00 do 605,00 tolarjev in 
ga lahko najceneje kupite v tr
govini ZOYA v Škof ji vasi. Ce
na pralnega praška Oskar je 

najnižja v trgovini ZOYA 
v Skofji vasi, kjer stane 360,00 
tolarjev, najvišja pa v Blagov
nici Savinjka v Žalcu, kjer bo
ste zanj odšteli 428,40 tolarjev. 
3 kilograme pralnega praška 
Jolly dobite v trgovini Košari
ca v Pernovem za 357,00 tolar
jev, v Blagovnici Šentjur pa za 
413,70 tolarjev. Samo v dveh 
trgovinah smo na policah našli 
pralni prašek Ava. Zanj boste 
v Blagovnici Nova vas odšteli 
425,00 tolarjev, v Marketu 
Voinik pa 522,00 tolarjev. 

Čeprav izbira pralnih pra
škov ni velika, so pa razlike 
v ceni od 50 do 100 tolarjev, 
zaradi tega je bolje pogledati 
v več trgovin in se šele potem 
odloČiti za nakup. 

Sampinjoni v rudniku 
ž e lani smo večkrat napo 

vedali , da bodo zaprl i laški 
rudnik , vendar so še vedno 
nadaljevali z izkopom in ka
že, da bo tako tudi letos, 
vendar po najnovejših po
da tk ih samo do konca junija. 

Takra t naj bi dokončno 
zaprl i rudn ik z več kot sto 
letno tradicijo, do t ak ra t pa 
morajo imeti pr ipravl jene 
nadomes tne delovne progra
me. Na teh zadnje mesece 
v rudn iku tud i največ delajo, 
žal pa se skoraj vse ustavi, 
ko pr ide na vrsto denar . Te
ga enostavno ni in zato je 
tudi vprašlj iva realizacija 
programov. 

Trenutno imajo v rudn iku 
Laško v pr ipravi štiri do pet 
programov. Nekaj je j a \T i ih , 
nekaj pa j i h še držijo v ta jno
sti. Jamo počasi zapirajo i n 
sanira j^ površino. Ob rudn i 
ku je t renutno akt iven k a m 
nolom, k i naj b i skupaj s ku -
rivoprodajo postal samostoj 
no podjetje. V kamnolomu 
bodo izdelovali betonsko ga
lanteri jo, v Kurivoprodaj i pa 
razl ična kuriva. V bližini 

rudnika so odkril i nahaja l i š 
če zelo kval i te tnega apnenca 
s š irokim spekt rom uporabe . 
Opravil i so prve raziskave in 
ugotovili , da imajo zaloge za 
petnajst let. Ob tem bodo n a 
daljevali z raz iskavami na 
drugih mestih, kjer so tud i 
apnenčas te zaloge. Če bodo 

imeli dena r za nabavo opre
me, bodo apnenik odprl i že 
letos. 

Zarad i pomanjkanja de 
narja so se ustavile raziskave 
z vodo v rudniku , ki je izred
ne kvali tete, bodo pa začeli 
z realizacijo dveh p rogra 
mov, kot sta pr iprava obor 
za jelene in gojenje š amp i -
njonov. Jelene bodo dobil i 
z Brionov, za njih pa bodo 
v začetku skrbeli trije delav
ci. Pri gojenju šampinjonov 

v opuščenih rovih rudnika 
bodo delali štirje delavci. 

Vse to so le kapljice za 
preživetje in vprašanje je, 
kaj bo koncem junija, če bo 
res prišlo do zaprt ja še ak
tivnega dela rudnika . V rud
n iku menijo, da s p r ip ravo 
programov ne kasnijo, bolj 
j ih moti to, da se z njimi v r e 
publ ik i strinjajo, vendar jas 
no povejo, da nimajo dena r 
ja. Od šampinjonov, jelenov 
in podobnega se bo bolj tež
ko ž ive lo . . . 

TONE VRABL 

Podrecca 
v Laškem? 

Decembra so v Laškem 
ustanovili delniško družbo 
Terme, januarja pa naj bi jo še 
registrirali, imeli ustano\'no 
skupščino in imenovali uprav
ni odbor s predsednikom. 

Ob teh formalnih aktivno
stih pa so v teku tudi druge za 
izgradnjo novih laških Term 
nasproti sedanjega zdraviliš
ča. Letos naj bi regulirali Sa
vinjo, zgradili most in pri
ključno cesto, vse v neposredni 
bližini sedanje zdraviliške 
stavbe. Projekt bodočega iz
gleda Term pa naj bi izdelal 
znani arhitekt Boris Podrecca 
iz Trsta, ki je že bil na obisku 
v Laškem. Ogledal si je staro 
mestno jedro, grad in prostor, 
kjer naj bi bile Terme. Nad 
vsem je bil navdušen, saj bi se 
s pametnim posegom v obsto
ječe dalo marsikaj lepega na
rediti. V Laškem vlada velik 
interes za to, da bi to odgovor
no delo projektiranja Term 
prevzel Boris Podrecca ali vsaj 
njegova ekipa. Letos se bodo 
tako nadaljevali pogovori 
z njim in kaj kmalu bo jasno 
ali bo ta veliki mojster sodob
ne arhitekture vdihnil svoj pe
čat tudi še lepšemu izgledu 
Laškega, ki svoje vodilne kar
te razvoja stavi prav na razvoj 
zdravilišča z vsemi dejav
nostmi. 

T. VRABL 

Lani je v laškem rudniku 
petnajst rudarjev nakopalo 13 
tisoč 700 ton kvalitetnega pre
moga, plan pa je bil 30 tisoč. 
Do konca junija - takrat naj bi 
rudnik le zaprli - naj bi še 
nakopali šest tisoč ton ali pov
prečno po tisoč ton na mesec. 

organizira seminar za zastopnike 
zavarovanja na območju celjske 
regije 
Seminar bo v Celju od 27. 1. do 31. 1. 1992 
v popoldanskem času v prostorih Delavske univerze 
(Titov trg 3). 

Kandidati naj pošljejo pisne prijave s kratkim 
življenjepisom na naslov: 
Ljubljanska zavarovalnica d.d., Čopova 14, 61000 
Ljubljana. 

Dodatne informacije na tel. 063/28-341 in 061/217-015 
g. ing. Turk v dopoldanskem času in na tel. 063/32-
603, 36-176, 28-341, v popoldanskem času. 

Nov RTV 
gretvornik na 
Zusmu 

Na VThu Žusma je konec 
lanskega leta začel poskus
no obratovati T V pretvor
nik. Prebivalci Krajevne 
skupnosti Loka in okoli
ških krajev imajo sedaj do
ber sprejem pr\'ega progra
ma TV Slovenija na 22 ka
nalu UHF področja. 

Krajani so bili že dolga 
leta nezadovoljni s slabim 
sprejemom slovenske TV, 
nekateri pa je sploh niso 
mogli sprejemati, zato je 
Krajevna skupnost Loka 
pri Žusrnu poskrbela za 
postavitev TV pretvornika. 
Denar so poleg T^7 Sloveni
je prispevali občini Šentjur 
in Šmarje, KS Loka, Gori
ca pri Slivnici in Vinski vrh 
ter podjetja in podjetniki iz 
Šentjurja, veliko pa je bilo 
tudi prostovoljnega dela 
krajanov. 

Ko bo pretvornik začel 
redno obratovati, bo po za
gotovilu RTV Slovenije za
gotovljen tudi dober spre
jem 2. programa TV Slove
nija. 

S. VEBER 

Nezaposlene izobraziti 
Osrednja tema torkove seje 

šmarske \'lade je bilo gradivo 
o občinskem Socialnem pro
gramu, pri čemer so veliko ve
čino razprave posvetili proble
matiki nezaposlenosti. 

V gradivu je projektna sku
pina med drugim ugotovila, da 
je bilo lani v občini Šmarje 
upravičenih do različnih po
moči nad 17 odstotkov obča
nov, kar 2 odstotka nad slo
venskim po\'prečjem. Pri tem 
je za 7 odstotkov naraslo števi
lo družbenih pomoči otrokom, 
zaradi denarne suše pa je bilo 
precej manj enkratnih pomoči. 

Nevzpodbudni so predvsem 
podatki o naraščanju nezapo
slenosti. Šmarska relativna 
brezposelnost znaša blizu 10 
odstotkov ter je višja od regij
ske in republiške. Pri tem je 
približno tri tisoč Šmarčanov 
zaposlenih v celjski in šentjur
ski občini, od tega petsto v že
lezarni. Raziskovalci ugotav
ljajo v občini Šmarje izredno 
slabo izobrazbeno strukturo, 
saj je med prijavljenimi iskalci 
zaposlitve kar 38 odstotkov 
iskalcev brez izobrazbe ali 
s prvo stopnjo, 31 odstotkov 
pa s četrto stopnjo. Zato je 
edini izhod v najrazličnejših 
izobraževalnih oblikah. 

Glede programa javnih del 

so bili v Šmarju manj uspešni 
kot ponekod drugod v regiji, 
prijavili pa so 4 programe 
(uresničevati so začeli urejanje 
okolice Olimja in pomoč na 
domu), prav tako pa ne tudi 
z republiškim natečajem iska
nja »tisoč novih delovnih 
mest«, kjer so štirje prijavljeni 
delodajalci zagotoviU le 4 de
lovna mesta. 

Predsednik šmarske vlade 
Marjan AraUca je bolj optimi
stičen, saj pričakuje letos za 
šmarsko gospodarstvo, zaradi 
že zagotovljene prodaje, 
uspešno poslovno leto, števil
na naročila pa naj bi povzroči
la tudi načrtovana gradnja no
vega hotela v Rogaški Slatini. 

BRANE JERANKO 

Šmarska vlada je ocenila Soci
alni program za dober ter na
merava vzpodbuditi začeta 
javna dela, hkrati pa meni, da 
bi bila potrebna temelj itejša 
seznanitev s prednostmi nate
čaja za »tisoč novih delovnih 
mest«. Zaradi odpiranja novih 
delovnih mest se je tudi odlo
čila, da bodo v okviru letošnje
ga občinskega proračuna 
predlagali ustanovitev sklada 
za razvoj obrti in podjetništva. 

Dela za manjšo brezposelnost 
Ja\'na dela so ena izmed 

možnosti za večjo zaposlenost, 
v poštev pa pridejo predvsem 
dela na področju cestne in in-
frastrukturne dejavnosti. 
O možnostih za tovrstna dela 
so razpravljali na torkovi seji 
žalskega izvTŠnega sveta. 

V poštev pridejo na primer 
dela pri cestarski službi. Gre 
za vzdrževanje makadamskih 
cestišč, obcestnih jarkov, cest
nih propustov in peskolomov, 
košnjo zemljišč ob cestah in 
potokih, sečnjo grmičevja in še 
bi lahko naštevali. Za vsa ta 
dela bi v žalski občini potre
bovali po pet delavcev v vsaki 
krajevni skupnosti in sicer od 
marca do novembra vsak dan 

po šest ur. K temu je treba 
prišteti še vzdrževanja in čiš
čenja zelenih površin v večjih 
naseljih, kot denimo v Žalcu, 
Preboldu, Šempetru, na Polze
li in Vranskem. V tem primeru 
bodo nadzor opravljale kra
jevne skupnosti, v vsaki pa naj 
bi dela opravljali po trije de
lavci. 

Za financiranje naj bi po
skrbel Zavod za zaposlovanje, 
občinski izvršni svet pa za de
lovna sredstva in prevoz na 
delovišča. Da utegnejo biti 
javna dela tudi ekonomsko za
nimiva, govori že podatek, da 
so lani namenili v žalski občini 
za krpanje cestišč in prevoze 
milijon tolarjev, z javnimi deli 
pa bi prihianili približno po-

iovico te vsote, približno toli
ko pa tudi pri čiščenju obcest
nih jarkov in košnjo ter sečnjo 
ob cestah. 

Na seji pa so govorili tudi 
o posledicah sprejetja odloka, 
ki občinam odvzema pristoj
nost za določanje cen pri veči
ni komunalnih storitev in so 
bila prenesena na republiko. 
Ker so ustanovitelji javnih po
djetij občine, so zato tudi od
govorne za stanje in kritje iz
gub. Postavlja se vprašanje, 
kdo bo odslej odgovoren za to 
in kdo bo kril izgube, ki že 
nastajajo zlasti pri ogrevanju, 
ogroženi pa bodo tudi progra
mi s področja varstva okolja. 

JANEZ VEDENIK 
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Asketska uprizoritev uspešnice 
Po premieri Jadrana Krta v SLG Celje 

v torek popoldne so v celj
skem gledališču premierno 
predstavili dramatizacijo 
Skrivnega dnevnika Jadrana 
Krta, kakor jo je iz lastne 
prozne uspešnice ustvarila 
Sue Townsend. V ži\ i in gene
racijsko obarvani slovenski je
zik sta privlačno igro za 
odraščajoče otroke in njihove 
starše prevedla Irena in 
Zdravko Duša. 

Repertoamo odločitev velja 
pozdraviti, saj v naših gledali
ških repertoarjih najbolj po
grešamo predstav za najstni
ke. Pri pretvorbi pr\'oosebne 
dnevniške proze za oder je av
torica ohranila osebno optiko 
mladostnika v prikazovanju 
družinskega in družbenega 
okolja ter s tem usmerila upri
zoritev v izrazito stiliziran re
alizem. Na novo pa je razvila 
tudi fragmentarne prizore 
v živahnem, mestoma tudi du
hovitem dialogu, s katerim je 
nazorno karakterizirala posa
mezne protagoniste in medčlo
veške situacije. -V izrazito mla
dostniško občutljivi optiki na
slovnega junaka je prikazala 
tudi v našem okolju vse bolj 
prepoznavne zadrege in stiske 
zakoncev, družinske, genera
cijske in družbene nesporazu
me, nasprotja in odkrite spo
pade, a tudi spravne streznitve 
zrelega sprejemanja slehemi-
kovega življenja v svoji dano
sti. V igri so dovolj nazorno 
predstavljeni kar predstavniki 
treh generacij in iz vzporednih 
zgodb dozori v Jadranu Krtu 
zaključno spoznanje: »Ljube
zen je edino, kar me še drži 
pokonci, da se mi ne zmeša.« 

Režiserka in dramaturginja 
Duša Škof se je s sodelavci od
ločila za precej asketsko uve
ljavitev stiliziranega realizma, 
v kateri pomenijo hrbtenico 
preglednega dogajanja Jadra-
nove izpovedi v prvi osebi in 

dialogi med njim in ostalimi 
protagonisti. Domala v celoti 
se je odrekla songom, ki jih 
mestoma igralci pojejo le solo 
ali večglasno (brez instrumen
talne spremljave) ter se s tem 
odrekla (morda tudi zaradi 
prisilnega varčevanja) pri
vlačnejši obliki musicala. 
S poudarjeno izvedbeno aske-
zo je uprizoritev pridobila do
ločeno mero družbene angaži
ranosti, izgubila pa nekaj gle
dališke radoživosti in privlač
nosti. Scenografija Andreja 
Kalamara je v splošnem vtisu 
nakazovala stekanje vseh linij 
v eno točko, v nakazovanju 
meščanskega interierja je izra
žala skromnost in brezizraz-
nost, simbolno poudarjala 
vrata in pot skozi njih ter 
opazno poudarila "simbolno 
povečane navij alke za lase kot 
asociacijo na dom, družino, 
mater. Kljub možnostim hitrih 
sprememb prizorišč različni 
nivoji in obsegi posameznih 
prizorišč igralcem niso omo
gočali dovolj sproščenega in 
naravnega gibanja^ Dokaj gro
ba je bila v stilizaciji tudi ko-
stumografija Gordane Gašpe-
rin, ki je za oznako odtujene 
mode uporabila nenaravne 

materiale od katerih ustrezno 
najbolj odstopa Jadranov ne
koliko arhaizirani moški ko
stum. Prispevka skladatelja 
Tomaža Raucha in oblikovalca 
giba Matjaža Fariča sta bila 
(nemara po volji režiserke ali 
gledališke uprave) izredno 
skromna, za tekočo govorno 
podobo duhovitega in živah
nega prevoda pa je ustrezno 
skrbel lektor Marijan Pušavec. 

V naslovni vlogi se je pred
stavil Renato Jenček, ki je do
volj rafinirano in nevsiljivo 
izrisal netipičnega mladostni
ka, odprtega poeziji in intelek
tualističnim meditacijam, ni
hajočega med privlačnostjo in 
odbojnostjo sveta odraslih. 
Njegovega značilno pozuna-
njenega vrstnika Nigela in iz-
siljevalsko agresivnega Barrv'-
ja je s telesno ležernostjo izo
blikoval Niko Logar, dokaj 
naravno prvo dekle Pandoro 
in prvo učiteljico poljubljanja 
pa Maja Sever. Značilne kari
kature meščanskih nezado
voljnih in nezadoščenih parov, 
njihovih nekritičnih begov 
z drugimi partnerji in spokor
niških povratkov, so upodobili 
Anica Kumer in Zvone Agrež 
kot Pavlina in Jure Krt ter Mi-
lada Kalezič (kot gospa Lucas 
in zapeljiva večno druga žen
ska Dorina) in Miro Podjed 
(kot gospod s preveliko dozo 
hormonov in šolski ravnatelj 
Cepidlak). Sprva odljudnega 
in nato vse bolj dobrodušnega 
starca Berta Baxterja je upo
dobil Bruno Baranovič. 

SLAVKO PEZDIR 

Zvone Agrež v vlogi Jadranovega očeta in Renato Jenček, kot 
Jadran Krt. 

Revija 
cerkveniii 
zborov 

Minulo nedeljo so se 
v župniji Sv. Peter v Sa 
vinjski dolini zbral i de 
kanijski pevski zbori in 
gostje. To srečanje zborov 
žalske dekanije je bilo že 
četr to po vrsti . Letos je 
nastopi lo 12 zborov iz 
župnij Polzela, Šempeter , 
Žalec, Petrovče in zbori 
gostje iz Gomilskega, 
Braslovč Ln iz župnije 
Sv. Duh iz Celja. Osem je 
bilo starejših zborov, dva 
mladinska in dva otroška 
zbora. Letos so bile na 
sporedu božične pesmi. 
Cerkev je bila nab i to pol
na , namen srečanja pa je, 
kot so dejali, trojen; oži
viti zborovsko petje po 
župnijah, vzbudi t i zan i 
manje in veselje do petja 
pr i mladih in pr ikl icat i iz 
pozabe s tare cerkvene 
pesmi. 

T.R. 

Radi berejo 
Lani je obiskalo knjižnico 

Šentjur nad 16 tisoč obisko
valcev, ki so si izposodili 34 
tisoč knjig, predvsem lepo
slovja, pa tudi odstotek izpo
sojene strokovne in mladinske 
literature se iz leta leto viša. 

Lansko delo knjižnice je bilo 
zaradi posodobitve spodnjega 
oddelka, za odrasle, bolj ali 
manj moteno, vendar so 
v knjižnici zadovoljni. V pri
merjavi z letom poprej je šte
vilo obiskovalcev ostalo pri
bližno isto, pri tem pa je zani
mivo, da so si izposodili tri t i
soč knjig več. Za popestritev 
šentjurskega kulturnega živ
ljenja so pripravili tudi več 
prireditev in razstav. Tako so 
predstavili pesniško zbirko 
domačinke Ivane Klepec, slike 
Milana Lamovca iz Konjic, 
dramatizirano delo Alme Kar-
lin v izvedbi štorskega Žele-
zarja, za 100-letnico rojstva pa 
so se spomnili dr. Rudolfa Do-
boviška. 

BJ 

ZAPISOVANJA 

Kulturni model 92 
Komisija Evropske skupno

sti si v sklopu akcijskega pro
grama za štiriletno obdobje 
med 1988 in 1992 na kultur
nem polju ne predstavlja kul-
tuie oziroma evropskih kultur 
zaobjetih v neke modele ali 
kar enoten evropski kulturni 
model, pač pa upošteva kul
turno avtonomijo, ki je tako 
ideološko kot vrednostno nev
tralna. V njeni funkciji, torej 
v funkciji Komisije E\Topske 
skupnosti za kulturo je zgolj 
organiziranje in spodbujanje 
kulturnih dejavnosti, pa če so 
te v skladu z »evropskimi hu
manističnimi normami« ali ne. 
Ameriški popart ni nek pred
pisan kulturni model, ki ga 
spodbuja in moralno ter mate
rialno podpira ameriški kon
gres, ampak je le ena izmed 
poti, na katero je v zadnjem 
desetletju krenila ameriška 
nacionalna kulturna politika, 
ki je trenutno najmočnejša in 
s katero se danes več kot polo
vica Američanov identificira. 
Poparta torej ne gre razumeti 
v smislu širšega vsebinskega 
modela ameriške nacionalne 
kulturne politike. Ali drugače. 
Komisija Evropske skupnosti 
za kulturo ni niti pomislila, da 
bi sestavila kulturni model, ki 
bi zavezoval evropske kultur
nike in ustvarjalce, kulturni 
model, s katerim bi se naj 
identificiral sleherni evropski 
kulturnik in ustvarjalec. Ni 
niti pomislila, da bi težila 
k oblikovanju vsebinskega 
modela, recimo »evromoder-
nizma« nasproti prej omenje
nemu ameriškemu popartu. 
Izdelava kulturnih modelov in 
obrazcev jasno ni v funkciji 
kulturne politike, bolj točno, 
v funkciji nacionalnih kultur
nih ministrstev-izdelava kul
turnih modelov z natančno de
finirano vsebino ni v funkciji 
nikogar, oziroma je v funkciji 
(če že mora biti) samih ustvar
jalcev (primer iz domačih lo
gov, če si izposodim besedno 
zvezo iz slovenskega televizij
skega žargona, sekcije Neue 
Slowenische Kunst delujejo po 
natančno definiranih modelih 
in obrazcih, po kodeksih, ki jih 
narekujejo sami). 

Ministrstvo za kulturo Re
publike Slovenije pa si v na
sprotju z Evropsko skupnostjo 
in njenim sektorjem za kulturo 
pridržuje pravico oblikovanja 
nacionalne kulture po lastnih 
vzorcih in nazorih. Prvi mož 

slovenske kulture pa pred 
koncem tisočletja in stoletja 
govoriči o kulturnem modelu, 
ki naj bi zaobjemal spravo in 
ekskluzivnost. Slednje prav
zaprav obsegajo vse nacional
ne kulturne politike tega sve
ta, toda o spravi na področju 
kulture je, kot vse kaže, možno 
govoriti le v državici; ki je 
s svojo zaverovanostjo vase in 
popačeno narcisoidnostjo 
obremenjevala že mnoge rodo
ve pred nami. Vključno tistega 
s Cankarjem na čelu. Kulturna 
sprava (?), konkretno spodbu
janje nekoč zamolčanih in od
maknjenih kulturnikov in kul
turnih institucij na račun ne
koč privilegiranih, da bi dose
gli raven nekoč privilegiranih, 
pomeni slovo od ekskluzivno-
sti. PO domače povedano, 
sprava in ekskluzivnost gresta 
skupaj ravno toliko kot se lju
bita Rupel in Peterle. 

In nadalje, ali je ogled slo
venske kulturne pokrajine res 
širil kulturni model, ki je bil 
narekovan in kontroliran iz
pod vedno budnega očesa vse
mogočne Partije? Nasprotno, 
uradna slovenska kulturna 
politika je vse od Šentjurčeve 
do Kavčiča »preganjala« 
(post)moderniste in eksperi-
mentatorje, ki pa so kljub nič
ni podpori ministrstva za kul
turo uspeli lansirati slovensko 
kulturno identiteto v Evropo 
in svet in uspeli obenem posta
ti nosilci kulturnega dogajanja 
v domovini. Grobo povedano, 
ravno ti, ki so »delali« nezaže
leno kulturo, so nehote in ne
vede ustvarjali kulturne mo
dele, ki so se hočeš nočeš obdr
žali vse do danes. Zakaj jih po 
vsem tem spreminjati ali še 
slabše in hujše - izničiti? Za
kaj slovenski kulturni identi
teti odvzeti težko pridobljeno 
ter priborjeno ekskluzivnost? 
V imenu koga uničiti sloven
sko kulturo? 

(se nadaljuje) 

Piše Tadej Čater 

Slovenci za danes 
Zbirka 30 intervjujev 

v knjižni obliki pod naslovom 
Slovenci za danes je bila bral
cem predstavljena v torek, 14. 
1. 1992, ob 18. uri v Osrednji 
knjižnici v Celju. Knjiga je 
pravkar izšla v založbi dveh 
hiš, in sicer Družine iz Ljub
ljane in Mladike iz Trsta. 
Predstavila jo je njena avtori
ca prof. Zora Tavčar v sodelo
vanju z gostoma dr. Janezom 
Grilom in dr. Dragom Kle-
menčičem. 

Pogovore z znanimi Sloven
ci je avtorica začela objavljati 
v Mladiki že leta 1989 in ta 
rubrika se še vedno nadaljuje. 
Zaradi povpraševanja po po
sameznih številkah in komple
tih letnikov se je avtorica od
ločila, da bi profile znanih 
osebnosti izdala v knjižni obli
ki. Tako so se oblikovala tri 
poglavja knjige: Emigracija 
- zdomstvo. Osem Slovencev 
za danes in Osem Slovenk za 
danes. 

Poglavje, ki govori o emi
graciji, je najobsežnejše, saj 
obsega 14 imen (vključno z av
torico). Pri njem se bralcu ne
hote utrga misel, ki je bila že 
večkrat izrečena in sicer, da 
imamo Slovenci v tujini tak
šen intelektualni potencial, ki 
bi zadostoval za dve univerzi, 
mogoče še močnejši, kot sta 
naši domači. Pred nami oživ
ljajo profili tako ali drugače 
izjemnih osebnosti, od katerih 
je vsaka odnesla na tuje svojo 
izvenserijsko življenjsko zgod
bo in svojo Dumo. 

Stanislav Rapotec iz Svdne-
ja, vojni obveščevalec jugoslo
vanske vlade v izgnanstvu in 
britanski oficir, hkrati pa sli
karski fonnat, čigar dela se 
nahajajo po večini znanih sve
tovnih galerij. Dr. Jože Veliko-
nja, Seattle, ZDA, univerzitet

ni profesor in priznana avtori
teta s področja geografije. 
Dr. Alojzij Ambrožič, nadškof 
dvomili jonskega Toronta (Ka
nada). Umetniki Vladimir Kos 
(pesnik, Japonska), Božidar 
Ted Kramolc (slikar in pisa
telj, Kanada), Alojzij Geržinič 
(skladatelj in slavist), pred ne
davnim preminula Bara Re
mec (slikarka, Argentina) itd. 

Slovencu - opasanem z raz
meroma tesno državno mejo 
- se pri tem lahko zbudi prije
ten občutek, da je pojem do
movine veliko širši od sveta 
med Kolpo in Karavankami. 

Med domačimi Slovenci za 
danes se pojavljajo imena, ki 
jih pogosto srečujemo, še pose
bej pa v današnjih dneh, ko 
s še večjo ostrino iščemo svojo 
nacionalno in kulturno identi
teto. Anton Trstenjak, Matjaž 
Kmecl, Anton Stres, France 
Bučar, Bogo Grafenauer, Aloj
zij Šuštar, Drago Jančar in 
Ivan Oman nam ob vsem zna
nem povejo še marsikaj zani
mivega o sebi. 

V zadnjem poglavju se pred
stavljajo znane Slovenke; 
Spomenka Hribar, Majda Ma-
zovec, Helga Glušič, Katarina 
Ambrož, Dubravka Tomšič, 
Božena Orožen, Alenka Puhar 
in Aleksandra Kornhauser. 

Prof. Zora Tavčarjeva, ki ži
vi v Trstu (doma je iz Loke pri 
Zidanem Mostu), nam je s to 
knjigo pripravila 274 strani 
zanimivega branja, ki je 
z obliko intervjuja za današnji 
vse hitrejši in vse površnejši 
čas še dodatno praktično; 
knjigo namreč lahko beremo 
od začetka proti koncu ali 
s prekinitvami od konca proti 
začetku. Vedno nam bo nekaj 
povedala in dala moč, da bi 
poskusili tudi sami. 

JANKO GERMADNIK 

Stari celjski tiski 
Razstavlieni so v knilžnici 

Bi znali našteti vse današnje 
tiskarne in tiskarnice v Celju 
in okoliških krajih? V prvem 
stoletju celjskega tiskarstva je 
bila stvar preprostejša: dela je 
bilo hkrati le za enega tiskar
ja, pa četudi je ta prevzel še 
tiskanje uradnih razglasov in 
drugih drobnih tiskov. 

In katero je rojstno leto pr
vega celjskega tiska? Pišejo, da 
je to 1778, v Osrednji knjižnici 
pa nosi njena prva, v Celju na
tisnjena knjiga, letnico 1790, 
čeprav je Celje kot kraj izdaje 
navedeno na neki knjižici že 1. 
1787, toda natisnjena je bila 
- kot kaže - drugje. In celjski 
mojstri »čme umetnosti«, 
predstavljeni na prvi razstavi 
v letu 1992? Bih so to: Franc 
Jožef Jenko, Jožef Bacho, trije 
Jeretini - oče in dva sinova, 
Janez Rakusch, Dragotin Hri
bar, Zvezna tiskarna in tiskar
na »Celeja«. Ob Dragutinu 
Hribarju, ki je tiskal v Celju 
na prelomu 19. in 20. stoletja, 
je delovala že nemška konku
renca »Celeja«, odsev napetih 
narodnostnih razmer na Šta-

•jerskem. Dva tiskarja, Schutz 
in Kaiser, ki sta tudi tiskala 
v Celju, v knjižnici nista zasto
pana. Razstava sega do konca 
prve svetovne vojne. Dve ti
skarni - Celeja in Zvezna ti
skarna - pa sta tiskali še v le

tih med obema vojnama. Zvez
na tiskarna vse do nemške 
okupacije. 

Razstavljeni tiski iz skoraj 
130 let celjskega tiskarstva so 
raznoliki: nemščina, ki v za
četku še prevladuje, se umika 
slovenščini, ob knjigah nabož
ne vsebine - kar je v skladu 
s splošnim razvojem sloven
skega slovstva - postajajo šte
vilnejše posvetne. Tiskarsko in 
v opremi na zunaj zelo opaz
nih knjig je bolj malo, vsebin
sko pa je več takih, ki utegnejo 
pritegniti obiskovalce razsta
ve. Prva slovenska slovnica, ki 
ima za razlagalni jezik ob 
nemščini že tudi slovenščino, 
je bila natisnjena v Celju, to je 
Slovenska gramatika Mihaela 
Zagajška iz leta 1791. Tudi pr
va slovenska inačica Robinzo
na je prišla iz rok celjskega 
tiskarja 1849. leta. 

Ljubitelj celjske preteklosti 
ne bo mogel mimo Celske kro
nike Ignacija Orožna, ki jo je 
natisnil Jeretin 1854. leta. Tu
di leposlovnih knjig je nekaj, 
zlasti v kasnejših desetletjih, 
toda to niso dela najboljših 
slovenskih pisateljev; tem so 
tiskali v Ljubljani ali v Celov
cu, mestih, ki imata (poleg Tr
sta) veliko starejšo tiskarsko 
tradicijo kot Celje. 

BOŽENA OROŽEN 

NACEUSKIH PlATNlH 

Vrnitev v Plavo Laguno, 
ZDA, 1991 
pustolovska romanca 
Režija: William A. Graham 
Igrajo: Milla JOVOVICH, Brian KRAUSE 

PLAVA LAGUNA, svoj čas eden izmed največjih film
skih hitov, sicer pa film o dozorevanju in pndh spolnih 
osveščenjih dveh najstnikov, ujetih na samotnem in od 
civilizacije povsem ločenem otoku, je 1. 1978 dvignil na 
nebo Brooke Shields, bivši otroški fotomodel. 

Film VRNITEV V PLAVO LAGUNO predstavlja dolgo 
in komaj pričakovano nadaljevanje te klasične mešanice 
rousseaujevske pop-ekologije in New Age nedolžnosti, 
mlajši publiki, kateri je predvsem namenjen, pa je že dal 
novo heroino - Millo Jovovich, ki je bila za vlogo izbrana 
izmed nekaj tisoč testiranimi mladenkami. ICritike taki 
filmi ne navdušujejo, publiko pa kljub temu vedno naj
dejo. 
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Zmerni optimizem 
HUub težkim časom tudi nekaj naložb v slovenskih zdraviliščih 

Lanska junijska vojna v Slo
veniji, vojna na Hrvaškem ter 
še druge razmere, ki so lani 
vladale v Sloveniji, so vplivale 
tudi na poslovanje slovenskih 
naravnih zdravilišč. 

Domačih in tujih gostov je 
bilo za petino manj kot leto 
poprej, če pa ta podatek pri
merjamo z rezultati slovenske
ga turizma na sploh, potem re
zultat niti ni tako slab. O tem 
in o načrtih za letos, smo se 
pogovarjali s sekretarjem 
Skupnosti slovenskih narav
nih zdravilišč v Celju, magi
strom Rudijem Rumbdkom. 

»Razmere v lanskem prvem 
polletju so bile še povsem nor
malne, saj je bilo vseh gostov 
za tri odstotke več kot leto po
prej. Od junija naprej so imeli 
največ težav v tistih zdraviliš
čih, ki so v dobršni meri orien
tirana na tuje trge. To še pose
bej velja za Rogaško Slatino in 
Moravče, kjer je pred tem šte
vilo tujih gostov presegalo 50 
odstotkov. V večini ostalih 
zdravilišč pa je bilo tujih go
stov okrog trideset odstotkov. 
Po vojni se je Slovenija znašla 
na spisku ogroženih držav za
radi neposredne vojne nevar
nosti, prevozniki avtobusov 
niso dobili dovolilnic za pre
voz v Slovenijo in tudi to je 
vplivalo na manjše število tu
jih gostov.« 

Tako je bil znova dobrodošel 
domači gost . . . 

»S tem se ne morem povsem 
strinjati. Domači gostje so bili 
v zdraviliščih zmeraj dobrodo
šli. V zdraviliščih smo že v za
četku leta ocenjevali, da bodo 
domači gostje težko letovali ob 
morju, v tujini pa tudi ne zara
di nizkega standarda. Računa
li smo, da se bodo mnogi odlo
čili za zdravilišča in s tem 
v zvezi smo pripravili tudi ve
liko promocijsko akcijo, na
menjeno izključno domačemu 
trgu. To se nam je obrestovalo. 

saj je bila zasedenost že konec 
julija in v začetku avgusta zelo 
dobra, proti koncu leta pa je 
bilo domačih gostov že pet
najst odstotkov več kot leto 
poprej.« 

Verjetno pa je bilo manj ti
stih, ki v zdravilišča prihajajo 
z napotnicami... 

»Razmere v zdravstvu so na 
to prav gotovo vplivale. 
V zdraviliščih smo že v začet
ku lanskega leta opozarjali na 
nepravilno politiko republiške 
vlade do zdravstva. Splošna 
stavka zdravstvenih delavcev 
je prav tako vplivala na 
zmanjšanje števila gostov 
z napotnicami, restriktivni 
ukrepi v zdravstvu pa so vpli
vali tudi na krajši čas rehabili
tacije. Na sploh pa je še vedno 

tretjina vseh gostov tistih 
z napotnicami. Mislim, da se 
položaj letos še ne bo bistveno 
izboljšal, pričakujemo pa, da 
se bo počasi začel odpirati tuji 
trg. Smo zmerni optimisti.« 

Brez ustrezne promocijske 
dejavnosti doma in na tujem 
pa verjetno tudi ne bo š lo . . . 

»Gre za resnično velik pro
blem, saj na splošno ni rešena 
tovrstna dejavnost za ves slo
venski turizem. Ministrstvo za 
turizem in gostinstvo ni dalo 
ničesar od sebe. Celo modela, 
kako pridobiti sredstva za 
promocijo niso izdelali in se 
dogovorili, kdo sploh naj bi iz
vajal te stvari. V zdraviliščih 
bomo zato pač sami storili, kar 
največ se bo dalo. Sodelovali 
bomo na kakšnih dvajsetih na

stopih na tujem, za kar bo tre
ba odšteti najmanj 50 tisoč 
mark. Pripravljamo pa velik 
projekt, to je izdajo novega 
kataloga vseh šestnajstih slo
venskih naravnih zdravilišč. 
Za to bomo odšteli okrog 200 
tisoč mark. Potrebe po promo
cijski dejavnosti so še veliko 
večje, vendar ni na voljo do
volj denarja. Tudi zaradi niž
jih dohodov v lanskem letu.« 

Bo glede na nič kaj rožnati 
položaj sploh še kaj denarja za 
naložbe? 
»Nadaljevali bodo z že začeti
mi deli, bo pa tudi nekaj novih 
stvari. V Lendavi bodo boga
tejši za prizidek k hotelu z 78 
novimi ležišči, zgradili bodo 
zunanji in notranji bazen ter 
uredili terapijo. V Radencih 
bodo obnovili hotel Radin, 
v Rogaški Slatini se priprav
ljajo na gradnjo novega super-
luksuznega hotela, nadaljevali 
bodo z deli pri gradnji igrišča 
za golf, v Atomskih TopUcah 
bodo zgradili šest novih tenis 
igrišč in mini golf, pri vili 
Hyghiei na Dobrni pa bodo 
zgradili odprto kopališče. 
V Topolšici bodo obnovili 
zgornji del hotela Vesna, sobe 
pa bodo visoke kategorije. Na
črtujejo tudi tri nova igrišča. 
Nekaj del bodo opravili tudi 
v drugih zdraviliščih.« 

Kakšna bo letošnja vloga 
Skupnosti naravnih zdravi-
hšč? 

»Še vedno bo usklajevala 
določene skupne interese, 
s tem da bomo naš program 
dela še nekoliko razširili. Pre
cej pozornosti bomo namenjali 
izobraževanju. Zdravniki se 
bodo v Nemčiji usposabljali za 
pridobitev naslova zdravili
škega doktorja, organizirali pa 
bomo tudi tečaje klimatologije 
za zdravnike in medicinske se
stre ter tečaje za kopališke 
mojstre. 

JANEZ VEDENIK 

Zrak v Celju 
Po močnem onesnaženju 

z raka dne 16. 12. 91, ko je bil 
uveden a la rm 1. stopnje, je 
bil zrak v Celju nekoliko 
manj onesnažen. Na mer i l 
nem mestu v Miklošičevi 
med 17. decembrom in 13. 
januar jem niso bili izpolnje
ni predpisani pogoji za 
uvedbo a la rma za rad i p r e 
komerne onesnaženost i 

.zrakaL,. _ . 

Na merilnem mestu v Mi
klošičevi ulici 24 -ume pov
prečne koncentracije SO2 
v zraku v obdobju od 16. de
cembra do 13. januarja samo 
7 x niso presegle najvišjega 
dovoljenega 24-urnega pov
prečja (125 mikrogramov 
SOa/m^ zraka). To je bilo 25. 
in 26. decembra in dnevi 
med 8. in 12. januarjem. 

Tudi enourne povprečne 
koncentracije SO2 v zraku so 
na merilnem mestu v Miklo
šičevi v času od 16. 12. 91 do 
13. 1. 92 nekajkrat presegle 
najvišje dovoljeno enoumo 
povprečje, vendar se to ni 
dogajalo tako pogosto kot 
pri 24-umih povprečjih. Po 
alarmu 16. decembra so naj
višje enourne povprečne 
koncentracije za krajši čas 
presegle najvišjo dopustno 
koncentracijo (MDK) še 17., 
23., 24. in 28. decembra ter 
1., 3., 4. in 7. januarja. 

Ureditven! načrt 
Žalca 

v avli Doma II. slovenske
ga tabora v Žalcu bodo od 
16. do 23. januarja razstav
ljene natečajne naloge uredi
tvenega načrta mesta. Izvrš
ni svet in mestna skupnost 
pa vabita vse zainteresirane 
na okroglo mizo, ki bo 23. 
januarja, ob 17. uri, pravta-
ko v Domu II. slovenskega 
tabora, na njej pa bodo av
torji odgovarjali na vpraša
nja in pripombe. 
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čistilke pometajo v kot 
Lastniki čistiinih servisov iščejo samo dobiček 

Ko so podjetja pričela razmišljati 
o viških delavcev, so jih najprej iskala 
in našla pri čistilkah. Mladi podjetni
ki, lastniki čistilnih servisov, ki so 
v Celju zrasli kot gobe po dežju, prav 
tako iščejo dobiček najprej s poveča
njem dela. ki ga nalagajo posamezni
cam in seveda vzporednim odpušča
njem tistih, ki tega ne zmorejo. Večina 
jih molče prenaša vedno nova breme
na, nekatere izmed tistih, ki so jih 
porinili v kot, pa se borijo proti kri
vici. 

Čistilni servisi so se pričeli obliko
vati konec leta 1990. Takrat so nam
reč v delovnih organizacijah že začeli 
razmišljati o viških delavcev in naj
prej so jih našli pri čistilkah. Ko so 
predajale svoje delovne prostore v čiš
čenje sei-\dsom, so skupaj z njimi pre
dale tudi čistilke. Na tak način so se 
rešile svojih delavcev, ki drugega dela 
zaradi iztrošenosti niso mogli več 
opravljati. 

Podjetniki so v začetku v želji, da 
pridobijo čimveč dela, brez pripomb 
prevzemali tudi delavce. Težave so se 
pričele, ko so hoteli od njih več, kot so 
zmogli. Norme so jim povečali v krat
kem času od 700 na 1800 kvadratnih 
metrov. Večina čistilk tega ni zmogla. 
Pričeli so se spori, ki se rešujejo na 
sodišču. Pri tem čistilkam pomaga 
sindikat, čeprav pra\'iloma niso člani
ce, saj jim nihče ni povedal, da morajo 
zaradi novega delodajalca ponoviti 
vpis v sindikat. 

Čez noč na cesti 
Po podatkih v pravni pomoči pri 

celjskih svobodnih sindikatih je bilo 
narejenih že veliko krivic. Tako je na 
primer obrtnik Jože Cank s podjetjem 
Rokv izročil delavki Vesni Ravnak iz 
Celja sklep o prenehanju delo\Tiega 
razmerja 25. novembra lani, sklep pa 
je veljal od 8. novembra, ko ji je tudi 
zaključil delovno knjižico. Herman 
Šulc s podjetjem Estetika iz Šentjurja 
je Leni Truglas iz Celja povedal, da ji 
je prenehalo delovno razmerje, ko je 
zaradi staleža želela potrditi zdrav
stveno izkaznico. »Ne potrebujem 
bolnih delavcev,« je bilo njegovo po
jasnilo. 

Poučen je tudi primer Zdenke Vnu-
čec iz Boletine pri Ponikvi. Od leta 
1979 je delala kot čistiika na Skupšči
ni občini Celje. »V dvanajstih letih 
dela na tem delovnem mestu sem ime
la zelo malo bolniškega staleža. Kljub 
temu, da sem precej oddaljena iz Ce

lja, sem se vsak dan z veseljem vračala 
na delovno mesto, ki je bilo na geodet
ski upravi in Zavodu za planiranje in 
izgradnjo Skupščine občine Celje,« 
pravi. Od 1. avgusta 1990, ko se je 
Skupščina občine Celje dogovorila 
s podjetjem Lesk, ki ga vodi Ivana 
Zavšek, je skupaj z drugimi čistilkami 
delala v tej zasebni delovni organiza
ciji. 

Že ob samem začetku so se pričele 
zaostritve. Delavka je imela še 9 dni 
letnega dopusta, pa ga ni mogla dobiti 
in izkoristiti kljub bolezni v družini. 
Decembra 1990 pa je sama zbolela in 
morala na operacijo roke. V času bol
niške je delodajalka zahtevala, da gre 
»na čakanje«. O tem jo je tudi pisno 
obvestila. Inšpektorica za delo Melita 
Ambrož je uredila nesporazum in 
Zdenka Vnučec je dobila odločbo, da 
je ponovno sprejeta v delovno razmer
je. Zapleti pa so se nadaljevali. Zden
ka je po vrnitvi iz bolniške dobila več 
in težje delo. Roka jo je seveda vedno 
bolj bolela in spet ji je zdravnik pred
pisal bolniški stalež. Oktobra 1991 je 
želela preživeti dopust v Zdravilišču 

Atomske Toplice. »Gospa Zavškova 
mi dopusta ni hotela dati. Zahtevala 
je potrdilo prijave za koriščenje dopu
sta v zdravilišču. Jaz sem ji tudi to 
prinesla, čeprav menim, da lahko do
pust koristim na način kot si ga že
lim,« pojasnjuje delavka. Po vrnitvi 
z dopusta je morala na delo v Avto 
Celje. Tam je bilo prej pet čistilk, po 
novem še samo dve. To se je seveda 
poznalo na očiščenosti. Ampak Zden
ka Vnučec se je znašla na disciplinski, 
ker je 23. oktobra odšla z dela ob 
20.53 uri. To je bilo res, a na delo je 
prišla po svojih besedah ob 13.30 in je 
torej delala 7 ur in 23 minut (po skle
pu je njen delovni čas 7 ur). Za disci
plinski postopek je zvedela, ko je že 
bila v staležu zaradi psihične izčrpa
nosti. 

»Nobeno podjetje ne more biti 
uspešno, če se v njem ne upošteva no
tranje dinamike dela, če ne vladajo 
v njem pošteni, človeški odnosi, ki te
meljijo na tem, da človek ni zaželen le 
takrat, ko dela kot stroj. Delavec je 
tudi bolan in potreben pomoči. Števi
lo bolniških staležev v podjetju Lesk 

narašča in potrebno je poiskati vzroke 
zanje,« je zapisala Zdenka Vnučec. 

Brez odnosa do ijudi 
Kje so razlogi za pogoste spore de

lodajalcev s čistilkami? O tem smo se 
pozanimali na Območnem odboru 
Zveze svobodnih sindikatov v Celju. 
Marjan Jeranko ocenjuje, da so razlo
gi v lastništvu podjetij, ki se ukvarjajo 

s čiščenjem. »V 30 odstotkih so for
malno nosilci podjetja sinovi ali drugi 
sorodniki, posle pa vodi oče. Najhuje 
pa je v primerih, kjer imajo servise 
mladi ljudje, ki niso sami še nikoli 
prej delali. Posle vodijo brez vsakrš
nega odnosa do ljudi, zgolj s težnjo, da 
z njimi dobro zaslužijo.« 

Pri pogostih odpovedih »zaradi sla
bega dela« se menda praviloma izka
že, da je slabo delal lastnik, ko je na 
primer poslal na čiščenje namesto šti
rih čistilk samo eno, ki je potem »kri
va«. Razumljivo je, da pretežno stare 
delavke večkrat zbolijo kot bi mlajše, 
žalostno pa je, da prenekatera dobi 
odpoved celo v času bolniške ali pa ta 
začne veljati takoj. Vzroki so zgovor
ni: »Na polici sem videl prah.« 

Zanimiv je tudi pojav medsebojne 
kraje delavk. Obljubljajo jim boljšo 
plačo, ne povedo jim pa, da bodo mo
rale zanjo ki-epko več delati. Spreje
majo jih na poskusno delo, tega ne 
zmorejo - na cesto! 

Kot nam je povedal Marjan Jeran
ko, so vse čistilke plačane po prvi gru
pi (najnižji) kolektivne pogodbe. Veči
ni so bile obljubljene stimulacije, pa 
jih praktično ni. Neizpolnjevanja ko
lektivne pogodbe je kolikor hočeš. De
lavke ne dobivajo regresov, jubilejnih 
nagrad, še dopustov ne. V svoji stiski 
se pogosto obračajo tudi na nekdanje 
delodajalce. Nekateri med njimi so se 
že odločili, da prekmejo pogodbe in 
spet zaposlijo »svoje čistilke«. Prva 
sta se za to odločila Ingrad in Pionir
ski dom. Njihove delavke so rešene 
večnega strahu pred dodatnimi obre
menitvami, krivicami in odpovedmi 
na vrat in nos. Kaj pa vse druge? 

MILENA B. POKLIC 

V Celju je 16 čistilnih servisov s 122 
zaposlenimi. Približno toliko jih je še 
v Žalcu, Šentjurju in Šmarju. Zapo
slujejo od 1 do 32 delavcev (toliko jih 
ima Boris Pratnekar, ki ima gospo
dinjski servis in video usluge). Servise 
imajo zidarji, fasaderji . . . 

Gigantski 
zdravstveni 
dom 

V Radečah že kar nekaj 
časa gradijo nov zdavstve-
ni dom. 

Težave so nastopile takoj 
v začetku, ko so ugotovili, 
da je dom predimenzioni
ran za potrebe Radeč in 
okolice, kjer je okoli šest 
tisoč uporabnikov storitev 
v bodočem domu. Ta je ve
lik kot bolnišnica, takšne
ga pa seveda Radečani ne 
potrebujejo. Vse skupaj je 
prišlo tako daleč, da je in
vesticijo prevzel laški iz
vršni svet, ki bo poskušal 
popraviti vsaj delček na
pak, čeprav bo to zelo tež
ko, ker je že veliko nareje
nega. V začetku si bodo po
magali še s sredstvi, ki so 
ostala od lani končanega 
samoprispevka, nato pa 
bodo nadaljevali tako, kot 
bodo dobivali denar. Denar 
za notranjo opremo bodo 
zagotovili v kraju samem 
predvsem s pomočjo delov
nih organizacij. Če bo vse 
po sreči, naj bi letos konča
li z gradbenimi deli, nato 
pa nadaljevali po zmožno
stih občine. 

TV 

Novo v Zidanem 
Mostu 

Med št ir imi krajevnimi 
skupnos tmi v laški občini, 
kjer je lani decembra uspel 
krajevni samoprispevek, je 
tud i Zidani Most. 

Krajevni samoprispevek 
bo trajal pe t let, kra jani pa 
zanj mesečno prispevajo po 
1,5 odstotka od dohodkov, ki 
jih dobivajo. V tem obdobju 
bodo posodobili z asfaltom 
tri ceste (Zidani Most-Šir jc . 
Sp. Brezno-Zg . Brezno-
- S t r a ž e in Zidani Mos t -Br i -
še). Zgradil i bodo vodovod 
Brezno-Vi lča -Zidan i Most-
-Maj land in rezervoar v Lu -
kovici. V p rogramu je tudi 
uredi tev kanalizaci je v Maj-
landu. Vili in Z idanem Mo
stu, uredi tev rekreaci jskih 
površin, nova mrl iška veži
ca, telefonsko omrežje in av
tobusna postajališča. 

Med objekti, ki j ih bodo 
v Z idanem Mostu najbolj ve
seli, pa je gradnja s tanovanj -
sko-poslovnega objekta. Po 
leg s tanovanj bo v njem tudi 
več pros torov za razne 
us lužnostne obrt i in t rgovi
ne. Ta objekt bodo začeli 
gradi t i še letos. K vsem zbra 
nim sredstvom preko krajev
nega samopr ispevka bo 30 
odstotkov pr ispeval še iz \TŠ-
ni svet občine Laško. Seveda 
pa tudi to še ne bo dovolj za 
izvedbo celotnega programa, 
ki bo v mars ičem izboljšal 
življenje v tej krajevni s k u p 
nosti , ki leži na demografsko 
ogroženem prostoru . 

TV 

Lani manj krvodajalcev 
Pomoč ubežnikom na prvem mestu dela žalskega Rdečega 
križa 

»Preteklo leto je bilo precej 
bolj delavno kot prejšnja, zla
sti zaradi razmer,« je ocenila 
delo občinske organizacije 
Rdečega križa Žalec sekretar
ka Majda Pilih. Rdeči križ je 
lani pomagal pri odpravi po
sledic poplav, ubežnikom 
s Hrvaške, organiziral krvoda
jalske akcije in vrsto preda
vanj in tečajev. 

Zaradi vojne na Hrvaškem 
je prišlo v žalsko občino 314 
ubežnikov, med njimi 160 
otrok. Še vedno jih je v občini 
106, večina pa jih živi pri so
rodnikih. Rdeči križ jim po
maga z obleko in hrano. Raz
delili so na primei 191 poseb
nih paketov, ki jih je pripravil 
Rdeči križ Slovenije. Posa
mezne krajevne organizacije 
ter osnovne šole so pripravile 
zbiralne akcije za živila in 

obleko. Zbrali so tudi nekaj 
denarja, ki so ga prispevali 
krajani Letuša in Nama Žalec. 

Ob pomoči beguncem in 
v začetku leta ljudem, ki jim je 
poplava odnesla imetje, pa je 
Rdeči križ nadaljeval s svojim 
običajnim delom. Sem sodi 
predvsem organizacija krvo
dajalskih akcij. Lani jih je bilo 
v občini 12. Udeležilo se jih je 
1575 krvodajalcev, ki so sku
paj darovali 518 litrov kivi. 
Pri RK ugotavljajo, da je bilo 
šte\ilo kr\'odajalcev precej 
manjše kot pretekla leta. Upa
jo, da bo letošnji odziv boljši. 
Načrtujejo 13 krvodajalskih 
akcij, prva pa bo 21. februarja 
na Polzeli. 

Poleg tega so aktivisti Rde
čega križa pomagali številnim 
socialno ogroženim občanom. 
Mednje so razdelili 3500 kilo
gramov oblačil. 

Lani pa je RK organiziral 
tudi 23 tečajev prve medicin
ske pomoči za voznike motor
nih vozil, ter predavanja 
zdravstvenega varstva po os
novnih šolah za učence, starše 
in učitelje. Na šolah so uspeš
no delali tudi člani podmladka 

TONE TAVČAR 

Obnavljajo 
Kalvarijo in 
pokopališče 

Lani so v okviru Slovenske
ga svetovnega kongresa v Ce
lju ustanovili Sekcijo za ureja
nje zanemarjenih kulturnih 
spomenikov. 

Med drugim so očistili slo
vensko pokopališče na Golov
cu ter znamenito Kalvarijo. 
Precej del pa bodo opravili tu
di letos. Na Golovcu bodo za
menjali robnike, propadajoče 
spomenike, delno obnovili ne
katere zidove ter kultivirali 
obstoječo vegetacijo. Na Kal-
variji pa bodo popravili poti in 
stopnice, javno razsvetljavo in 
ograjo, kapelice pa bodo dobi
lo vrata. j v. 

Majda Pilih 
Obletnice gasHskih društev 

Tudi letos bo kar precej gasilskih društev na 
celjskem območju proslavilo pomembne jubi
leje. 

Na prvem mestu sta prav gotovo gasilski 
društvi v Radečah v laški občini, ki je letos 
staro 120 let in v Rečici ob Savinji v mozirski 
občini, ki bo letos praznovalo 110-letnico. Si
cer pa bodo po posameznih občinah jubilanti 
naslednja društva: v celjski GD Gaberje, ki je 
bilo ustanovljeno pred 80 leti in industrijsko 
gasilsko društvo Aero, ki je bilo ustanovljeno 
pred 10 leti. V laški občini bodo poleg Radeča-
nov slavili še v Brezah, kjer so dobili društvo 
pred 10 leti. V konjiški občini letos ni jubilan
tov, v šentjurski pa so trije. V Loki pri Zusmu 
imajo 60 let staro gasilsko društvo, na Ponikvi 
70 in v Prevorju 20. V šmarski občini je dru
štvo v Stojnem selu staro 10 let V žalski občini 
bodo gasilci v Latkovi vasi slavili 90-letnico, 

v Andražu pa 20. V velenjski imajo tri jubilan
te. Tako so v Bevčah dobih gasilce pred 40 leti. 
v Velenju in rudniku pa pred 60. V mozirski 

občini bo poleg Rečičanov jubilant še gasilsko 
društvo v Lučah, ki je bilo ustanovljeno pred 
80 leti, 

TONE VRABL 

Ker ni znana regionalna ureditev organiza
cije gasilskih društev v Sloveniji so preložili 
gasilski kongres Slovenije na prihodnje leto, 
ko bo v Slovenj gradcu. Bodo pa gasilska dru
štva že januarja začela z rednimi občnimi zbo
ri. Volitev zaradi prestavljenega kongresa to
krat ne bo, razen tam. kjer bodo nadomestne. 
V žalski občini bodo z občnimi zbori začeli že 
v soboto, 18. januarja, prvi zbor pa bo pri GD 
Ložnica, ki se bo začel ob 18. uri. 
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»Ta hiša pa ni po Jusu!« 
Mižat Staniio Krumpaii v stekienični hiši 

Tako naj bi sodnik že pred leti odgovo
ril trmastemu graditelju Stanku Krum-
paku s Polence pri Kristan vrhu in mu 
odmeril visoko kazen. Mizar po poklicu, 
ki je vse življenje iskal izvirne zamisli, se 
je seveda odločil, da bo njegova hiša po
vsem drugačna od sosednjih. Iz steklenic. 

Od daleč, na primer z železniških tirov 
med postajama Stranje in Pristava, je 
njegova hiša videti kot večina drugih. Ko 
se ji približuješ po krajevni cesti na Kri
stan vrh, pa se od njih vedno bolj razU-
kuje. Pravzaprav je na lepi legi, med 
drevjem in bolj od daleč, videti posreče
na: odeta je v zeleno pobarvani les, tam, 
kjer bi lahko bila velika okna, pa so 
nenavadni stekleni mozaiki z omamenti 
zelene barve. Ko se ozreš po nenavadni 
vrtni ograji iz pokonci postavljenih ste
klenic, se prepričaš, da je graditelj za 
gradnjo hiše uporabil steklenice. Zeleni 
omamenti so seveda steklenice zelene 
barve. Kaže, da mojstra oblikovanja lesa 
priteguje tudi steklo, kajti v njegovi bo
doči dnevni sobi je še strop sestavljen iz 
z lesom uokvirjenih kvadratov iz mleč
nega stekla. Ko si pozomejši, opaziš, da 
je svojevrstna stropna obloga iz zavrže
nih neonskih luči. Krumpak je znan kot 
velik prijatelj starin in na že postavljenih 
lesenih policah bo »muzej«, njegova zbir
ka. V kletnih prostorih pa je že njegova 
mizarska delavnica. 

Stanko Krumpak se je nameraval v ne
navadno hišo vseliti že letos, vendar bo 
to zimo preživel še v stari, klasični kmeč
ki hiši, pri Česnu ali pri Petreku ji pravi
jo po domače. Večino dela pri novograd
nji je doslej opravil sam, saj pri hiši ni 
veliko denarja. Počasi gre - začel je po 
kozjanskem potresu. 

Naložil SI je 62 križev, snovanje izvir
nih zamisli pa ga spremlja že od mladih 
let, ko si je kot mladenič izdelal leseni 
bicikl, z zavorami seveda. Veliko izumov 
je predlagal v času, ko je delal v lesni 
tovarni v Mestinju, se spominja. Odkar 
se je upokojil, je naredil med drugim 
veliko »rolk«, kot imenuje v vrste nani
zane lesene kroglice in kocke, ki jih po
ganjajo ljudje s prešibkim krvnim obto
kom.. Skrbno in lično so izdelane, zato so 
jih v Rogaški Slatini še zlasti radi kupo
vali Italijani. Med številnimi zanimivimi 
izdelki sta tudi večni koledar in stoj alce 
za pisala in pošto, pa še kaj. Po vsem, kar 
je pri njem videti, je razumljivejše, da si 
je ta bistri mož zaželel imeti tudi hišo, ki 
bi bila nekaj posebnega. 

Veliko bere. Nekoč je bral o Američa
nu, ki je za gradnjo hiše uporabil stekle
nice viskija, in odločil se je za slovenski 
odgovor. Pri nas ni veliko (praznih) ste
klenic viskija, saj imajo ali morajo imeti 

Slovenci drugačen pivski okus pa tudi 
življenjski standard, zato je uporabil na
še litrske steklenice z navojem. Uspelo 
mu jih je zbrati več kot dovolj, za vezivo 
pa je uporabil betonsko malto z mivko. 

»Kar sem si zamislil, je moralo biti,« 
odločno zatrjuje. Ta njegova trma je po
vzročila pri gradnji nove hiše njemu in 
sodnim organom težave in kar dvakrat 
neprijetno srečanje iz oči v oči. Plačal je 
zelo visoko denarno kazen. Vseeno je 
imel srečo, kajti takrat še niso povsem 
veljala tako stroga merila o varstvu kul
turne in naravne dediščine ter zaščiti 
krajine, kot veljajo danes. Tako je njego
va steklenična hiša ostala pokonci in mo
goče bo, ker je v bližini velikih turistič
nih središč, kdaj privabila tudi poseb
nosti željne radovedneže. Kot tista viski-
hiša v Ameriki, za katero se je razvedelo 
celo tostran velike luže. 

BRANE JERANKO 
Foto: EDO EINSPIELER 

V spomin 
v neenakopravnem boju 

s hudo boleznijo je omaga
la profesorica Vikica Kav
čič (1924-1991), brez tožbe, 
pogumno in dostojan
stveno. 

Nam, ki smo hodili del
ček njene življenjske poti 
z njo, je s svojim širokim 
znanjem, posluhom za so
človeka, s svojo skromnost
jo in dobroto dajala oporo 
in svetel zgled, ki kljubuje 
času in vsem spremembam 
v njem. 

Viktorija Kavcic 
otroška in mladostna le

ta je profesorica Kavčičeva 
preživljala v krogu delav
ske družine v Kamniku. Do 
začetka II. svetovne vojne 
je v Ljubljani obiskovala 
nižjo gimnazijo ter zaklju
čila prvi letnik učiteljišča. 
Med vojno se je nad njo in 
njeno družino zgrnilo pra
vo gorje. S 16. leti se je za
poslila kot gospodinjska 
pomočnica in delavka, do
kler je niso izgnali na Ko
roško. Po končani vojni je 
službovala kot učiteljica 
- pripravnica na osnovni 
šoli v Ločah pri Slovenskih 
Konjicah, kjer je ob delu 
končala učiteljišče ter 
kmalu nadaljevala z red
nim študijem na Filozofski 
fakulteti v Ljubljani, na 
oddelku za pedagogiko. Bi
la je odlična študentka, a se 
je po končanem študiju vr
nila v Loče, kjer ni bila sa
mo učiteljica, ampak tudi 
mentorica številnim učen
cem celjskega Učiteljišča. 

Poglobljeno in nadvse 
uspešno vzgojno-izobraže-
valno delo v osnovni šoli je 
zaključila leta 1957, ko je 
bila premeščena na celjsko 
Učiteljišče kot profesorica 
za pedagoško-psihološko 
skupino predmetov. 

Svoje bogato strokovno 
znanje - oprto na didaktič
ne in metodične izkušnje 
- je z veliko vnemo prena
šala na številne generacije 
učiteljiščnikov, ob tem pa 
predavala v šoli za starše, 
na stroko\mih posvetih pe
dagoških delavcev, vodila 
vadnico za učitelje pri II. 
osnovni šoli v Celju, sode
lovala v komisiji za stro
kovne izpite učiteljev ter 
v številnih drugih strokov

nih telesih v občini in repu
bliki. 

Na celjskem Učiteljišču , 
oziroma Srednji pedagoški 
šoli in kasneje Pedagoškem 
šolskem centru je službo
vala vse do upokojitve, \ 
1981. leta, z izjemo treh let, \ 
ko je bila na celjski enoti 
Zavoda za šolstvo, kjer je 
kot pedagoška svetovalka 
objavljala odmevne stro
kovne razprave, ki so ute
meljile razloge za uvajanje 
celoletne male šole. Rezul
tat njenih vztrajnih priza
devanj, podprtih s strokov
nimi argumenti, je bilo po
stopno odpiranje vzgoji
teljske srednje šole v Celju, 
oddelka za razredni pouk 
kot dislocirane enote Peda
goške akademije Maribor, 
kjer je tudi poučevala, ter 
šole za varuhinje. V času, 
ko je bila ravnateljica 
Gimnazije pedagoške sme
ri v Celju, je poleg strokov
nih uspešno rešila tudi 
mnogo materialnih in pro
storskih problemov. 

Profesorica Kavčičeva 
ima tudi izjemne zasluge za 
bogatenje pedagoške knjiž
nice, ki jo je vodila več kot 
15 let. 

Pedagoško delo je profe
sorica Kavčičeva uresniče
vala kot poslanstvo, saj je 
vanj vložila vse svoje moči. 
S ponosom se je lahko za
zrla na prehojeno pot, na 
sadove dela in ustvarjanja, 
kar dokazujejo številna 
priznanja ob 30. in 40. 
obletnici pedagoškega šol
stva v Celju, Roševo priz
nanje, najvišje priznanje za 
prosvetno delo v občini Ce
lje, ter državna odliko
vanja. 

Delavci Gimnazije 
Celje-Center 

Novosti na poicopaiiščili 
Tudi anonimni pokopi, raztrosiiev pepeia... 

Po večmesečnem pripravljanju so 
v občini Šmarje sprejeli nov odlok 
o pokopališkem redu in pogrebnih 
svečanostih. Poleg klasičnega načina 
pokopa je z novim odlokom mogoče 
upoštevati posebne želje občanov, na 
primer anonimni pokop ali raztrositev 
pepela. 

Ker so v krajevnih skupnost ih Vin
ski Vrh, Polje, ob Sotli in Donačka 
Gora nasprotoval i predvidenemu ob
veznemu polaganju pokojnikov v mr l i 
ško vežico, so njihove pr ipombe u p o 
števali. Uporaba mrl iške vežice je ob-
veztia v Rogaški Slat ini in Šmarju, 
drugod pa naj bi jo uporabl ja l i p rav i 
loma. Z novo ureditvijo so na tančno 
določeni način in čas pokopa, naj ra

zličnejše vrste grobov, urejanje poko
pališč in številna druga vprašanja. 
S pokopal iško in pogrebno dejavnost
jo se lahko ukvar ja K S , podjetje ali 
obr tn ik , ki ga pooblast i občinska v la
da na podlagi sklepa KS. 

Na 23 pokopal iščih občine Šmarje 
so mogoči klasični grobovi (gradnja 
novih grobnic ni dovoljena), vrs tni in 
žarn i grobovi, prostor i za anonimne 
pokope in razstrosi tev pepela (s skup
nim pros torom za polaganje cvetja in 
prižiganje sveč, l ahko tud i skupni n a 
grobnik) in skupna grobišča (kostnice, 
v p r imeru nesreč in izrednih razmer 
ter za posmr tne os tanke iz opuščenih 
grobov). Spomeniki in zarast l ine na 
klas ičnih grobovih ne smejo biti višji 

kot meter in pol. Določeni so tud i ok
virni tehnični normat iv i razl ičnih gro
bov, ponoven pokop v isti grob je m o 
goč pravi loma po 10 letih, grobove pa 
oddajajo za 10 let, z možnostjo poda l j 
šanja pogodbe. 

Upravljalec mora zagotoviti redno 
vzdrževanje pokopal išča in uredi t i 
smetišče, vodo za zalivanje, osvetlitev 
in ozvočenje. Posebno poglavje so n a 
menili še kazenskim določbam za vse, 
ki kršijo red. 

BRANE JERANKO 

V občini Šmarje je 23 pokopališč, ki jih 
- z izjemo Rogaške Slatine in Šmarja, 
kjer opravlja to dejavnost komunalno 
podjetje - oskrbujejo same KS. Za zad
njih pet let so ugotovili, da umre letno 
400 občanov, pri čemer imajo 70 poko
pov na leto v Rogaški Slatini, 50 v Šmar
ju, po 20 v Bistrici, Kostrivnici, Šentvi
du, Podčetrtku in Pristavi, po 15 pa 
v Kozjem, Lesičnem in Rogatcu. 

PRIREDITVE 

V SLG Celje bo prihodnjo sredo, ob 11. 
uri, predstava Mihaila Bulgakova, Škrlat
ni otok, v režiji Kataiine Pegan (za abon
ma Srednja šola Borisa Kidriča Celje). Pri
hodnji četrtek, ob 17. uri, bo predstava 
Škrlatnega otoka za abonma 2. šolski ter 
za izven. 

V Osrednji knjižnici Celje bo danes, ob 
18. uri, predstavitev knjižne zbirke Mo
horjeve družbe za 1991. Povabili so avtorje 
posameznih knjig, pogovor pa bo povezo
val dr. Miloš Ribar. Vabijo tudi na ogled 
razstav o Starih celjskih tiskih ter Zadar-
skih razglednic. 

V knjižnici Šentjur bo danes, ob 16. uri, 
na obisku Pika Nogavička, gre pa za pro
gram Kulturnega centra Ivan Napotnik iz 
Velenja. 

V Avtotchniki Celje, na Bežigrajski 13, 
bo jutri, ob 10.30, otvoritev salona Re
nault, kjer bodo v kulturnem programu 
nastopili Pihalni orkester EMO pod vod
stvom Alojza Kranjčana, Komorni moški 
zbor Celje pod vodstvom Katje Kovač ter 
fanfaristi Glasbene šole Celje. 

V Narodnem domu Celje bo jutri, ob 
19.30, ponovitev plesnega spektakla Fred-
dyjeve nočne more, v izvedbi Plesnega fo
ruma Celje. 

V knjižnici Laško bo jutri, ob 18. uri, 
predavanje arheologa Toneta Kneza o Naj
starejši zgodovini Laškega. 

V Razstavnem salonu Zdravilišča Roga
ška Slatina bo v soboto, ob 19.30, otvoritev 
raz.stave akrilov Toneta Wolfa iz Ljublja

ne. Ob tej priliki bo nastopil moški pevski 
zbor Zdravilišča pod vodstvom Franca 
Plohla. 

V domu kulture Velenje bn v soboto, ob 
18. uri, koncert duhovnih pesmi Skupine 
Advent, pod naslovom Blizu je dan. Umet
niški vodja skupine je Renata Bauer. 

V Brezah nad Laškim bo v nedeljo upri
zoritev komedije Vdova Rošlinka, ki jo bo 
predstavila gledališka skupina Pivovarne 
Laško. Ob 12. uri bo nastop v osnovni šib 
Breze, ob 15. uri pa v dvorani Doma strel
cev v mali Brezi. 

V galeriji Izba Celje je stalna prodajna 
razstava likovnih del, ki si jo lahko ogleda
te ob delavnikih od 10. do 13. in od 14. do 
17. ure, ob sobotah pa od 10. do 12. ure. 

V Pokrajinskem muzeju Celje je na ogled 
razstava Antičnega stekla Argiruntuma, iz 
arheološkega muzeja Zadar. Na ogled je 
vsak dan od 9. do 12. ter ob sredah tudi od 
14. do 16. ure. 

V galeriji Mozaik Celje si lahko ogledate 
razstavo likovnika Staneta Žerka o »Celju 
91«. 

V galeriji Kompas Celje predstavljajo 
dela slikarja Goce Kalajdžinskega. 

V Muzeju grafičnih umetnosti Rogaška 
Slatina je razstava flamskih in holandskih 
mojstrov gi-afike. Na ogled je ob torkih, 
četrtkih in sobotah, od 10. do 12. ter od 16. 
do 18. ure. 

V galeriji velenjske knjižnice razstavlja 
akademski .slikar Kiar Meško. 

REKLI SO 

Jože Šabjan, organizator 
živinoreje pri Kmetijski za
drugi Savinjska dolina: 

»Z odkupom v letu 1991 smo 
zaradi velikih nihanj cen, 
vojne in drugih okoliščin 
lahko zadovoljni. Od naših 
kooperantov smo odkupili 
1400 ton goveje živine, 4400 
ton piščančjega mesa, okrog 
9,7 milijona litrov mleka, 
7 milijonov jajc in 100 ton 
svinjine, oziroma okrog tisoč 
prašičev«. 

T. T. 
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YU STIP - poskusni zajec? 
Miha Caiuta je ob itavici izvedei, tla ni več trener ceijsidh odbojitaric - Zamenjat 
ga je Sandi Ritiop, lii je brez siehernih trenersidh iziiušenj 

»Zakaj so me zamenjali? To lahko odgovorijo le t is t i , ki so 
me obvestil i , da na t reningih odbojkaric YU STIPA nisem 
več pot reben. Novico so mi sporočili na domala pr imit iven 
način: predsednik k luba Igor Topole me je z njo seznanil ob 
kavici v hotelu Merx,« je bil zagrenjen odgovor trenerja 
Mihe Cafute, ki je pred desetimi dnevi ob začetku pr ip rav za 
drugi del sezone moral krmilo prepust i t i 25- le tnemu San-
diju Rit lopu. 

Kakšni pa so bili razlogi 
za nenadno zamenjavo? 

- P rak t i čno ni nobenih. 
Tudi ni ustreznih a rgumen
tov, ki so po t rebni za zame
njavo trenerja, to so p red
vsem neuspehi v ligi. Dosegli 
smo še celo več kot smo p r i 
čakovali in načr toval i . Tudi 
predsednik k luba kaj več ni 
vedel povedat i . 

Pred končnico je povsem 
realno dosegljivo 2. mesto, 
za to so pr ipombe o slabih r e 
zul ta t ih neumestne . Je v oza
dju morda naveza Ri t lop-Pi-
hler? 

- Sandi Ritiop je oseb
nost, ki jo pozna širša špor t 
na ja\most. Bil je stalni mla 
dinski reprezen tan t Jugosla
vije in pr\ 'ol igaški igralec 
mar iborskega Stavbarja , t a 
ko da m u igralskih kval i tet 
ni mogoče oporekat i . P rav 
t ako ne t renerskih, ker ga 
v tej vlogi še nihče n i videl. 
Rit iop je namreč popolni za
četnik. Po koncu lanskega 
prvenstva se je govorilo, da 
bo v Celje prišel t ren i ra t m o 
ško ekipo, vendar se to ni 
zgodilo. Sam je dejal, da je to 
zanj kot začetnika prevelika 

obveznost. Za to me še toliko 
bolj čudi, da je zdaj pr is ta l 
na ponudbo . Razumel bi, da 
me je zamenjal uveljavljen 
t rener , t ako p a . . . 

Že nekaj časa se je šušlja-
lo, da up rava ni zadovoljna 
z vašim konceptom igre. 
V njem ni bilo pros tora za 
domiselne in pr ivlačne akci 
je, t reningi so bili enolični, 
toda navsezadnje so zmage 
največje meri lo dela? 

- V enem letu je nemogoče 
spremeni t i vse elemente igre. 
Bilo je ka r nekaj pohval za 
boljšo igro v bloku in ob ram
bi, med tem ko kval i te tn i 
p remik v n a p a d u še ni bil 
opazen. Leto dni je premalo 
časa za celovito spremembo 
igre. Nekater i jih pač hočejo 
dobesedno čez noč in tudi 
mislijo, da je to mogoče. Po 
vrh vsega imajo največ p r i 
p o m b tisti , ki o odbojki niso 
dovolj podkovani . Igralske 
izkušnje izpred nekaj let n i 
so dovolj za nizanje a rgu
ment i ran ih in s troko\mih 
ocen dela in teoret iziranje 
o nekval i te tn ih t reningih. Se 
posebej , če si niso nikoli 
ogledali našega t reninga. 

Zdaj so najbolj gostobe
sedni. 

Sp rememba na klopi obi 
čajno sproži doda tno mot i 
vacijo in pogosto tudi boljše 
rezul ta te . Torej YU STIP 
meri na 1. mesto, čeprav je 
obe tekmi s Pa lomo gladko 
izgubil z 0:3? 

- Nikakor ne in tud i 
v uprav i k luba vedo, da je to 
nemogoče. Uvrs t i tev t ik po 
vrh je največ, ka r lahko do
seže sedanja ekipa. Toda 
v k lubu imajo za pr ihodnos t 
določene načr te , a so govori
ce o okrepi tvah iz Rusije in 
Palome Branika čudne in 
k ra tko t ra jna naložba, ki se 
bo hudo maščevala. V Celju 
je samo pet domačih igralk, 
ki bi se v p r imeru pr ihoda 
boljših okrepi tev preselile 
med rezerve. Na klopi p a n o 

bena ne vidi svoje p r ihodno
sti in bodo kmalu odnehale. 

Ob vseh uspehih , ki ste jih 
s celjskimi odbojkar icami 
dosegli v minulem letu, vam 
strokovne podkovanost i ne 
gre oporekat i in za k lub bi 
bil vaš odhod nepopravlj iva 
škoda. 

- Ob novici, da na t ren in
gih nisem več potreben, so 
mi v isti sapi ponudil i , da 
prevzamem delo z najmlajšo 
selekcijo, ki v bis tvu še ni 
sestavljena. Najprej bi bilo 
t reba obiskat i osnovne šole 
in regijska tekmovanja, d e 
kleta pr i tegni t i k redni vadbi 
in začeti p rak t ično iz nič. Po 
vseh per ipet i jah in slabih 
novicah s k lubom nisem več 
pr ipravl jen sodelovati . Lani 
je po ods topu trenerja Kova-
čiča kazalo, da se bodo zade
ve uredile, toda v letu dni se 
očitno ni nič spremenilo na 
bolje. Med lanskim prven
stvom in tud i letos ni bilo 
denarja nit i za najbolj os-
no \Tie s t roške in odkod de
na r za načr te o n a k u p u t re 
nerja in t reh mar iborsk ih 
igralk? In da ne bo nespora
zumov: v k lubu sem bil za ra 
di veselja do odbojke in ne 
zarad i denarja. Treningi š t i 
r ik ra t tedensko in ob sobo
tah tekme - za 3500 tolarjev 
mesečno. To n i zadostno p la 
čilo za vsa odrekanja in tudi 
igralke, predvsem celjske, ne 
dobijo ničesar. 

Ž E L J K O ZULE 

Mladi hokejisti Jesenic so po 
porazu v Celju napovedovali, 
da si bodo z zmago v mestnem 
derbiju proti najboljši sloven
ski ekipi zagotovili uvrstitev 
v končnico slovenskega pn.'en-
stva in napoved tudi uresniči
li. Gre seveda za najbolj znači
len primer dogovorjenega re
zultata, kar pa je za Celjane 
slaba tolažba. S tekmovanjem 
bodo tako nadaljevali v tola-
žilni skupini, ki se bo začela 
22. t. m., če seveda Predsed
stvo HZS zaradi »čudnega« re
zultata z Jesenic ne bo ukrepa
lo. Kljub temu pa so si Celjani 
zagotovili napredovanje v alp
sko ligo, v kateri Jeseničani ne 
morejo nastopiti z dvema eki
pama. 

Fotoreportaža je s petkove 
tekme Cinkarna - Jesenice 
mL, domači so v svetlejših 
dresih. 

Foto: EDI MASNEC 

R A N ^ R A M A 

Hokej 

Slovenska liga 
13. kolo: Cinkarna - Jeseni

ce mL 5:2 (2:1, 2:0,1:1), strelci: 
Pisarev 2, Puckov, Pisarev, 
Bulatovič 1; 14. kolo: Olimpija 
ml. - Cinkarna 4:5 (1:1, 2:1, 
1:3), strelci: Pisarev, Puckov 2, 
Bulatovič 1. Končni \Tstni red: 

.Jesenice, Olimpija 25, Bled 18, 
Jesenice ml.. Cinkarna 14, Tri
glav 12, Olimpija ml. 4, Slavija 
0. 

Košarka 

Slovenska liga 
Moški - 2. kolo, zelena sku

pina: M.Marcus - Rogaška 
102:75 (48:43), strelci: Ritonja 
28, Cerar, Kalinger 12, Sušin 
8, Kidrič 5, Volarič, Tabak 3, 
Tišma, Petovar 2. Vrstni red: 
Olimpija, Helios 4, M.Marcus, 
Postojna, Medvode, Rogaška 
3, Triglav, Unicom 2. Rdeča 
skupina: Comet - Elektra 
56:69 (18:26), strelci: Železni-
kar 18, Šmid 15, Nerat 13, 
Mlakar 4, Šrot, Pučnik, Kožar 
2 za domače. Gole 36, Pečov-
nik 11, Pipan 9, Tomic 4, Mr
zel, Leskovšek, Plešej 3 za go
ste; Maribor 87 - Celje 82:86 
(52:32), strelci: Pucko 25, Ki-
tek 18, Drobnič 17, Tkalec 11, 
Nidorfer 7, Starovasnik 6, 
Stropnik 2; zaostala tekma 1. 
kola: Olimpija ml - Elektra 
81:74 (42:35), .strelci: Pipan 19, 
Gole 16, Tomic 13, Pečovnik 8, 
Mrzel 7, Dumbuya, Leskovšek 
4, Lipnik 2, Plešej 1. Vrstni 
red: Jezica, Slovan 4, Elektra, 
Celje, Olimpija ml, Podbočje 3. 
Maribor 87, Comet 2. 

Ženske - 14. kolo: K.Afro
dita - Cimos 169:51 (90:32), 
strelke: Pešič 54, C.Jezovšek 
25, Virant 24, Kokolj 14, Ške-
gro 12, A. Jezovšek 10, Jurše 9, 
Cuješ 8, Potočnik 7, Vodopivec 
6. Vrstni red: Jezica 28, K. AA-
frodita 26, Apis 25, Odeja 24, 
Kranj, Ilirija 21, Induplati 19, 
Jezica ml 17, Cimos 15, Slovan 
14. 

il. Slovenska 
liga 

Moški - 15. kolo: SI. Gradec 
- Polzela 65:84, Ptuj - Pivo
varna Laško 71:87, Slivnica 
- Alpos 73:77. Vrstni red: Pol
zela 30, Miklavž 29, P. Laško, 
Bistrica 26, Alpos 25 itd. 

Anedobčinska 
liga 

Moški - 7. kolo: Kozje - Ro-
gla 93:82, Šmarje Planina 
59:52, Podčetrtek - Lesično 
63:54, Ponikva - Comet 
B 68:51. Vrstni red: Podčetr
tek 12, Ponikva, Rogla (oba 
s tekmo manj), Comet B 11, 
Kozje 10, Planina 9, Šmarje 8, 
Lesično 7. 

Občinska liga 
Prvenstvo Celja 

Končni \Tstni red - moški: 
Vizura 32, Blagovni center 26, 
Gradiš 22, Izletnik 21, Cetis 8, 
Kovino tehna, Slovenijales 6, 
Tkanina. PTT 4. 

Kegljanje 

TOP 12 
Kočevje - ženske: 1. Kar di

nar 464, 2. Šeško 452, 3. Petak 
417 (274 + 143), 4. Gobec 417 
(294 + 123), 7. Grobelnik 402, 
10. Tkalčič (vse Emo) 385. 

Streljanje 

Slovenska liga 
Zračna puška - 7. kolo: Ce

lje - Kovinar 1115:1033 (Celje: 
Ravnikar 384, Malec 366, Do-
bovičnik 365; Kovinar: Česnik 
356, Kočevar 349, Hočevar 
328), S.Šlander - J .Jurkovič 
1104:1050 (S.Šlander: Ošep 
374, Zagoričnik 373, Smrkolj 
357), D.Poženel prost. 

Zračna pištola: 1. kolo - mo
ški: 2. Mrož, 6. Celje (Kolar 
551, Malec 544, Sluga 514), 7. 
D.Poženel, 8. Unior; posamez
no: 4. Veternik, 8. Petelbach 
(oba M), 9. Kolar (Ce); ženske: 
2. D.Poženel; posamezno: 2. 
Maček, 6. Vodušek, 8. Kufner 
(vse DP). 

Judo 

Pohorski 
bataljon 

Slovenska Bistrica: pionirji 
- do 31 kg: 1. B.Holer, du 
42 kg: 3. Forjan, do 46 kg: 3. 
Mahmutovič, do 50 kg: 1. La-
kner-Bevc, 3. M.Holer, do 
65 kg: 2. Bednjički (vsi IR), 
ekipno: 2. I. Reva; mladinci 
- do 49 kg: 3. Podvomik, do 
52 kg: 1. Petrak, do 59 kg: 1. 
Košir, do 70 kg: 1. Mlinarevič, 
do 85 kg: 3. Petelinšek (vsi IR), 
ekipno: 1. I. Reva; člani - do 
78 kg: 3. Imamovič, do 86 kg: 
2. Knafelc (Ostr); skupno: 2. 
I. Reva. 

Mali nogomet 

Območno 
prvenstvo 

Rogaška Slatina - predtek-
movanje: Sportklub (Velenje) 
~ K.Šalej (Žalec) 5:2, Sladka 
gora - Simo Radeče 5:4, Gene
za (Vransko) - Vransko 5:0 bb; 
polfinale: Grafika Gracer (Ce
lje) - Geneza 4:3, Sladka gora 
- Sportklub 8:7 (2:2), finale: 
Grafika - Sladka Gora 2:1, za 
3. mesto: Sportklub - Geneza 
3:2. 

Rekreacija 

DŠI Žalec 91 
Skupni zmagovalci - ml. 

člani: SIP, ml. članice: Savinj
ski magazin, st. člani: SIP, st. 
članice: Savinjski magazin, 
veterani: Sigma. 

file:///Tstni
file:///Tstni
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Rokometašice Velenja bodo 
v drugi del prvenstva štartale 
močno oslabljene. Najboljša 
strelka Selma Misavljevič je 
v Šaleški dolini nenadoma po
stala »ogrožena« in z enosmer
no vozovnico odpotovala v Ša-
bac, tabor jesenskih prvakinj 
pa tarejo tudi poškodbe. Bar
bara Hudej po operaciji meni
skusa že okreva, nekaj časa pa 
bo zaradi podobnih težav od
sotna tudi Sonja Zidar. 

Strokovni svet Košarkarske 
zveze Slovenije je pripravil 
seznam kandidatov za državne 
reprezentance. V olimpjski so 
tudi Zdovc (Knorr), Tovornik 
(Neuchatel) ter Pipan in Gole 
(Elektra), v mladi do 22 let Ne-
rat (Comet) in Starovasnik 
(Celje), kandidatinje za ženske 
selekcije pa so Jurše, Vodopi-
vec, Jezovšek (K.Afrodita) in 
Genn (Monting). 

Š P ® R T N I 
K O L E D A R 

Petek, 17.1. 
Polzela: razglasitev rezulta

tov DŠI občine Žalec, ob 18. 
uri. 

Sobota, 18. 1. 
Košarka 

Domžale: Helios - Rogaška 
(19), Slovenska Bistrica: Co
met - Slovan (18), Podbočje: 
Podbočje - Celje (19.15), Mari
bor: Maribor 87 - Elektra (4. 
kolo moške SKL, 17); Ljublja
na: Jezica - K.Afrodita (15. 
kolo ženski SKL, 19); Laško: 
P. Laško - SI. Gradec (17.30), 
Šentjur: Alpos - Bistrica, Pol
zela: Polzela - Maribor ml. 
(16. kolo II. moške SKL, obe 
18.30). 

Mali nogomet 
Rogaška Slatina: novoletni 

turnir, od 8.30 ure v dvorani 
Ratanska vas. Še jutri od 9. 
ure. 

Kiadivarjev avtogol 
Od ¥čeraj Nogometni lilub Publiiium Celje - Začetni šok, ki 
ga Je povzročil Prašnikarjev odhod. Je popustil 

Celje je sinoči izgubilo še 
enega svojih simbolov: Nogo
metni klub Kladivar, se je po 
sedmih letih odrekel pokrovi
teljstvu Ingrada, prvič po 
ustanovitvi (1947) tudi tradi
cionalnemu imenu Kladivar in 
se preimenoval v Nogometni 
klub Publikum Celje. 

Spremembe seveda nareku
jejo tržne razmere in zahteve 
novega pokrovitelja, ki ima 
v svojevrstni obliki delniške 
družbe večinski delež kapitala 
in s tem tudi odločanja. V sve
tu je to že ustaljen način šport
nega marketinga (najbolj zna
čilen primer je italijanska ko
šarka), seveda pa je vprašanje, 
kako bo novost sprejeta v Ce
lju, ki je že tradicionalno tesno 
povezano s Kladivarjem? 

Veliko več ugibanj pa je 
v minulih dneh sprožil odstop 
trenerja Bojana Prašnikarja, 
ki je bil veliko presenečenje 
celo za njegove najtesnejše so
delavce. V nogometnem žargo
nu je bil to celo neke vrste av
togol, vendar je začetni šok že 
popustil. Revoltirani kapetan 
Bojan Bevc je prvi trening boj
kotiral, a se je ekipi pridružil 
že naslednji dan, hitro pa so 
bile zakrpane tudi nekatere 
vrzeli. 

»Dolgo sem opozarjal na po
manjkljivosti, ki so občasno 
mejile že kar na malomarnosti. 
Dogovorili smo se, da bodo 
v prekinitvi prvenstva na or
ganizacijskem področju nare
jeni določeni premiki in okre

pitve, a je bilo malo narejene
ga. Spoznal sem, da moj kon
cept dviga dela na višjo raven 
tako ni več združljiv s Kladi
varjem in zato sem se s težkim 
srcem odločil za odhod. Pred
vsem v prepričanju, da se bodo 
ljudje v klubu vsaj tako zganili 
in spoznali, da sta nogomet in 
državna liga resna zadeva, za
to ni izključena možnost vrni
tve v Celje. Morda že jeseni,« 
je nizal svoje argumente za od
hod Bojan Prašnikar, ki je 
Skalno klet zapustil po dveh 
letih in pol. 

Kakšne pa so bile reakcije 
uprave kluba. Franci Ramšak 
je sicer nominalno sekretar 
kluba, praktično pa ključni 
mož uprave, ki se z izjavami ne 
zaletava. »Bojanovo odločitev 
je težko argumentirati, saj jo 

je sporočil praktično čez noč. 
Resnično ne vemo zakaj je od
šel. Razšli smo se korektno, 
z njegovo pomočjo smo prišli 
do novega trenerja, toda Stan

ko Božičevič je samo začasna 
rešitev. Bojan je v zadnje 
uspehe vtisnil močan pečat, 
vedno bo dobrodošel in mi
slim, da bo kmalu spet v Celju. 
Izbira njegovega naslednika je 
bilo pravzaprav simbolično 
gašenje požara, odločitev pa 

težka. Sedanji igralski rod še 
najbolje pozna Janko Bencina, 
toda mladinci se potegujejo za 
naslov in menili smo, da bi 
moral z njimi ostati do konca 
prvenstva,« pravi Ramšak. 

Uspehi so nemalokrat pove
zani z višjimi denarnimi zah
tevami, Bojan Prašnikar pa je 
morda celo najbolj cenjen slo
venski nogometni trener, kar 
potrjuje dejstvo, da je selektor 
reprezentance. Ni skrivnost, 
da je njegova cena enomeseč
nega dela štirimestna številka : 
v valuti nemške marke. »O tej ; 
številki se z Bojanom nismo 
pogovarjali. Obljubljeno smo ; 
tudi realizirali,« je Ramšak za
nikal možnost, da bi se Prašni
kar za odhod k Muri odločil 
samo zaradi denarja. 

ŽELJKO ZULE , 
Foto: EDI MASNEC 

Stanko Božičevič je v tre
nerskih krogih neznan, čeprav 
je v SNL igral za Šmartno in 
Elkroj. Na klopi si je pr\'e iz
kušnje nabral z vodenjem 
mlajših selekcij Elkroja. Lani 
je sočasno igral in treniral niž-
jeligaško ekipo iz bližine Veli-
kovca na avstrijskem Koro
škem, zagovarja pa zelo agre
sivno igro, s kombinacijo con
skega in napadalnega pressin-
ga s hitrimi prehodi v napad. 

Vodja strokovnega štaba je 
postal dosedanji trener mla
dinske ekipe Janko Bencina, 
ki bo v naslednjih dneh določil 
svojega naslednika. Bojan 
Prašnikar bo v klubu ostal pri
soten kot svetovalec, tehnični 
vodja članske ekipe pa je od
slej Jože Janežič. 

K O M E N T I R A M O 

Poklic: trener 
Za neuspehe so vselej krivi trenerji, v trenutkih 

zmagoslavja pa se pozornost in hvalospevi osredoto
čijo izključno na neposredne tvorce zmag - športnike. 
To je nepisano in tudi osnovno (najbolj kruto) pravilo 
športa, ki pa ne pride v poštev v primeru zadnjih 
zamenjav na trenerskih klopeh nogometašev Kladi-
varja in odbojkaric YU STIPA. 

Bojan Prašnikar je na Skalni kleti užival popolno 
zaupanje in bil tudi ena najbolj nespornih a\'toritet, 
toda med jesensko sezono je večkrat ponergal zaradi 
slabega dela uprave in med vrsticami napovedal 
odhod, ki ga nihče ni jemal resno. Odstop je sporočil 
res nekoliko nepričakovano, po dveh najbolj uspešnih 
polsezonah v obdobju zadnjega desetletja in pol, toda 
odločitev je vendarle dolgo zorela: njegov naslednik 
Stanko Božičevič je s tribun štadiona na Skalni kleti 
pozorno spremljal zadnje tri tekme jesenskega dela 
prvenstva in se tako seznanjal z igralskim potencialom 
Kladivarja. 

Obenem se je Prašnikar takorekoč čez noč z vod
stvom Mure dogovoril, da bo postal vodja njihovega 
strokovnega štaba in najbrž so obojestranski pogovori 
trajali kar nekaj časa. In ravno zato ob njegovi 
(začasni?) selitvi vendarle ostaja grenak priokus, da je 
s spretnim manevriranjem izkoristil neomajano 
zaupanje, četudi je ločitev- vsaj navzven -minila brez 
večjih pretresov, toda temelji kluba so se kar precej 
zamajali. 

Povsem drugače je izzvenela »ad hoc« zamenjava 
odbojkarskega trenerja Cafute, ki je že nekaj časa 
visela v zraku. Tudi v tem primeru rezultati niso 
sporni, pač pa se je v stroko zaradi najrazličnejših 
motivov spet vmešala klubska politika. Težko se je 
otresti vtisa, da v ozadju niso družinski vzgibi (igralski 
come-back Simone Kovačič, naveza Bitlop-Pihler), vse 
pa je z odstopom podkrepil predsednik ženske sekcije 
Lojze Terbuc, ki je o zamenjavi Cafute izvedel 
zadnji... 

ŽELJKO ZULE 

V spornim 
Veš, dragi Franci, da se 

je vsaka žoga, ki si jo brcnil 
v nogometno polje, nekje 
ustavila. Žal vsi vemo, da 
se nekje in nekoč vedno 
ustavi tudi bitje naših src. 
Toda ne moremo dojeti, da 
seje bitje tvojega srca kon
čalo tako zelo prehitro. Ne 
mislimo te hvaliti in povz
digovati v oblake, ker ima 
vsak izmed nas, ki smo te 
poznali, v svoji zavesti že 
oblikovano mnenje o tebi. 
Ne nameravamo ti peti sla-
vospevov po smrti, ker si 

Franci Šarlah 
tudi ti bil le človek, z do
brimi in slabimi lastnost
mi, kot mi vsi. 

Želimo ti v imenu bivših 
in sedanjih nogometašev 
povedati le to, da si bil za 
nas kot oče. Ali to ne pove 
dovolj? Koliko nedelj in 
ostalih dni smo preživeli 
skupa]? Kolikokrat smo se 
jezili in še večkrat veselili? 
Včasih si hotel vreči puško 
v koruzo, toda kaj, ko si si 
na naše veselje vedno pre
mislil. Nogomet si imel 
v srcu in srca ni mogoče 

premagati. Žal tudi ne ta
krat, ko preneha biti. 

Dragi Franci, nazadnje 
vsi izgubimo. Nihče ne mo
re ubežati smrti, sopotnici 
naših življenj. Zato se po
skušamo truditi, da življe
nju odtisnemo svoj pozitiv
ni pečat. In če je kaj pravi
ce na tem svetu, potem nih
če od športnih delavcev in 
športnikov v Žalcu ne more 
reči, da ga ti nisi odtisnil. 

Bivši in sedanji nogometaši 
iz Žalca 

EKSPOT 
Spodnje Grušovlje 16 • 
Šempeter v Savinjski dolini 
r a z p i s u j e 
prosto delovno mesto 

pražarja kave 
Prednost imajo kandidati s končano srednjo šolo za 
živilske tehnologe. 
Poskusna doba je tri mesece. 
Kandidati se lahko oglasijo na gornji naslov, od 8. do 14. 
ure od ponedeljka do petka, od dneva oglasa. 

REPUBLIKA SLOVENIJA, 
OBČINA ŠENTJUR 
sekretariat za gospodarstvo in 
finance 
razpisuje 
prosta dela in naloge 

inšpektorja za delo 
Kandidati morajo poleg posebnih pogojev iz 4. člena 
Zakona o delavcih v državni upravi (Ur. list SR, št. 15/ 
90, 5/91) izpolnjevati še naslednje pogoje: 
1. visoka izobrazba pravne smeri in 3 leta delovnih 
izkušenj 
2. opravljen strokovni izpit. 
Delovno razmerje bo sklenjeno za nedoločen čas s pol
nim delovnim časom. 

Kandidati naj prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
dostavijo v 8 dneh po objavi tega razpisa 
SEKRETARJU SEKRETARIATA ZA GOSPODAR
STVO IN FINANCE OBČINE ŠENTJUR. 

O izbiri bodo kandidati obveščeni v 15 dneh po poteku 
razpisa. 

Osnovna šola Glazija Celje 
Oblakova 15 
RAZPISUJE prosto delovno mesto 

defektologa 
Pogoji: 
- obvezno znanje slovenskega jezika 
- defektolog - smer DP 

Posebna znanja: 
- strokovna usposobljenost oz. delovne izkušnje na 

področju glasbene vzgoje 

S kandidatom bomo sklenili delovno razmerje za nedo
ločen čas s 1. 2. 1992. 
Kandidati naj prošnjo z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
pošljejo v roku 10 dni na zgornji naslov. 
O izbiri bodo obveščeni v roku 8 dni. 
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Minister za rolcenroi 
Odkar je razpadel Demos, 

je politika spet postala zani
miva. Zakaj? Najprej se 
vprašajmo, kaj nas v tej poli
tiki (v miru) najbolj zabava? 
Strankarske zdrahe, špecka-
hlanje levo in desno, napadi 
na tega in onega, huronsko 
smejanje kakšne ministrove 
soproge, obtoževanje na ra
čun dragih limuzin, iskanje 
premierskih otrok s kamero, 
blag politični terorizem, iz
gubljene kosti, pospešeno 
prisluškovanje, pisanje za
govora o aferi in še kaj. Jas
no je torej, da nas v tej poli
tiki najbolj pritegne prav 
njeno ozadje, ki vam ga obi
čajno slikajo novinarji. Vem, 
da večina Slovenk in nekaj 
manj državljanov dobesedno 
žre rumeni tisk: od one, ki ni 
dala njej in od tistega, ki je 
potem nategnil obe. 

To je to, dragi moji. Odkar 
je naša politika zaradi rume
nih diasov postala bolj za
bavna, odkar se t. i. svete 
krave blatijo po dolgem in 
po čez in pljuvajo tisto, kar 
v času koalicijske zaveze pač 
niso smele, lahko samo zeva
mo in si mislimo svoje. Zdaj 
je čas za smeh. Obenem pa se 
lahko zamislimo nad svojo 
naivnostjo. Kajti ta čas bo 
hitro minil in spet nas bodo 
začeli šopati s predvolilnimi 

pamfleti. Da ne boste napak 
razumeli: z blatenjem poli
tičnih nasprotnikov akter
jem raste poštenost, vsaj ta
ko si mislijo. Eni in drugi. 
V resnici pa vsi blefirajo. Zal 
jim premnogi nasedejo. Ver
jemite, da borba za oblast ne 
izbira sredstev, niti v tisti 
mitološki Evropi ne. In zdaj 
vas bodo po TV Dnevniku 
namesto kakšne Murphv 
Brown ali Billa Cosbvja za
bavali prvaki strank in vam 
dopovedovali, da je njihova 
vizija najboljša za državo, 
državljane in plačevalce 
RTV naročnine. 

Rumeni CE kot program
ski košček strankarsko ne
odvisne radijske postaje vam 
ne bo vrtel uspešnic Rajka 
Pirnata ali Jožefa Školjča. 
Kot vedno bo tudi v predvo
lilnem golažu prisluhnil če
stitkam in očitkom poslušal
cev, ne glede na barvo, držo, 
veroizpoved in številko čev
ljev. 

Prejšnji petek ste se dva
krat zgodovinsko odločili: 
prvič, da dr. Drnovšek po
stane mandatar za sestavo 
postpeterletove zapuščine 
(pod pogojem, da je vladni 
portparol poslušalka Zlata) 
in drugič, da je Kučan še na
prej naš predsednik. Oba sta 
v svoji konkurenci zmagala 

z veliko prednostjo, kar je 
dokaz izjemnega zaupanja 
v ta dva sijajna politika (o. p. 
beri odstavek o blefiranju). 
Drnovškov sicer najresnejši 
protikandidat Bavčar je do
bil toliko glasov kot Frenk 
Petek, oba pa sta za dve toč
ki zaostala za Heleno Blag-
ne. Zanimivo, tudi v pred
sedniški dirki sta za drugo-
uvrščeno Spomenko Hribar 
enakovredno pristala dr. Jo
že Pučnilf in Radko Polič. 
Tik za njima sta se uvrstila 
pogojna predsedniška kan
didata Simona Weiss in go
stilničar iz Rimskih Toplic 
Franc Drnovšek (domnevni 
žlahtnik sicer bolj znanega 
Janeza). 

Kar se volilne fizkulture 
tiče, bo najverjetneje aprila. 
Tako je šlogala večina poslu
šalcev. Do takrat bomo naj
brž še nek3jkrat kihnili. 
Vmes bo Pust in lepo bi bilo, 
ko bi po njem vsi slekli ma
ske, da bi končno vedeli kdo 
je kdo. 

Piše Bojan Krajnc 

Leteče opeke v živo 
Kaj naredite, če vam sredi 

belega dne pred noge nena
doma pade debel kos strešne 
opeke? Najbrž se zgrozite, 
potem pa se zahvalite usodi, . 
da vas leteča pošiljka ni za
dela ... in življenje pač teče 
naprej... 

Ali pa... ali pa se vpraša
te, kaj bi se zgodilo, če opeka 
ne bi letela v prazno. Kje bi 
v takšnem primeru iskali 
krivce, odgovorne, tiste, ki bi 
takšne nesreče lahko ali bi 
jih celo morali preprečiti? 
Tako smo razmišljali tudi 
mi, ko smo bili v četrtek po
poldne priča takšnemu do
godku na Tomšičevem trgu. 
Odločili smo se za lov v živo 
na radijskih valovih. 

To se je dogajalo v petek 
v Opoldanski mavrici, ekipo 
»lovcev« pa smo sestavijah 
Matjaž Marinček za mešalno 
mizo, Kamilo Lorenci za te
lefonom in Nada Kumer za 
mikrofonom. Končni rezul
tat našega lova je bil vse do 
zadnjega trenutka neznan
ka, saj nismo pripravljali no
benega scenarija, preprosto 
smo želeli enkrat v živo pri
kazati, kako se lotevamo br
skanja za informacijami in 
pokazati, koliko potrpežlji
vosti včasih terja takšen po
sel. Če nič drugega - smo to, 
slednje, dobro uspeli doka
zati. 

V kratkem času, kolikor 
smo ga imeli na voljo, prav

zaprav nismo prispeli do 
konca našega iskanja. Obti
čali smo pri ključnem vpra
šanju ah je kdo dolžen in 
sposoben take nesreče pre
prečiti. Šele po oddaji smo 
pravzaprav sklenili naše 
vprašanje, ko je v studio pri-
hitel zasebnik, ki je (kakšno 
naključje!) ravno tisti dan 
začel obnavljati streho na 
»obtoženi« zgradbi. On nam 
je kot strokovnjak povedal, 
da je praktično nemogoči 
stoodstotno zagotoviti var- 1 
nost pred padajočimi ope 
kami. 

Iz vsega skupaj lahko torej 
potegnemo en sam sklep: pa
zite, kje hodite! 

NK 

iViiicrofon je mamilo 
Ob sredah zjutraj poslušalce Radia Celje 

prebuja glas Zorana Turka, našega novega ra
dijskega sodelavca. Zoran, sicer zaposlen 
v mariborskem podjetju Baš, je tako v svojo 
nenehno razpetost med Mariborom in Ljublja
no, vključil še vmesno točko: Celje. 

»Tu sem se brez težav vklopil v delo. Prese
nečen sem bil nad prijetnimi sodelavci, ki sem 
jih spoznal na vašem radiu. Samega Celja še 
nisem spoznal, načrtujem pa, da si bom kdaj 
vzel kakšen prost dan in opravil tudi to,« pravi 
Zoran, ki sicer končuje Pedagoško fakulteto 
v Mariboru. Po diplomi bo slavist. 

»Včasih se jezim sam nase, ker mi gre študij 
vse prepočasi, a kaj, ko je mikrofon zame kot 
nekakšno mamilo, tako da mu večkrat dam 
prednost pred vsem ostalim.« 

Zase pravi, da je tipična sova. Bedi dolgo 
v noč, zjutraj pa rad spi, a žal je za kaj takšne
ga le malo priložnosti. Nič čudnega ni torej, da 
mu je od vsega, kar počne, najljubše vodenje 
nočnih programov, prav rad pa ima tudi jutra
nje. Že nekaj časa odkriva tudi nov medij: 
televizijo. Vsak dan se namreč pojavlja na ma
riborski lokalni televiziji M 3. 

NK 

VABIMO K POSLUŠANJU 
Petek, 17. januarja po 11. uri: TESTNA 

VOŽNJA. Ob otvoritvi Renojevega avtosa-
lona v Celju, ki ga odpirata novomeški 
Revoz in celjska Avtotehnika, bo NATAŠA 
GERKEŠ izkoristila tudi priložnost za po
sebno doživetje. Z enim od testnih vozni
kov bo opravila poskusno vožnjo in jo 
predstavila poslušalcem. 

Nedelja, 19. januarja ob 9. uri: FRANCO 
JURI. Republiški poslanec, predvsem pa ta 
trenutek najbolj popularni slovenski kari
katurist bo v nedeljskem dopoldnevu nizal 
misli o svojem delu, o dogajanju v politiki 
skozi oči karikaturista in še o čem. Na 
skodelico čaja ga bo povabil ROBI GOR-
JANC. 

Ponedeljek, 20. januarja ob 16. uri: 
ŠPORTNIKI CELJA. Koga so bralci Nove
ga tednika in športni strokovnjaki izbrali 
za najboljšega med športniki Celja za mi
nulo leto? Vse to boste izvedeli v ponedelj

kovem popoldnevu. Voditelj oddaje ŽELJ
KO ZULE bo izbrance povabil tudi pred 
mikrofon. 

Torek, 21. januarja ob 11. uri: MEDUI. 
Za medije na tleh bivše Jugoslavije velja 
posplošeno mnenje, da so trobila v službi 
dnevne politike. Kakšno vlogo igrajo me
diji v jugoslovanski krizi, kakšen je pretok 
informacij med nekdanjimi jugoslovanski
mi republikami in še na vrsto drugih vpra
šanj bo skušala odgovoriti oddaja, ki jo 
pripravlja ROBERT GORJANC. 

Sreda, 22. januarja od 11. do 17. ure: 
CELJE - MRTVO MESTO. Se tudi vi dol
gočasite v našem mestu, se sprašujete, za
kaj se v njem nič ne dogaja, kdo bi lahko 
»spečo Trnuljčico spet obudil?« Zakaj je 
tako, kako je drugod in kako je bila nekoč 
- takšna in podobna vprašanja bodo sredi
na rdeča nit, ki jo bo skozi radijski eter 
vlekla NATAŠA GERKEŠ. 

RADIO CEUE iVIano odicriii 
v desetiii minutali 

v mavričnih sprehodih 
smo minulo soboto obiskali 
prodajalno Red Boogie v Ce
lju. Lastnik Valentin Ste-
blovnik je za popestritev po
vabil znaten »košček« popu
larnega Moped showa, Mar
to Pestator. 

Deset minut so porabi l i 
poslušalci RC, da so uganil i 
gostjo. Šele, ko se je ugibanje 
es t radnih umetnic od Helene 
Blagne pomakni lo do na 
slednjega »koščka« Moped 
showa Simone Vodopivec, se 

je poslušalki Brigit i iz Celja 
posvetilo, da je Mar t a Pes ta 
tor t i s ta , ki bi je bil i »veseli 
tudi novmarj i«, saj je odšla 
Mar ta v pokoj kot lektor ica 
na Radiu Slovenija. 

Za poslušalko Brigi to pa je 
bil ta dan dvak ra t srečen: 
najprej ji je že zjutraj poš ta r 
prinesel razglednico Poda -
r im-dobim, ker je bila ena od 
nagrajenk novoletne k r i žan
ke v NT, Mar ta Pes ta tor pa ji 
je dodala še dar i lo Red b o -
ogija - pulover. N. G. 

Radijsica borba med Celjem in Ljubljano 

Piše Milan Božič 

Zanimivo je tehnično po
ročilo, ki ga je 1. oktobra 
1954. leta napisal Risto Gaj -
šek in to po obisku tehnika 
Zvonka Kerna iz l jubljanske 
radijske hiše. Prišel je n a 
mreč, da bi odst rani l neka t e 
re napake , ki so se zaradi 
dotrajanih a p a r a t u r pojav
ljale pri oddajah. Ena izmed 
osnovnih napak je bila 
v tem, da je normalno modu-
lacijo motil globok piskajoč 
ton. ki ga je povzročala in
dukcija. Opravljena je bila 
tudi kontrola obsega oziro
ma slišnosti na terenu. Meri
tve so pokazale , da jc sliš
nost- le na območju okoli 
5 km od oddajnika pri nizkih 
an tenah , pri visokih po 8 km. 
Ta ugotovitev jc veljala samo 
za oddaje podnevi, medtem, 
ko se jc slišnost v večernih 
u rah zmanjšala na okoli 
1 km od oddajnika. Prav ta 
ko so ugotovili , da bi za nor
malno delo celjske radijske 
postaje potreboval i oddajnik 
z močjo 500 W ob pogoju, da 
bi bila na Golovcu zgrajena 
25 m visoka antena . Sicer so 

še ugotovili, da bi s sedanji
mi sredstvi lahko izboljšali 
stanje, če bi an teno na t a 
kra tn i lokaciji dvignili za 
okoli 5 metrov. Vrh tega so 
v zapisnik zapisali , da bi za 
skromno delo nujno po t re 
bovali še en mikrofon z večjo 
občutljivostjo, en gi-amofon 
in seveda plošče, en magne
tofon, morda Grundig ter se

veda ustrezni drobni mate r i 
al. Kako skromne zahteve 
(!), vendar za tisti čas zelo 
velike. 

Znači lno za odnose med 
novo celjsko radijsko postajo 
in Radio Ljubljana je tudi 
poročilo, ki ga je Risto Ga j -
šek napisal 7. oktobra 1954. 
leta en dan po obisku Alojza 
Bertonclja v Ljubljani. Šlo je 
za to, da dobi kr is ta l z nižjo 
valovno dolžino, da dobi za 
pot rebe radijske postaje še 
neka te re apa ra tu r e in po
dobno. O zamenjavi kr is ta la 
oziroma njegovi postavitvi 
na nižjo valovno dolžino niso 
hoteli slišati, ker tudi odgo

vornega v tehničnem sektor
ju tisti dan ni bilo v Ljublja
ni. Predlagal i pa so, da bi 
dal i kr is ta l z valovno dolžino 
190 m, vendar pozneje. 
O kakšnem posojanju mik ro 
fona niso hoteli slišati, pač 
pa so obljubili , da bodo poi
skali gramofon in posneli 
znak za odmor. Predlagal i so 
tudi , da bi jim poverili izde
lavo mešalne mize s Siemen-
sovimi apa ra tu r ami za ceno 
okoli 2000 dolarjev. Alojz 
Bertoncelj je tisti dan obi
skal tudi direktorja Ins t i tu ta 
za elektrozvcze. ki je izjavil, 
da bi Ins t i tu t izdelal 1 K W 
oddajnik za ceno okoli dva 
milijona dinarjev, vendar še
le po dveh letih. Po vseh do
sedanjih izkušnjah, je v po 
ročilu zapisal Risto Gajšek, 
je domnevat i , da je interes 
Radia Ljubljana v tem, da 
ljudski odbor celjske mestne 
občine zagotovi z lastnimi fi
nančnimi sredstvi najboljše 
pokri t je (šlo je za slišnost) 
pasivnega področja s p ro 
gramom ljubljanskega radia 
in da se celjski radio glede 

p rograma in tehnike podredi 
upravi Radia Ljubljana. Za 
boljše razumevanje te p r i 
pombe je t reba zapisat i , da 
je celjska radijska postaja že 
t ak ra t v pretežni meri posre
dovala svojemu območju 
predvsem spored ljubljan
skega rad ia in da je bila za 
lasten p rogram odmerjena le 
največ ena ura . Slišnost spo
reda l jubljanskega radia je 
bila v t is tem času na tem ob
močju zelo slaba. In da bi to 
popravil i oziroma izboljšali 
je l jubljanski p rogram po
sredovala tud i celjska r ad i j 
ska postaja. 

O vseh teh problemih je 
predsednik odbora za pos ta 
vitev oddajnika Igor Ponik-
var z dopisom 12. oktobra 
1954. leta seznanil Ljudski 
odbor mestne občine Celje in 
med drugim predlagal , da 
naj bi čimprej prišlo do for
malne ustanovi tve zavoda 
Radio Celje. Prav tako je 
sporočil, da bi za delo do 
konca leta potreboval i 
861.200 dinarjev. 

Nadaljevanje prihodnjič 

Upravni odbor podjetja 
za časopisno in radijsko 
dejavnost 
NT&RC, d. o. o. Celje 

Objavlja 
prosta dela in naloge 

GLASBENEGA UREDNIKA 
s polnim delovnim časom za nedoločen čas 

Od kandidatov zahtevamo: 
- VI. ali VII. stopnjo strokovne usposobljenosti na glas

benem področju 
- dve leti delovnih izkušenj 
- poznavanje glasbenih zvrsti in sposobnost dela v sku

pini 
- poznavanje osnov računalništva 

Prijave kandidatov sprejemamo 15 dni po objavi na 
naslov NT&RC, d.o.o., Celje, Trg V. kongresa 3/a. 
Kandidati bodo o izboru obveščeni pismeno. Poizkusno 
delo traja tri mesece. 
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Kdo in zaliaj 
utaplja Zelene 
Celja 

(Toda Zeleni Celja še vedno 
uspešno plavajo, pokličete jih 
lahko celo na zeleni telefon 
(063/39-265) ah pa obiščete na 
sedežu in sporočite svoje pro
bleme, predloge, pobude in 
kritike. Ne bojte se, ne bo se 
vam oglasil zgolj duh Zelenega 
Jožefa.. .) 

Ker se zadnje čase veliko go
vori o sporih in razkolu v Zele
nih Celja in »Jarhovem podjet
ju«, bi enostransko poučeni 
bralec, ki se nima časa za več 
ur potopiti v zapisnike, raču
novodsko dokumentacijo (ki je 
za SDK nesporna), poročila, 
pogovore z iniciatorji in izva
jalci številnih akcij - kaj šele 
z ljudmi na terenu - menil, da 
je na vsej stvari morda le kaj 
resnice. 

Sporov pravzaprav sploh ni. 
Gre le za popolno kritizersko 
in nekonstruktivno oviranje 
programskega dela stranke 
s strani enega samega človeka 
tj. Stanislava Pirnata, ki je po 
odstopu Hostnika edini član 
10, ki se ne strinja s preostalo 
večino 10 Zelenih Celja 
- v razmerju 1:4. 

Res je, kjer je dim, je tudi 
ogenj, toda veliko dima lahko 
naredi že en sam človek in 
požge hišo do tal - prof. Pirnat 
pa ima še tri pomočnike, ki 
niso člani lO Zelenih Celja. 
Profesor Šepetavec vse do iz
jave na delovni konferenci 28. 
12. 1991 sploh ni priznal, da je 
član ZS - tako kaže tudi nove
lirana evidenčna dokumenta
cija ZC in ZS. Dejansko raz
merje moči je štirje proti naj
manj desetim, ki aktivno sode
lujejo v akcijah ZC. 

Kar se tiče celjske javnosti 
ne gre zgolj za osveščenost, 
kar se iz izjav in obnašanja 
nekaterih, ki bi morali biti 
glede na akademske naslove 
najbolj osveščeni, ampak 
predvsem za stisko in zdrav
stvene težave ljudi. Mislim, da 
gre za povsem naravno spon
tano reakcijo boja za preživet
je in za to ni potrebne posebne 
zavesti (čeprav jo ne odre
kam), da se tisti, ki nas dušita 
dim in prah zavedamo, da ne 
moremo dihati, da voda smrdi, 
da nas po njej boli želodec itd. 
Torej je glavni motiv čista bi
ološka ogroženost volilcev, ne 
pa zgolj visoka pridobljena 
ekološka zavest. Ta zavest so 
glavoboli, bronhitisi, hišni 
pripori ob inverzijah itd. Ta 
visoka zavest je tudi rušilno 
delovanje, podrejanje lobij-
skim interesom in posredova
nje polresnic o dejanskih na
porih vseh naravovarstveni-
kov v Celju (DVO, Zelenih.. .) 
s strani tistih, ki so ujeli volil-
ce na svoja dobra imena in 
družbeni status. 

Zeleni smo se konstituirali 
v stranko, da bi lahko sodelo
vali na volitvah in potem ne
posredno vplivali na bolj učin
kovito reševanje ekološke in 
druge problematike v skupno 
dobrobit. 

Po navodilih Zelenih Slove
nije smo zastavili veliko napo
ra, vendar naši predlogi za 
profesionalno reševanje pro
blemov, ki so se profesionalno 
ustvarjali že več let niso bili 
sprejeti. Za to imajo nemalo 
zaslug ravno naši poslanci 
(naši nekonstruktivni kritiki), 
ki zadeve v skupščini niso iz
vedli. Enako usodo so doživele 
tudi mnoge druge pobude za 
reševanje ekološke problema
tike. 

Tako nam ni preostalo nič 
drugega kot konkretne akcije 
na terenu. Kar sedem strani 
naslovov akcij, ki smo jih tudi 
v resnici izvedb, smo pred 
dnevi predložili finančnemu 
poročilu, ki ga je na zahtevo 
poslanca Šepetavca od Zele
nih Celja zahteval IS SO Celje. 

O teh številnih delovnih, hu
manitarnih, ekoloških, pro-

svetljevainih, kulturnih in 
športno-rekreacijskih dejav
nostih in tisočih voluntersko 
opravljenih urah pa noče nih
če nič slišati ali napisati. 

Nenazadnje ni merilo delo 
in porabljen čas ampak rezul
tati. Koliko so poslanci, ki 
v skupščino prenašajo (ali pa 
tudi ne) pobude volilcev in 
stranke ter s prisotnostjo v bi
stvu vladajo v občini in državi 
naredili, vidimo in občutimo 
na svojem zdravju in počutju. 

ZC kljub temu nismo ostali 
nedejavni in brez uspehov: kot 
prvo nam je uspelo strniti do
bro delavoljno in izredno ela
stično samoiniciativno delov
no skupino, iz skromnih sred
stev in z lastno sposobnostjo 
smo ustvarili zelo dobre delov
ne pogoje, z zelo kvalitetno in 
veliko vredno informacijsko 
tehniko smo dokumentirali 
občinsko in širšo ekološko 
problematiko, tako da bomo 
sedaj lahko nastopili z večjimi 
dokazi kaj in kje se v resnici 
dogaja, ob enem pa smo pri
pravili tudi predloge ekolo
ških rešitev. 

Seveda smo imeli tudi de
lovne akcije ob in po poplavah 
(ena še traja v Lučah), čistilne 
akcije, pomagali smo prizade
tim* krajanom pri zavračanju 
škodljivih in krivičnih pose
gov ter postopkov. . . 

To so tudi dejanski razlogi, 
da hočejo (morda tudi morajo) 
vsi trije poslanci Zelenih Ce
lja, zaposleni v državnih služ
bah ovirati in blokirati pro
gramsko delo stranke ter raz
reševanje problemov volilcev. 

PAVEL KAVŠEK, 
član lO Zelenih Celja 

Še o plačilu 
odvoza odpadkov 

strinjam se s pojasnilom 
Komunalnega podjetja Celje 
glede nujnosti odvoza smeti 
objavljenim dne 12. 12. 1991 
v Novem tedniku. Mislim, da 
bi morali celo poostriti obvez
nost, da se vsak občan posluži 
takega načina varstva za čisto 
okolje, saj je še veliko takih, ki 
so tega še vedno oproščeni iz 
čisto neutemeljenih razlogov. 

Pomisleke pa imam glede 
načina obračunavanja cen od
voza smeti. Le zakaj moramo 
plačevati ceno od m^ stano
vanjske površine? Veliko bolj 
pošteno bi bilo, če bi jo obra
čunavali po številu članov go
spodinjstva. Saj je količina 
smeti vendar odvisna od tega, 
koliko ljudi jih »proizvaja« 
(razna čistilna, prehrambena, 
lepotna embalaža itd.). 

Pa še to: ali ste že kdaj pre
verjali, koliko gospodinjstev je 
bilo tako poštenih, da je prija
vilo kvadraturo, ki dejansko 
obstaja? Veliko lažje bi ugoto
vili stanje članov gospodinj
stva, saj ima vsaka občina ra
čunalnik in v njem »zabeleže
ne« vse hišne številke in stano
valce v njih. Tako pa se zgodi 
približno tole: v majhni hišici 
živi stara oseba. In koliko 
smeti proizvede? Mogoče eno 
majhno kantico na štirinajst 
dni. So pa hiše, enonadstrop-
ne, pa še s podstrešnimi stano
vanji, z velikim številom sta
novalcev in s polnimi velikimi 
kantami smeti 2 x na teden. 
Plačujejo pa nemalokrat manj 
kot en osamljen starček. Po
vejte nam prosim, zakaj se ne 
poslužujete takega načina 
obračunavanja odvoza smeti, 
saj si ga marsikje v Sloveniji 
želijo, pa še pošteno bi bilo. 

Odgovorite prosim, hvala 
vnaprej! 

FRANC R O V S N I K 

Javni odgovor g. 
F. Rovšniku 

Odlaganje odpadkov je v ob
čini Celje urejeno skladno 
s Pravilnikom o odlaganju in 
odvozu odpadkov, ki ga je 
sprejela Skupščina občine Ce
lje na seji zbora uporabnikov 
in zbora izvajalcev, v občini 
Žalec pa skladno z Odlokom 
o odstranjevanju in odlaganju 
odpadkov, ki ga je sprejela 

Skupščina občine Žalec na seji 
zbora združenega dela in zbo
ra krajevnih skupnosti. Pra
vilnik in Odlok predpisujeta 
tudi način obračunavanja to
vrstne storitve - to je cena po 
m'*̂  stanovanjske in druge po
vršine, ki ga uporablja večina 
občin v Sloveniji. Javno po
djetje KOMUNALA Celje ima 
le nalogo, da po tem pravilni
ku oz. odloku vrši to komunal
no dejavnost in tovrstno stori
tev zaračuna na način, ki ga 
predpisuje pravilnik in odlok. 

Obstajajo še drugi načini 
obračimavanja odvoza odpad
kov, prav gotovo pa ni nobe
den idealen. Menimo, da je ob
stoječi način še najbolj spre
jemljiv. Obseg stanovanjske 
površine je v normalnih oko
liščinah v največji meri odvi
sen od števila družinskih čla
nov in od življenjskega stan
darda. Eno in drugo pogojuje 
večjo količino odpadkov. 
V primerih, ko to dejstvo ne 
velja, pa glede na pismeno vlo
go porabnika te storitve sklad
no s soglasjem občine rešuje
mo takšne probleme v mejah 
realnosti. 

JP KOMUNALA CELJE 
Vodja plansko-inf. 

sektorja: 
TONČKA JURKOŠEK, oec. 

Nova črna 
gradnja 
v Velenju 

Ker ste v Vašem časopisu 
spremljali problematiko čmo-
gradje teniške hale ob Velenj
skem jezeru. Vas obveščamo, 
da je Ministrstvo za varstvo 
okolja in urejanje prostora Re

publike Slovenije izdalo od
ločbo št.: 350-02/A-684/91-
FM/TR in tako dne 8. 1. 1992 
razveljavilo lokacijsko dovo
ljenje, ki ga je Sekretariat za 
javne gospodarske dejavnosti 
zgolj na podlagi sklepa Izvrš
nega sveta Skupščine občine 
Velenje izdal dne 27. 9. 1991. 

Zakon o urejanju naselij in 
drugih posegov v prostor (Ur. 
list SRS 18/84), 73. člen: 

Če se gradi ali drugače pose
ga v prostor brez lokacijskega 
dovoljenja ali brez potrdila na 
zemljišču, kjer po tem zakonu 
ni mogoče izdati lokacijskega 
dovoljenja, odredi organ urba
nistične inšpekcije, da se ob
jekt ali del objekta ne glede na 
gradbeno fazo odstrani in 
vzpostavi prejšnje stanje na 
investitorjeve stroške; če inve
stitorja ni mogoče ugotoviti, se 
objekt odstrani na stroške 
lastnika oziroma upravljalca 
zemljišča. 

Tukaj seveda nastaja pro
blem, ker je občina nezakonito 
izdala investitorju lokacijsko 
dovoljenje, ki sedaj ne velja 
več. Torej bodo vsi stroški za 
odstranitev objekta in vzpo
stavitev prejšnjega stanja bre
menili občino, gotovo pa se ta 
ne bo izognila spora z investi
torjem, saj ga je zaradi neza
konite rabote zavedla v zgre
šeno investicijo.. . Vse to pa je 
zakuhal Izvršni svet Skupšči
ne občine Velenje, ko je na 
svoji 40. seji dne 23. 9. 1991 
sprejel, da ugodi prošniku in 
mu izda lokacijsko dovoljenje 
brez ustreznega prostorskega 
izvedbenega akta (UN Jezero), 
ki je v fazi sprejemanja v ve
lenjski skupščini. 

ZELENI VELENJA 

PREJELI SMO 
Odškodnina 
žrtvam 
fašističnega 
nasilja 

O vojni škodi se govori pri 
nas že štiri desetletja. Vse 
močnejši pa so glasovi zadnjih 
nekaj let. Prva leta po vojni 
nihče ni mislil o kakršnikoli 
odškodnini za prestane gorje 
bodisi v zaporu, internaciji, 
vojnem ujetništvu, v izgnan
stvu, na prisilnem delu, ali 
kjerkoli drugje, kjer so fašisti 
počenjali svoja grozodejstva. 
Bili so srečni, da so zopet svo
bodni. Ko pa so slišali, da so 
morali Nemci svojim žrtvam iz 
zahodno evropskih državah 
plačati vojno odškodnino, se je 
začelo to vprašanje postavljati 
tudi v Jugoslaviji. Pri nas se ni 
tedaj nihče ukvarjal s krivica
mi, ki so bile storjene skoraj 
dvestotisočim Slovencem. 
V izgnanstvu je bilo 62.000, 
v zaporih 80.000, na prisilnem 
delu 4000, v vojnem ujetništvu 
15.000, v nemških taboriščih 
19.867, v madžarskih taboriš
čih 688, v italijanskih taboriš
čih 36.200, v Jasenovcu 400. 
V teh taboriščih je umrlo 
18.596 Slovencev, ustreljenih 
je bilo 2949 in še bi lahko na
števali grozote (šesto ukrade
nih otrok, ki so jih Nemci ho
teli uničiti ali posvojiti in na 
stotine otrok umrlih na Rabu). 

Vsi, ki so spraševali o vojni 
odškodnini, so bili grobo zavr
njeni in neredko so slišali tudi 
očitek: kaj pa hočete, saj ste 
vendar lahko srečni, da ste 
ostali živi! 

Uporni posamezniki, skupi
ne (ukradeni otroci), interni-
ranci iz raznih mest in regij so 
se obračali vladi ZRN, kanc
lerjem, finančnim ministrom 
in raznim uradom in instituci
jam v Bonnu in Berlinu. Na 
vprašanja, prošnje in zahteve 
so dobili vsi v glavnem enake 
odgovore: Jugoslavija ni pod
pisala mirovne pogodbe 
z Nemčijo, ZRN ni edina dolž-
nica in plačnica dolgov tretje
ga rajha; včasih je bilo celo 
povedano, da je poleg NDR 
(Nemške demokratične repu
blike) za žrtve fašizma odgo

vorna tudi Avstrija. Posamez
nikom so celo svetovali, da se 
naselijo v Nemčiji, ker le tako 
lahko uresničijo svoje zahteve. 

Med Jugoslavijo in Nemčijo 
so potekali razgovori o vojni 
škodi (ne osebni odškodnini 
žrtvam fašizma!), temveč 
o povzročeni gospodarski ško
di kmalu po končani drugi 
svetovni vojni. Po pariškem 
sporazumu 1946. leta je dobila 
Jugoslavija 0,1% odškodnine 
v strojih in transportnih sred
stvih. Nadaljnji postopek 
o uveljavljanju odškodnine je 
bil na osnovi mednarodnega 
sporazuma 1953. leta v Londo
nu ustavljen do sklenitve mi
rovne pogodbe z Nemčijo. Po 
resoluciji ECOSOC OZN iz le
ta 1951 ip na podlagi bilate
ralnega sporazuma iz leta 
1963 je Jugoslavija dobila 
8 milijonov DEM kot nadome
stilo za poskuse na živih lju
deh, ki so jih izplačali prizade
tim. Prejela je tudi 26 milijo
nov DEM kot terjatve za soci
alno zavarovanje delavcev, ki 
so med vojno delali v Nemčiji 
(sporazum iz leta 1956). Leta 
1972 je Jugoslavija prejela na 
podlagi dvostranskih pogodb 
300 milijonov DEM za strogo 
namensko kreditiranje iz na
slova dolgoročnega gospodar
skega sodelovanja. Leta 1973 
pa je bil po nadaljnjih pogaja
njih sklenjen finančno-komer-
cialni sporazum (ki v pravnem 
smislu dejansko ni odškodni
na), na podlagi katerega je 
prejela nadaljnjih 700 milijo
nov DEM v obliki posojila 
(Kapitalhilfe). Posojilo se je 
porabilo večinoma za gradnjo 
380 kilovatnega krožnega 
daljnovoda v Jugoslaviji. Del 
denarja pa je bil dodeljen re
publiškim sekretariatom za fi
nance in solidarnostnemu 
skladu. 

Za osvetlitev tega vprašanja 
moramo še povedati, da sta re
publiki Italija in Madžarska 
poravnali vojno škodo Jugo
slaviji. Italija je izplačala voj
no odškodnino tudi posamez
nikom - žrtvam fašističnega 
nasilja, ki so pred vojno in 
med vojno živeli na področju 
Italije (Primorska, del Istre). 

Komisija za bivše politične 
zapornike in internirance ter 

izgnance pri Republiškem od
boru Zveze borcev NOV Slo
venije se že nekaj let ukvarja 
z vprašanjem vojne odškodni
ne, vendar brez konkretnih 
uspehov, kajti doslej niso bili 
dani pogoji za uspešno reševa
nje vojne odškodnine. Zbrali 
smo mnoštvo podatkov in in
formacij s tega področja, ki 
bodo vsekakor izhodišče urad
nim oz. državnim organom pri 
konkretnem reševanju vojne 
škode. Priporočamo vsem pri
zadetim državljanom, da si 
preskrbijo uradna potrdila 
o izgnanstvu, vojnem ujetni
štvu, internacijah, itd. 

Podatki se nahajajo v raznih 
institucijah, na primer: Inšti
tut za novejšo zgodovino 
v Ljubljani, Trg osvoboditve 1, 
Muzej NOB Slovenije v Ljub
ljani, Celovška 23, Muzej NOB 
v Brestanici, Cesta izgnancev 
3, Rdeči križ Slovenije, Ljub
ljana, Mir je 19 in Internati
onale SUCHDIENST D - 3548 
Arolsen, ZRN. 

Na račun komisije je bilo 
izrečeno mnogo kritike in ne
odgovornih besed posamezni
kov, ki so včasih uspeli prepri
čati neinformirane tovariše, 
da je Zveza borcev kriva, da 
žrtve fašizma niso dobile svo
jih pravic. 

Dolžni smo seznaniti vse 
prizadete, da te stvari niso ta
ko enostavne, da bi jih lahko 
reševale posamezne organiza
cije. Vojna škoda in odškodni
na posameznikom sta pro
blem, ki ga medsebojno rešu
jeta država povzročiteljica 
škode in država, ki je utrpela 
škodo. Torej, komisija za poli
tične zapornike in interniran
ce ter izgnance ni uradna in
stanca za reševanje vojne ško
de, čeprav je najbližja temu 
problemu. Čuti se tudi moral
no obvezna, da pomaga urad
nim organom pri reševanju 
krivic, ki so bile storjene nje
nim članom. 

Republiški odbor Zveze bor
cev NOV Slovenije je že lani 
januarja seznanil izvršni svet 
Republike Slovenije s tem 
\'prašanjem in mu predlagal, 
da čimprej določi pristojni re
publiški upravni organ, ki bi 
na mednarodni ravni sprožil 
pri pristojnih organih republi
ke Nemčije vprašanje povrni
tve vojne škode prizadetim dr
žavljanom Republike Sloveni
je. Izvršni svet Skupščine Re
publike Slovenije je odgovoril, 
da bo po samostojnem nasto
panju Republike Slovenije 
v mednarodnih odnosih vodil 
aktivnosti glede morebitnega 
samostojnega uveljavljanja 
vojne odškodnine od ZRN, kar 
bo narekovalo usklajeno delo
vanje resornih ministrstev in 
nekaterih drugih zainteresira
nih organov ter organizacij 
v Republiki Sloveniji. Iz odgo
vora Izvršnega sveta Slovenije 
je razvidno, da bodo pri kon
kretnem reševanju upravnih 
organov angažirane razne in
stitucije in organizacije. Vse
kakor bosta Zveza borcev in 
njena komisija za bivše poli
tične zapornike, internirance 
in izgnance imeli pri tem od
govorne naloge. Posebno nalo
go bo imelo Ministrstvo za 
borce in vojaške invalide. Pol
ne roke dela bo imela tedaj 
delovna skupina, ki je bila for
mirana pri komisiji iz vrst 
pravnikov slovenskih regij. 

Menimo, da ]e obširna infor
macija o vojni škodi za po
dročje, ki ga pokriva Novi ted
nik, zelo upravičena, kajti iz 
teh občin je bilo na tisoče ljudi 
prizadetih od fašističnega na
silja. Prizadeti oškodovanci 
imajo polno pravico, da so 
o tem problemu Seznanjeni 
z dejanskim stanjem. O vojni 
odškodnini se namreč med 
ljudmi pripovedujejo razne 
»zgodbe« o tem, kaj vse je dr
žava dobila od Nemčije in kaj 
so dobili v »tajnosti« posamez
niki 4. .. 

Ob zaključku bi vsem priza
detim svetovali, da se ne obra
čajo na razne upravne organe 
in organizacije, ker bomo vse 
novosti o vojni škodi objavljali 
v javnih občilih in seznanjali 

občinske organizacije Zveze 
borcev. 

IVANKA MILOVANOVIČ. 
Komisija za bivše politične za
pornike, internirance in iz
gnance pri RO ZZB NOV Slo

venije 

Čigavi so mediji 
Aktualno vprašanje o tem 

čigavi so mediji, je za ene raz
čiščeno, za druge pa t u d i . . . 
- vendar na malce drugačen 
nač in . . . 

Dejstvo je, da so mediji 
v Celju predvsem »samo-svo-
ji«, kar nedvomno drži tudi za 
»NT & RC« in prav bi bilo ta
ko, č e . . . jih ne bi ustanovila 
nekdanja SZDL za celjsko po
slušalstvo, torej svoje ljudstvo 
in z denarci tega ljudstva! 

Z raznoterimi preoblikova-" 
nji odnosov v naši dmžbi se je 
tudi »NT&RC« preobhkoval 
ne samo vsebinsko, ampak tu
di na nek način lastninsko oz. 
se poskuša, kot bi temu rekel 
dr. Pirnat »divje privatizirati«. 
To bi lahko bilo enostavno, 
vendar je potrebno vso zadevo 
analizirati z vidika vložkov 
občine Celje v razvoj »NT 
& RC« in lastnine prostorov 
Mohorjeve družbe, v čigar 
prostorih se »NT & RC« naha
ja in nenazadnje z vidika me
sta in vloge »NT & RC« v obči
ni in regiji Celja, ki je izrazito 
specifična. 

To je medij, ki bi moral 
v tem prostorskem okviru biti 
predvsem profesionalen ne pa 
ozko provokativen, da ne reče
mo »kibicaški«, vezan na tre
nutne politične interese. Le 
profesionalno novinarstvo bi 
celjske medije lahko držalo 
v določenem območju neodvis
nosti. In to kljub temu, ko se 
vse jasneje izpostavlja vpraša
nje ureditve lastninskih in sta
tusnih odnosov v tej medijski 
hiši. 

Celjska medijska hiša »NT 
& RC« nikakor ne more biti 
»samo-svoja« s kapitalom, ki 
ni njen in kljub d e j s t ^ , da se 
je zadnja leta samofinancirala 
in pridobivala občutno količi
no sponzorskih in donatorskih 
sredstev. Tudi ne more biti 
»naša«, čeprav je še tako »na
ša«, ona je samo nekoga-šnja 
ali pa nikogar-šnja. In ker ne 
more biti slednje, je lahko le 
nekoga-šnja. 

Upamo lahko, da bodo to di
lemo razumeli tudi novinarji. 

JANEZ LAMPRET, 
Slovenski krščanski 

demokrati, 
občinski odbor Celje 

Uredništvo: 
Dovolite, da v dobro profe

sionalnosti našega časopisa 
opozorimo bralce na nekatere 
netočne in nepreverjene infor
macije, ki jih navajate. 

Novi tednik in radio Celje je 
s podpisom družbenega dogo
vora ustanovilo sedem občin 
celjskega območja in ne samo 
celjska SZDL. S podpisom 
družbenega dogovora o pre
vzemu ustanoviteljskih pravic 
so se občine zavezale tudi za 
prevzem določenega deleža fi
nanciranja. Podpisale so, da 
bodo prispevale 25 odstotkov 
sredstev, potrebnih za eno
stavno reprodukcijo (brez na
ložb torej!). Dejansko so vse 
občine skupaj prispevale od 
1,2 odstotka letno do največ 12 
odstotkov v letu 1985. Dejan
sko, in ne v prenesenem pome
nu besede, smo torej živeli od 
denarcev ljudstva, a ne tistega 
zbranega v občinskih vod
stvih, temveč tistega, ki je ku
poval naš časopis in prostor 
v radijskem programu. 

Edini vložek občine Celje so 
naši prostori, pa še te smo do
bili v surovem stanju, če zane
marimo, da smo vmes tudi po
goreli in smo jih v celoti obno
vili z lastnimi sredstvi. Prosto
ri, v katerih opravljamo svojo 
dejavnost, niso in nikoli niso 
bili last Mohorjeve družbe, 
o čemer se lahko prepričate 
s pogledom v zemljiško knjigo, 
tako kot smo se mi. 

O tem, koliko smo profesi
onalni in ne ozko provokativ-

Nadaljevanje na 18. strani 



»NI: Okupatorska, ampak 
jugoslovanska armada!« 
AgencUsko novinarstvo se ne sme ukvarjati s priHevniki, pravi Dejan Verčič, tiirektor Siovenske tiskovne agencije (STA) 

»Novinarska agencija TANJUG, nekoč 
v vrhu svetovnega tržišča informacij , se je 
v zadnjih mesecih spremenila v golega s rb 
skega vojnohuskača prot i Hrvaški . Posledi
ca: katas t rofa lna izguba kupcev na doma
čem in tujem tržišču.« 

Tako je o agenciji TANJUG zapisal za
grebški tednik Globus. Seveda daleč od t e 
ga, da bi ga jemali za merodajnega in o b -
j e k t i v n ^ a , že za to ker pr ihaja z naspro tne 
s t rani . Čeprav gre tudi za medijsko vojno, 
pa časopis in agencija nis ta isto. In kako 
naj se obnaša agencija v vojni in kako naj se 
sploh obnaša? Odgovarja d i rek tor prve slo
venske t iskovne agencije STA, ki je čisto 
navadna d.o.o., Dejan Verčič. 

STA je začela z delom, ko se je začela 
vojna v Sloveniji. Hudičevo težka pre izkuš
nja na s tar tu . 

Ja, a m p a k to je bilo t reba jemat i z malce 
humorja, kakorkol i čudno se to sliši. Med 
vojno smo spali v agenciji, na mizah, sam 
sem preživel cel teden v teh prostor ih . Mar 
sikaj je bilo mogoče opravi t i ne glede na to, 
da smo šele tr i dni eksistirali , kot da bi bili 
s tar i mački , pač zato, ker smo poznal i ljudi 
v cen t ra lah najbližjih ostal ih agencij , smo 
lahko včasih kar po telefonu kaj spravili 
svet v nekaj minu tah . Glavni zalogaj ni bila 
tehnična plat , ampak psihološka. Dobesed
no smo se igrali rahlo stavo z vojsko, kdo bo 
zmagal.Vse a la rme smo preživeli zunaj za
klonišč, v teh prostorih, in na odpr t ih te le
fonih je vedno bila zabava, ali smo mi spo
sobni kaj prej sporočiti v svet ali da n a m 
oni prej vržejo bombo na glavo. 

To je bilo torej nadaljevanje t is te zafr-
kan tske atmosfere iz najboljših časov pri 
Mladini , ko ste tudi sami t am bili ko lum-
nist . 

Po svoje nedvomno. Vojna je bila najbolj 
naporna p rav iz te osebne plat i . Ni bilo časa 
za paniko. Treba je bilo ohrani t i mi rne živ
ce, najboljši način, da se jc dalo preživeti 
v polni kondiciji je bil, da smo se zabaval i , 
čeprav to zveni morda neresno. 

Vendar pa je bila vojna za agencijo tud i 
velika pri ložnost za uveljavitev, zrelostni 
izpit , če ste pravi ali niste. 

To je bilo ključno. Vsaj dve posledici, 
dolgoročno, sta za agencijo sledili iz vojne. 
Prva, da smo postal i znani , za takšno poz
navanje je sicer po t rebno pribl ižno deset, 
petnajst let. Znak STA se je pojavil na 
prvih s t raneh najbolj uglednih časopisov, 
d ruga posledica pa je, da so nas spoznale 
vse tuje agencije. Na podlagi opravljenega 
izpita med vojno lahko podpisujemo po
godbe s tujimi agencijami na ra\mi, kot da 
bi mi bili že s t rašno velika agencija. Večina 
agencij nam pr iznava popolno enakoprav
nost, dobivamo pogodbe z največjimi na 
osnovi uslug in ne plačila njihovih servisov. 
Posledica tega je tudi , da bomo sprejeti 
v mednarodno združenje nacionalnih t i -
sko\Tiih agencij, na kar bi v normaln ih r az 
merah tudi moral i čakat i dobr ih deset let. 
Tu je pomembna razl ika med nami in Kino, 
Hina tega ni uspela , se uveljavi
ti v tujini kot profesionalna agencija, kot 
nevladna, mi pa smo si ta s ta tus priboril i , 
zaradi tega mars ikaj danes dosti lažje na re 
dimo. 

O Hini , ki je eno leto starejša od vas, 
n imate najboljšega mnenja. Kako bi ko
ment i ra l i njeno poročanje med njihovo 
vojno. 

Hina se nekako ne uspe uveljaviti kot 
zanesljiv vir informacij . 

Zakaj ne? 
Po pravici povedano, ne vem. Oni imajo 

, celo teorijo pete kolone v sami agenciji, ki 
sc pač v skladu s paronoidnost jo znotraj 
cele poli t ične s t ruk tu re danes širi na Hrva
škem. Da imajo kosovce za vsakim vogalom 
in podobno. Hina se ni uspela profesional
no postavit i v odnosu do las tne vlade: mi si 
med vojno, v tujem sei-visu pa tudi v sloven
skem, nikoli nismo privoščili, da bi vojsko 
imenovali v kakršnem koli smislu vseh teh 
nazivov, kot si jih oni danes izmiš l ja jo . . . 
. . . s rbo-komunis t ička . . . 

Da, okupatorska in podobno. To je nekaj 
kar noben tuj novinar enostavno ne r azu 
me, tudi če bi se strinjal s tem. 

Dejan Vercic je star 28 let, diplomiral je n 
FSPN iz politologije-mednarodna smer, v no 
vinarstvu je doslej delal kot dopisnik Primoi 
skega dnevnika, kolumnist v Mladini, bil pa j 
tudi »minister« za informiranje pri nekdanj 
ZSMS. 

Toda spomnimo se, skoraj vsi slovenski 
mediji so v najbolj d ramat ičn ih dnevih voj 
ne uporabl ja l i naziv okupatorska . 

Naloga agencije je, da posreduje »fakte« 
in med s t r ik tna pravi la agencijskega po ro 
čanja sodi, da se kvalifikatorji ne u p o r a b 
ljajo. Namreč , dejstvo, da je vojska okupa 
torska ali ne, se vidi iz njenih dejanj. Iz 
same novice mora biti vidno kakšna vojska 
je to, ni pa tvoja naloga, da to vojsko p r o 
glasiš za nekakšno . Enostavno, to je pač 
jugoslovanska vojska in pika. Gre za poceni 
tr ik, ki ima določeno psihološko vrednost 
znotraj države, n ima pa n ikakršne v redno
sti t isti t renutek, ko skušaš komunic i ra t i 
s tujino. 

Pred časom ste dejali, da ste po tehnolo
ški opremljenosti še v kameni dobi. Kako se 
je potem sploh mogoče iti agencijo? 

Ta kamena doba je seveda mišljena za 
normalne svetovne s tandarde , ne za sloven
ske. Po teh smo že sedaj eni od bolje oprem
ljenih, a m p a k naš cilj je delat i po najvišjih 
možnih s tandard ih , ki so uveljavljeni v sve
tu, ti rač imalniki in telefaksi, ki jih imamo 
tuka j , so zame kamena doba, čeprav si m a r 
sikdo v Sloveniji tega ne more privoščiti . 
Moramo biti sposobni komunic i ra t i t ako 
kot danes komunici ra p rak t ično cel svet, to 
je z neposrednim elektronskim posredova
njem podatkov. 

Nastali smo tri dni pred vojno. Takrat je 
bilo že jasno, da se bo nekaj zgodilo. Če ne 
drugega, se je Slovenija osamosvajala. Na hi
tro smo se opremili s telefaksi kot osnovo za 
komuniciranje, računalniki in se vklopili na 
eno izmed računalniških mrež za elektronsko 
posredovanje podatkov. Nekaj opreme smo si 
izposodili. Za tem ni stal noben resen projekt. 
To je bilo delano bolj po občutku. Od trenut
ka, ko se je vojna končala in se je začelo 
normalno življenje, smo delali na projektu 
tehnološke opremljenosti STA. Ta projekt je 
danes zaključen, imamo načrt, iz katerega so 
vidne vse tehnološke rešitve in to dobesedno 
po najvišjih standardih, ki so danes v svetu 
znani, zato smo se tudi povezali z nekaterimi 
tehničnimi direktorji tujih tiskovnih agencij, 
da so nam pomagali z nasveti in celo z doku
mentacijo in lahko smo uporabljali nekatere 
poslovne skrivnosti tujih agencij. V kratkem 
bomo vso komuniciranje preusmerili na elek
tronsko komuniciranje, se pravi na zakuplje
ne linije in nekatere javne sisteme za prenos 
podatkov, kot so bivši jupak, danes slovenski 
slon, X25, X400. Vse kar se danes v svetu 
uporablja, bomo mi imeli in bomo sposobni 
delati na vse te možne načine. Poleg tega, da 
opremljamo redakcijo, bo naslednja faza digi
talni prenos fotografij. Tretja faza bo oprem
ljenost z vso tehniko, ki je danes že na voljo za 
hitro delo na terenu, tako da bi bili sposobni 
simultanega poročanja, v bistvu na isti način 
kot na primer radio, ko direktno poroča. Teh
nika danes to omogoča in imamo projekt pri
pravljen za to. 

Kol iko imate odjemalcev? 
Dvesto. 51 slovenskih, lokalnih in nac i 

onalnih medijev, naše usluge koristi s lo
venska preds tavniška mreža v tujini, torej 
bodoča slovenska d ip lomatsko konzularna 
mreža, potem je tu del državne uprave , tuje 
d ip lomatsko osebje, ki je zadolženo za Slo
venijo, predvsem veleposlaniki v Beogradu 
in konzul i v Zagrebu, s tem, da sedaj ras te 
s t ruk tu ra tuj ih odjemalcev v Ljubljani, ker 
se pripravljajo na odpiranje ambasad in 
konzulatov. Iz Beograda »smo šli« na D u 
naj , v g lavnem več ne pokrivajo Slovenije 
z osebjem v Beogradu. Podpisane imamo 
pogodbe z nemško tisko\mo agencijo DPA, 
avstri jsko APO, i tal i jansko ANSO, zaklju
čujemo z amer iško UPI, pogovarjamo se še 
naprej z AP in z vsemi t remi na področju 
nekdanje Jugoslavije Hino, Tanjugom in 
Tamom. 

Ko so padale vse linije med Srbijo in Slove
nijo, so mi z improvizacijskimi izkušnjami, ki 
smo jih raz\'ili med vojno, uspeli ves čas redno 
oskrbovati tuje diplomate v Beogradu. Ko ni 
bilo nobene direktne linije med Ljubljano in 
Beogradom, smo mi eno takšno linijo imeli. 

Kako za računava te odjemalcem, po t rž 
nih cenah ali so te še »reklamne«? 

Od vsega začetka povsem t ržno posluje
mo s tujino. Tujci vsi plačujejo, kdor ne, nas 

enostavno ne more imeti . To je spet ena od 
vojnih zaslug. To velja tudi za tujo d ip lo
matsko konzularno službo, tuja podjetja 
i tn. 

Kakšna je ta t ržna cena? 
Angleški servis je zanje od 300 do 800 

m a r k na mesec. Druga zadeva pa je sloven
ski servis. Podpisujemo pogodbe in tudi tu : 
je jasno da cene, d rugačne kot t ržne, sploli i 
ni. I 

In kakšna je za slovenske medije t ržna ; 
cena? ' 

To je odvisno od velikosti medija in nač i 
na sprejema. »Čase by čase«. 

Pa številka? 
To je poslovna skrivnost podpisnikov po- , 

godb. 
Koliko ljudi sedaj dela v agenciji? 
Trenutno je enajst redno zaposlenih. Pi 

,leg tega imamo s t ruk tu ro delavcev, ki bi jih 
lahko imenovali potencialni bodoči zapo
sleni v agenciji, to je kup honorarcev, ki so ^ 
na preizkušnji , po tem imamo dopisnike 
v Beogradu, Zagrebu, Reki in Prišt ini . De
lamo na tem, da pokri jemo še Sarajevo m , 
Skopje, po tem so tu honorarn i slovenski ; 
dopisniki in potem še možni in sedanji do- i 
pisniki iz tujine. Dopisnika imamo v Trstu, 
pr ipravl jamo Rim v okviru izmenjave uslug 
z i tal i j jansko agencijo ANSA, pr ipravl jamo 

Za zdaj še v »kameni« dobi, pravi direktor Verčič, pa ne več dolgo. 

K O Z E R I J A 

Iztiruh 
ilemoliracije 
in gospotlov 

Čujte, kua ste vi tud opazi, kolk je u naši 
Sloveniji enih strank, ko se majo za tolk 
demokratske, de tega tud u suojim naslov ne 
pozabjo oment. 

Sam spovnte se na socialdemokrate pa na 
socialdemokratsko zvezo pa narodno demo
kratsko stranko, pa na liberalno demokrat
sko stranko se spovnte pa na teto te novo 
demokratsko od Rupla pa ne vem na kiro še. 
U glavnem je tak: ker vsje po vrst po strašn 
demokratske. Bi člouk reko, de bi potemta-
kim ta naša luba Slovenija mogla ker preki
pevat od demokracije. Sam nje. In koker 
zgleda tud še ker kmal ne bo. To vam jes 
povem, Lojz iz Gaberja. Dokler se narod ne 
bo naučo demokracije, ne bo dobrga kruha 
iz te politke. 

Narod je tak, de misl, de je to že demokra
cija, ko gre na volitve. Sej ne rječem, de ni. 
Sam koker se je pokazal na prejšnih voli
tvah, je narod zvolo jene, na občinske stuole 
so se pa usedi čist jeni drugi, ko so jih take 
demokratske stranke skoz zadne leve vrate 

noter zguzle. Zato pa mamo u občin tak 
čudn stanje: na volitvah ga rječmo spluoh 
blo ni, zdej je pa šef vlade al pa kak drug tak 
brodferderber tenguor. 

Jes si tekle mislim po delavsk - kar sn 
reko, je glih tak, koker deb se duons z jeno 
babo oženo, juter bi pa u kuhn najdo čist 
jeno drugo, ko je spluoh ne poznaš. Kua bi 
naredo? Jes bi jo nekam puoslo, vi pa mende 
tud. 

Sam narod ne misl tak. Narod mende 
spluoh neč ne misl. Politka je folk tolk zme
šala, de usi sam še o tem govrijo. 

Sam poglejte si. Najbol popularne osebe 
u tej držav so sami politiki, nbjenga športni
ka, nbjenga umetnika ni zraven. Pa nbjenga 
Lojza, delavca. A ni to zanimiv. 

12.000 ludi bi Kučana povabi na južno, 
mjene, ko pa usak dan poštjen garam za tisto 
revšno, ko ji plača pravjo, mjene pa njeb niti 
jen povabo. Zakua nisn tud jes politik, kak 
bi mi fajn šlo!? Bi bil heroj, pa največji sin 
slovenskega naroda, narod brez mjene neb 
mogo obstajat! 

Ja, takle si misijo. Lojz pa prav: permejkr-
šenduš, slovenski narod se je ohrano taužnt 
let, pa nje zarad politikov, pač pa zarad 
sjebe, ker je Slovenc entolk zagrizen. Zato! 

Jes vam ne morm povedat, kak mi grejo na 
jetre take igrce po cajtngah pa radijih. Fa-
brike crkujejo, tetle demokrati se grejo pa, 
kdo je bol popularn. Pa kdo se bo u bolš avto 
furo. Ste vidi zadnč na TV, kake avte majo 
naš ministri tenguor? Lahka še trikret žiule-
je u Emo pustim, pa ne bom mel takiga. 

A je to demokracija pa pravica, porkaduš 
nahamol?! 

Jen bojo mel pouno ret usega, te drug. 
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; APO V Avstriji . V celoti je 11 
pslemh in 50 honorarcev-

lovenski tiskovni agenciji je po in-
, ki jih imam, stara skoraj dvajset 
jska politika se je tega lotevala na 
5 načine, predvsem pa zelo neučin-
k) nova vlada je to zapisala v svoj 
^ ob nastopu. Potem se je spet meč-
in desno. Poznam šest, sedem pro-
istanovitev. Čakala se je samo odlo-
s prihodom Kacina na ministrstvo 
ranje je prišlo do tega, da jc bila 
Uočilev, da smo se ekspcditivno lo

tu žurnal izem nima veliko izku-
»ncijskim poročanjem, to je pač 
in edina agencija. Je to problem? 

( se učiti . Jedro je sestavljeno iz 
Icev, a m p a k še zelo mladih, se 
okrog tr idesetega leta in vsi so 
li na učenje. Pr ipravl jamo p r o -
ja te rem bomo poskušal i maks i -
r p a t i znanje, kol ikor ga je v S lo-
pga področja, z mentors tvom, se-
i podobnim. Dogovorjeni pa smo 
(ni agencijami za razl ične oblike 
^Ine pomoči, od obiskov tujih r e -
tedov njihovega sistema dela, do 
fv tr i tuje agencije lahko za n e -
B pošljemo na specializacijo naše 

podjetje tako kot vsako drugo. Ni 
f financirani od vlade. Z republiko 
tnamo pogodbo, po kateri mi zanje 
} določene usluge, oskrbovanje bo-
plomatsko konzularnega aparata 
tlrža\'nega v Sloveniji in na podlagi 
^obimo plačilo. Neke desete vrste 
taimamo, samo tiste, ki jih ustvari-
(. Zato je tudi diž ava eden od naših 
|i bilo nobenega kapitala, ki bi dal 
no finančno injekcijo. Od vsega za-
io nekatere pogodbe, ki nam zago-
ločeno finančno stabilnost. V celem 
p skupaj, vključno s plačami, smo 
lot znašajo sredstva za pluralizaci-
Žal ni nekega tako lepega botra za 

ti. ki bi nam z lopato nametal de-.„ 

p o p i s o v , pa tud i drugi mediji , si 
\o imena z dopolni lom »neodvis-
je s tem pri vas, po eni s t rani ste 
i želi bi t i samostojno, po drugi 
udi opravljate določene »usluge« 

izov je danes , ki se zelo nepreciz-
Ijajo in ki so izgubili svoj pomen, 
polit iki to zgodilo z demokrac i -

o vsak opleta, je v novinars tvu 
ostjo. Mi smo nacionalna t iskov-
a in v tem smislu smo državna in 
rivamo. Nismo pa vladna. To je 
la na to se pozablja. Naša naloga 
imo v slovenskem nacionalnem Bveda naslednje vprašanje pa je, ionalni interes definira. Pravza-
bm, kaj pomeni »neodvisni«, mi 
profesionalni. 

ROBERT GORJANC 
Foto: EDI MASNEC 

kruh glodal. Puol bo pa še pršo 
d demokrat, pa mi bo u solato 
ovaln aparat vtakno, de bo laži 
tud na ulici lahka: de tist ludje, 
ioli u glav, s teto vlado pa s teto 

politiko niso zadovoln. Svo-
nija bi pa že lahka kej boljšga 

e, kua pravjo: narod ma tako 
jo zasluž. Puol je že res, de smo 
I slab ludje, pa tud drgač ni kej 

hm: jes sn za demokracijo, sam 
fje tako, ko sn zadnč u Cjelskem 
ljudstvo pa tak! 
strinjam. Kak ljudstvo, lep vas 
mistov smo mel usi poun kufer, 
I po mitingih: živelo ljudstvo! 
uons na to gledam, se mi pa zdi, 
i upravičen drl, ker se niso sam 
so tud nafebtal po svet, de je 
ak, ko se spodobi. 
dej tetle demokrati pa teb 15 
wk na suoj mlin vlejče. 
\ra mama so rjekl - pa tud kira 
\babc, kilav uotrok. Jes. Lojz, pa 
t strank, slaba pohtka; velik go-
tiela pa mal kruha. 
ia kdo reko, ko tole bere: tetle 

II tježek nazadnjak, mal čukjen 
a rad, butl, de komunisti nazaj 
)om pa še neki reko: mjen je čist 
nazaj pride, sam de bomo že 
skup naprej - v bogato, demo-
n-enijo. De bo lahka tud Lojz 

id ne bo nikol gospod član 
- ^iske strank§,,__ , LOJZ 

Skrivnostna zastrupitev 
brez Disnevevih Junaicov 

š e s t otrok, pet učencev pe
tega razreda ter enega učen
ca četrtega razreda Prve os
novne šole v Celju so minul i 
petek dopoldne pripeljali na 
pediat r ični oddelek celjske 
bolnišnice. Št ir i dekleta in 
dva fanta so imeli zelo po 
dobne zdravstvene težave: 
krči v želodcu in bruhanje , 
vrtoglavica, od mraza so se 
tresli po vsem telesu. Eden 
od učencev je izgubil zavest. 
Za kakšno bolezen gre, o tem 
danes ne ve še nihče. 

Pravo vznemirjenje pa je 
med Celjani nasta lo , ko so 
nenadno in nenavadno obo
lenje otrok začeli povezovati 
z opozorilnimi letaki , ki že 
nekaj časa krožijo po Celju. 
Vsebina teh lističev govori 
o novi vrsti mamil v Evropi , 
ki jih neznanci ponujajo 
v obliki samolepilnih sličic 
in živopisanih znamk. 
Znamke in sličice naj bi bile 
prepojene z nevarnimi m a 
mili. 

Pri uri teiovadbe 
Vsi pr izadet i otroci so p r i 

šli v petek k pouku zdravi , 
vsaj počuti l i so se tako. Za 
čelo se je tretjo šolsko uro, 
pri telesni vzgoji. Večina 
obolelih deklet in fantov (za
radi razl ičnih vzrokov) tega 
dne ni telovadila. Bili so 
v slačilnici. S labost je nas to 
pila nenadoma in kmalu so 
se znašli na s t ranišču, kjer so 
bruhal i , se tresli in se nena 
vadno obnašal i . 

»Začelo se mi je moti t i po 
glavi, b ruhal i pa smo samo 
tekočino. Sošolec, ki je tudi 
bil na stranišču, je padel 
v nezavest. Tresli smo se po 
vsem telesu, ker nas je zeblo. 
Roke in noge so bile ledene, 
glava vroča. V raz redu so t r i 
je ali štirje sošolci ležali na 
mizah, ker so se tudi oni sla
bo počutil i , vendar j im ni b i 
lo t reba v bolnišnico. Učitelji 
so bili pres t rašeni , neka ter i 
so jokali . Poklicali so rešilca. 
Zanimivo je, da se n a m je 
stanje že v nekaj u r a h izbolj
šalo in postopoma smo se vsi 
počuti l i zdrave. Vzeli so n a m 
kri in vodo za preiskave in 
v nedeljo smo bili že vsi do
ma. V ponedeljek pa se mi je 
stanje poslabšalo, spet so se 
pojavili želodčni krči in t ako 
sem spet v bolnišnici, skupaj 
s sošolko, ki se je p rav t ako 
morala viTiiti,« je v ponede
ljek zvečer povedala ena od 
deklic. 

Je bila posredi 
droga? 

Nenavadno masovno obo
lenje in vse bolj agresivne 
govorice, da gre v tem p r i 
meru za nova mamila , ki naj 
bi se pojavila tudi pri nas 
v obliki znamk in nalepk, so 
spravile na noge tudi s t ro-
ko\mjake oddelka kr imina l i 
stične službe pri celjski 
Upravi za not ranje zadeve. 
Opravili so vrsto pre iskav in 
razgovorov ter ugotovili, da 
ni nobenih znamenj , ki bi 
govorila, da so otroci zaužili 
kakšno mamilo ali se zas t ru
pili s h rano . Vsi oboleli o t ro
ci so tudi kategorično zani 
kali , da bi bile posredi ciga
rete, l ahka droga ali alkohol. 
Nekater i posamezniki so šli 
v ugibanjih tudi tako daleč, 
da so otroke označili kot 

možne s imulante , ki so si iz
mislili svojevrstno kolekt iv
no igrico, povezano z u p o 
rom ali revoltom. Ta kon-
s t rukt ima malo realne osno
ve, četudi ne more biti p o 
vsem izključen. Za to pa je 
v ja\Tiosti še vedno »v igri« 
verzija o nevarnih na lepkah 
in znamkah . Ljudje še vedno 
ugibajo, koliko je resnice 
v vsebini letakov z nas lo
vom: Važno opozorilo - P re 
beri te pozorno! 

Neslana šala ali le 
dober namen? 

Lani novembra se je 
v Ljubljani in deloma na Pr i 
morskem razširi la vest o no 
vi vrsti mamil , ki naj bi jih 
neznani razpečevalci ponu
jali v obliki na lepk in 
znamk. Letak z opozorilom 
pred nevarnostjo tega m a m i 
la je t a k r a t poslala v javnosti 
(vrtci, šole, ipd.) zasebna de 
tekt ivska agencija Detekt iv 
biro iz Ljubljane. Ta je do 
podobnega le taka prišla 
v Trs tu v sosednji Italiji, kjer 
naj bi bilo takšno mamilo 
v resnici v obtoku. Le tak 
(brez žiga katere od u r adn ih 
policijskih ustanov) so v De
tekt iv biroju prevedli iz i ta 
li janščine v slovenščino in ga 
razmnožil i ter razpečal i . Da 
je bil njihov namen dober, ni 
dvoma, niso se pa potrudi l i 
ugotoviti , ali so podatk i , ki 
so jih poslali v javnost, vero
dostojni. 

Zadeve so se potem lotili 
v slovenskem Minis t rs tvu za 
notranje zadeve. Njihovi k r i 
minal is t i , specialisti za p r e 
prečevanje t ihotapljenja in 
razpečevanja mamil v Slove
niji niso odkri l i nobenega 
pr imera , o kakr šnem je go
voril sporni letak. Preverjali 
so tudi v tujini. I tal i janski in 
avstri jski u r a d Interpola si
cer pozna ta t akšne govorice 
že vsaj dve leti, vendar do 
zdaj še niso odkriU nič kon
kretnega. Nizozemska pol i 
cija n ima nobenih tovrs tn ih 

informacij , p rav tako ne 
evropski preds tavnik amer i 
ške agencije za boj prot i m a 
milom. Ta agencija sicer 

sprot i obvešča vse policije 
v svetu o novost ih oziroma 
odkrit j ih na področju mamil . 
Letak, ki svari pred novo vr
sto mami l pa navaja imena 
znamk kot »blue star«, »red 
pi ramid«, »windo\v lane«, to 
pa so v svetu droge povsem 
običajna imena za sintet ični 
halucinogen LSD. 

S pr ibl ižno enomesečnim 
zamikom so se opozorilni le 
t ak i pojavili tudi v Celju. Po 
vsebini so zelo podobni l jub
l janskim, nekater i s tavki pa 
so povsem identični , morda 
celo prepisani in prirejeni po 
objavi v dnevniku Delo z dne 
28. novembra 1991. Celjski 
le taki so napisani s p isalnim 
strojem in razmnoženi s fo

tokopi rn im apara tom. Čud
no je, da neznani celjski r az -
pečevalec v istem sestavku 
v Delu ni p rebra l tudi t istega 
dela, v ka te rem slovensko 
notranje minis t rs tvo zanika 
obstoj »novih vrst mamil« in 
to informacijo podkrepljuje 
z dejstvi iz tujine. Če je šlo 
v l jubljanskem pr imeru za 
dobrohotno akcijo, je dob ro 
hotnost celjske sila vprašl j i 
va. In ker gre v tem pr imeru 
za očitno vznemirjanje jav
nosti , ka r pa je kaznivo deja
nje, bi se bilo dobro vpraša t i 
in izvedeti, kdo si je v Celju 
dovolil to neslano šalo. 

Sicer pa so reakcije obča
nov (učiteljev, vzgojiteljev, 
staršev) na letake, ki govori
jo o nevarnost i novih vrst 
mamil vse pohvale vredne. 
Zlast i ob dejstvu, da je v Slo
veniji že več kot 90 tisoč t i 
stih, ki so enkra t ali večkrat 
segli po mamilu , da o n a r a š 
čajočem številu zasvojenih 
sploh ne govorimo. Med nji

mi so tudi zelo mladi ljudje. 
Opozarjanja otrok v šolah in 
vr tc ih so bila v tem pr imeru 
na mestu, sicer pa tovrstnega 
osveščanja ni nikoli dovolj. 

otroci so l(IJub 
vsemu zboleli 

č e se povrnemo k osnov
nošolcem, ki so se znašl i 
v bolnišnici, se vprašamo, 
kaj je povzročilo njihove 
zdravstvene težave, za k a k š 
no bolezen gre in za kakšen 
izvor. Doktor ica Ana Me-
štrovič, predstojnica o t ro 
škega oddelka bolnišnice 
v Celju, je povedala, da osta
ja obolenje teh ot rok še ved
no neznanka . Dokončnih iz

vidov iz Ljubljane ( inšt i tuta 
za sodno medicino) še ni , so 
pa tudi tamkajšnji toks iko-
logi v temi in iščejo dalje ter 
se obračajo še na druge inšt i 
tu te , tudi v tujini. Viroza je 
izključena, saj je bila telesna 
t empera tu ra otrok v mejah 
normale . Drhtenje in mraz 
po telesu sicer govori o za 
s trupi tvi , vendar dosedanje 
preiskave ne dajejo rezu l ta 
tov o viru zast rupi tve . »Kli
nična slika vsekakor kaže na 
zastrupi tev, gotovo p a ne gre 
za zas t rupi tev s h rano . Ne da 
pa se popolnoma izključiti 
masovne psihoze ali kakšne 
ga drugega psihičnega m o 
menta . S takšnimi s imptomi 
smo se pr i nas zdaj prvič s re 
čali, bojim pa se, da s tvari ne 
bomo prišli do dna . Zaen 
kra t še nihče nič ne ve. V tem 
t renu tku je pomembno , da so 
otroci okrevali , dve deklet i , 
ki sta se vrnili , p a s ta še na 
opazovanju« 

MARJELA A G R E Ž 
Foto: EDI MASNEC 

Sicer pa so v tem času na 
Celjskem v obtoku tud i le ta
ki v obliki pisem, ki naslov
nikom prinašajo ali veliko 
srečo ali pa s t rašansko ne
srečo. »Veriga sreče« prihaja 
k n a m menda iz daljne Vene
zuele, od nekega misionarja 
in je do zdaj že devet k ra t 
obkrožila zemeljsko oblo. 
Vse pa je odvisno od tega, ali 
pismo odpošlješ dalje (ti
st im, ki so sreče najbolj po
trebni) ali pa ga zavržeš. Če 
ga odpošlješ, te nekje čakajo 
milijoni dolarjev, če ga zavr
žeš, si ali ob s lužbo, ob 
zdravje, v najs labšem pr ime
ru pa te čaka smrt . Sreča je 
torej izključno v naš ih ro 
kah , naivnost pa je še vedno 
»odlika« mnogih ljudi. 

Važno opozorilo -
preberite pozorno 
I tal i janska policija opozarja s tarše pred novimi 
vrs tami MAMIL, ki jih v zadnjem času ponujajo o t ro
kom. Zelo verjetno nove vrste mamil že krožijo tudi 
v Švici in se bodo hi t ro razširi le po Evropi . 

Gre za serijo samolepiLnih sličic, ki so jih doslej poz
nal i predvsem v ZDA in, ki se imenujejo BLUE STAR 
(modra zvezda). Gre za listek belega papir ja v ka te rem 
so zvezdice velikosti konico svinčnika. Vsaka zvezdica 
je prepojena z LSD in sliko se lahko nalepi s slino. Pri 
tem gre mamilo neposredno v kr\ 'ni obtok. Poleg tega 
se ob pri jemanju papir ja neposredno resorbira tud i 
preko kože. V obtoku so tudi sUčice bleščečih ba rv 
v obliki znamk. Te znamke so posl ikane s supermeni , 
Disneyevimi junaki , metulji, klovni in podobnim. 

Izdelane so kot koščki lepenke, ovite v celofan. V vsa
kem zavojčku je po pet listkov, torej skupno deset 
znamk. 

Otrokom prodajajo na lepke večji fantje za zabavo, 
odrasl i pa zato, da si pridobijo nove s t ranke. Otrok, ki 
dobi te sličice, tvega, da se bo podal n a pot, ki bi bila 
l ahko zanj usodna. 

V obtoku sta še dve vrst i znamk. 

- prva se imenuje »RED PIRAMID« in je okrašena 
z večbarvnimi pt ič icami 
- druga »WINDOW LINE« okrašena z mrežo, ki jo 
lahko ods t ranimo. 
Tudi ti dve znamki vsebujeta mamilo. 
Prosimo, da otroke obvesti te o teh novih mamil ih . Če 
vi in vaši otroci vidi te te sličice, se jih ne dotikajte, ker 
so nevarne. 
UČINKI SO NASLEDNJI : halucinacije, bljmmi d r a ž 
ljaji, nenadne spremembe raspoloženja, nihanje t e m 
pera ture . V tak ih pr imer ih se napot i t e v najbližjo bo l 
nišnico in takoj obvest i te policijo. 
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ni, da ne rečemo »kibicašlci« 
pa bodo bolje od vas in nas 
presodili bralci. Če si še mi 
privoščimo malo demagogije 
- NT & RC gotovo ni »nikogar
šnji«. Prepričani smo, da je od 
naših bralcev in poslušalcev in 
seveda tudi »naš«, od vseh ti
stih, ki ga sooblikujemo. Torej 
tudi vaš, spoštovani slovenski 
krščanski demokrat - ne pa od 
vaše stranke, da ne bo nespo
razuma. 

Kaj se dogaja 
v Gorenju 
ElBictroniki? 

Elektronika je v svojem več 
kot 20 letnem poslovanju do
življala uspehe in padce. 
Vzponi so se v glavnem odra
žali v prelivanju sredstev 
v ostale dele Gorenja (saj zara
di okvirov Gorenja ni bilo mo
goče povečanja osebnih do
hodkov delavcev Elektronike). 
Padci so se odi-ažali s slabimi 
OD delavcev Elektronike, pre
meščanjem v dnage DO 
(TOZD) ali celo odpuščanjem 
delavcev. 

Delavci Elektronike se spra
šujemo, kdo je kriv za te vzpo
ne in padce. 

Kdo je kriv, da so leta 1978 
odstavili enega izmed ustano-
vitelje\' in glavnih razvojnikov 
Elektronike? (Se ne ve!) Ali so 
bili delavci za ali proti odhodu 
Boruta Jenka? (Delavci so bili 
proti!) In kaj so delavci storili? 
(Nič! Njihovo zaupanje je bilo 
dano ljudem na višjih položa
jih Gorenja (Atelšek). Štrajk 
pa je seveda takrat bil protiza
konit. 

Kdo je bil glavni akter pri 
nakupu Kortinga? (Se ne ve!) 
So bili delavci Elektronike za 
ali proti? (Delavci so bili pro
ti.) Kaj so rekli na partijskih 
sestankih? (Višji nivo - se ku
pi, nižji nivo - se ne kupi.) Kdo 
je zmagal? (Višji nivo.) Kdo je 
plačal? (Delavci Gorenja.) Kdo 
je nosil največji del bremena? 
(Delavci Elektronike.) Kdo je 
bil kaznovan? (Določeni ljudje 
so za kazen morali ustanoviti 
lastna podjetja.) Kaj pravi ka
zenski zakonik? (Kaznovan si 
lahko sam.o za dokazano kaz

nivo dejanje.) Zakaj ustrezne 
institucije niso ukrepale? (Saj 
so, vendar so nekje sredi doka
zov dobile bolj pomembne na
loge.) Pa saj je tudi dokazova
nje nesmiselno, saj poznamo 
primere, da je bil po.stopek za
staran in zaradi tega postopek 
ustavljen. 

S prihodom enega najpo
membnejših slovenskih gospo
darstvenikov, tovariša Rigel
nika, v Gorenje se prične nov 
razcvet Gorenja. Delavci, ki za 
svoje delo\'no mesto nimajo 
ustrezne izobrazbe gredo iz pi
sarn v pioizvodnjo (tudi za 
trak) in tam naprej združujejo 
delo in sredstva. Oblast izva
jajo preko delavskega sveta in 
gorje direktorju, ki se ni rav
nal po navodilih baze. 

V času reorganizacije Rigel
nik dodeli del Elektronike no
vo ustanovljeni Procesni opre
mi (TOZD PRPN). Po nekčij le
tih vodstvo Gorenja ugotovi, 
da bi PRPN prodali industrij
skemu gigantu ISKRA (zaradi 
združitve slovenske računal
niške industrije v eno firmo). 
Delavci Elektronike so takrat 
videli, kaj se pravi zaslužiti 
več za manj dela. 

Pravi razcvet doživi Elek
tronika z novim direktorjem in 
pomočnikom direktorja za ko
mercialo (gospo Klobčar). Ka
drovska služba deluje izredno 
in pri\'abi veliko strokovnja
kov v vsako celico Elektroni
ke. Klobčarjeva dela strogo po 
navodilih direktorja(!) in 
uspeh je tu. Da bi bil uspeh še 
večji, se Elektronika široka 
potrošnja prostovoljno na re
ferendumu odloči za pristop 
h koncernu Gorenje. (Obrazlo
žitev je bila dana na zboru de
lavcev in je bila taka: »Če refe
rendum ne uspe, naslednji me
sec ne bo plače«.) Delavci so 
bili vsi za, čeprav nobeden ni 
vedel, kaj bo to prineslo. Vsa 
sredstva, ki smo jih pridružili 
koncernu so seveda ostala 
v Elektroniki, le moč odloča
nja se je v višini 51% prenesla 
na koncern. Ob zaključku po
slovnega leta 1989 so bili na 
zbom delavcev podani rezul
tati poslovanja. Rezultat je bil 
izredno dober - 5 milijonov 
DEM čistega dobička. Ta re
zultat nas je uvrščal med tri 
najpomembnejše DO v okviru 
Gorenja. 

Ker je bil poslovni rezultat 
izredno dober, je s strani kon
cema prišel predlog za zame
njavo direktorja. Govorilo se 
je o dveh kandidatih. Eden je 
Petrovič, drugi Hudomal. 
Kakšne lastnosti imata? Petro
vič je sposoben, vendar oster. 
Hudomal - se ne ve! Slabi re
zultati iz prejšnjih funkcij: 
- jih ni! Dobri rezultati? - tudi 
ni! Dobro! Nič zato. Zaupamo 
koncernu. 

Za Elektroniko se začenjajo 
zopet hudi časi. Na zboru de
lavcev novi direktor gospod 
Hudomal pove, da televizorji 
ne grejo v prodajo. Na zalogi 
imamo več kot 14.000 BTV 
aparatov, pa tudi nekaj vide-
orekorderjev je za prodati. 
Možnosti za trgovanje so se 
v Jugoslaviji spremenile, kar 
je privedlo na naša vrata člo
veka, ki odkupi skoraj celo za
logo in jo proda. Pri plačilu se 
malo zaplete. Po Gorenju se 
ponujajo avtomobili znamke 
Lada po ugodnih cenah, ki bi 
bili kompenzacija za naše BTV 
aparate. Direktor je na delav
skem svetu zatrjeval, da to 
sploh ni res, da je vse to izmi
šljeno, če pa bo to le res, nas bo 
o tem pravočasno obvestil. 

Zbori delavcev se nadaljuje
jo, da ne bi kdo rekel, da imajo 
delavci premalo informacij. 
Direktor v optimističnem tonu 
govori, da so hudi časi in če 
preživimo avgust in septem
ber, smo na konju. Mineta av
gust in september, konja ni! 

Zopet zbor delavcev in zopet 
jugo trg razpada, vlagamo vse 
napore na prodajo naših izdel
kov na tuje tržišče. Naši vod
stveni delavci potujejo na Ja
ponsko, da bi sklenili posel 
s Panasonikom. Pogodba je 
pripravljena, a direktor ima 
dovolj. K sebi pokliče človeka, 
za katerega meni, da zanj ni 
več prostora v strategiji razvo
ja naše firme in mu to tudi 
v obraz pove. Minulo delo in 
zasluge za razcvet firme so pri 
tem dejanju pozabljene. Novi 
komercialni direktor v zelo 
kratkem času zaradi »oseb
nih« razlogov odstopi. 

Če odide nekaj strokovnja
kov, jih je seveda potrebno na
domestiti. Direktor povabi 
k sodelovanju »sposobnega« 
strokovnjaka s finančnega po
dročja (njegov bivši sodelavec) 

za katerega (katero) vemo, da 
je v prejšnji finni dobil neza
upnico. 

Podpis kolektivne pogodbe 
prinese v Elektroniko novih 
upov. Sindikat foiTnalno ni 
več samo organ nabavljanja 
ozimnice in drugih življenj
skih potrebščin - dobi namreč 
vlogo podpisnika kolektivne 
pogodbe kot predstavnik de
lavcev. S tem dobi možnost, da 
opozarja na neizpolnjevanje 
določenih členov kolektivne 
pogodbe. Sankcije za neizpol
njevanje kolektivne pogodbe 
s strani delodajalca so nekje 
v megli. Ena izmed sankcij, ki 
je po preživeli socialkomuni-
stični vladavini postala legal
na, je stavka. Vprašajmo se! 
Recimo, da bi s stavko dosegli 
odstop nesposobnega vodstva 
firme - s svojo močjo odloča
nja (ki je sedaj že večje kot 
51%) bi nam postavili drugega 
človeka (ki pa bi Elektroniko 
še manj poznal in bi na zborih 
delavcev zopet govoril, da so 
hudi časi). Ali se potem to 
splača? Vprašali bi vas, spo
štovani gospod direktor, zakaj 
dajemo moč odločanja o usodi 
in bodočnosti Elektronike 
drugim ljudem (koncernu)? 

Spoštovani gospod Hudo
mal ! Delavci Elektronike vam 
glede na rezultate, ki ste jih 
dosegli v preteklosti v proces
ni opremi in v naši Elektroniki 
v dobrem letu kar ste pri nas, 
vedno manj zaupamo. Res je, 
da je k slabemu poslovanju 
prispevala tudi kriza v Jugo
slaviji. Menimo, da ste poka
zali z odstranitvijo Klobčarje-
ve in postavitvijo določenih 
oseb (tudi družinskih prijate
ljev na odgovorna mesta naj
bližjih sodelavcev), da tej krizi 
ne boste kos. Direktor je s svo
jimi najožjimi sodelavci pla
čan in odgovoren (komu?), da 
skrbi za uspešnost poslovanja 
firme. Če temu ni tako, je po
trebno zamenjati tistega, ki 
k uspešnosti poslovanja ne 
prispeva dovolj. Pri nas pa je 
to seveda dnagače rešeno. Ce 
slabo delajo tisli, ki so za 
uspešnost poslovanja najbolj 
odgovorni in tudi plačani, je 
potrebno v prvem koraku dati 
na čakanje tiste, ki so za slabo 
poslovanje najmanj krivi. Se
veda jim je potrebno v optimi
stičnem tonu obljubiti, da bo

do takoj, ko bodo najdeni do
datni programi, zopet na delu 
v Elektroniki. Vprašajmo se 
kdo je pri nas zadolžen za 
iskanje dodatnih programov 
in kakšni so njegovi uspehi iz 
preteklosti? Kdo je za dodatne 
programe zadolžen, vemo, ve
mo pa tudi, da rezultati iz pre
teklega obdobja ne zagotavlja
jo, da bodo vsi delavci, ki so 
bili poslani na čakanje po 
kratkem šestmesečnem ob
dobju zopet redno delali. 

V drugi fazi pa bodo verjet
no tudi vsi delavci Elektronike 
še enkrat dani na rešeto in 
ocenjeni po pravilniku (dose-
daj še starem) o viških. Na 
zboru delavce\- bo direktor zo
pet omenil izredno težko situ
acijo, pomočnik direktorja za 
kadrovske zadeve pa bo vsem 
(ne glede na to, da so ocenjeni 
kot višek) obljubil sodelovanje 
še naprej in zopet bo vse po 
starem. 

Vprašali bi vas, gospod di
rektor: »Če bi bila firma vaša 
last, komu bi prepustili popol
no moč odločanja? Kaj bi spre
menili v vašem in našem 
delu?« 

NEODVISNI SINDIKAT 
GORENJA ELEKTRONIKA 

Pobuda 
Ustavnemu 
sodišču 

Združenje lastnikov razlaš
čenega premoženja (ZLRP) 
ocenjuje, da odlok Izvršnega 
sveta Skupščine republike 
Slovenije o upravljanju goz
dov v družbeni lastnini, za ka
tere zakon o denacionalizaciji 
določa obveznost vračanja, do 
izvedbe denacionalizacije 
(Ur. 1. RS št. 33/91), ni v skladu 
z zakonom o denacionalizaciji 
in zato tudi ne s 153. členom 
Ustave. 

Odlok je sprejel izvršni svet 
na podlagi 84. člena zakona 
o denacionalizaciji (Ur. 1. RS, 
št. 27/91), Po tej določbi lahko 
Izvršni svet Skupščine repu
blike Slovenije s svojim pred
pisom podrobneje uredi vpra
šanja, povezana z izvajanjem 
tega zakona. To zakonsko poo
blastilo se lahko nanaša na za
deve, ki se tičejo postopka de
nacionalizacije, ne pa tudi 
vsebinskega spreminjanja os
novne intencije zakona. Zato 
ZLRP ocenjuje, da izvršni svet 
v tej določbi zakona nima poo
blastila za izdajo odloka z vse
bino, ki ga ima navedeni 
odlok. 

Navedeni odlok je v direkt
nem nasprotju z 88. členom 
zakona o denacionalizaciji. Po 
tej določbi z dnem uveljavitve 
zakona o denacionalizaciji ni 
dopustno nobeno razpolaganje 
z nepremičninami oziroma 
premoženjem, glede katerega 
po določbah tega zakona ob
staja dolžnost vrnitve. Pravni 
posli in enostranske izjave vo
lje, ki so v nasprotju z navede
nim, so nični. Kljub navedeni 
jasni zakonski določbi odlok 
izvršnega sveta po ver j a gospo
darjenje z gozdovi organizaci
jam in podjetjem, ki so gospo
darile z gozdovi v prejšnjem 
sisternu. 

Odlok v povezavi z zakonom 
je sporen tudi glede rokov. Za
kon o denacionalizaciji določa 
upravičencem 18-mesečni rok 
za vložitev zahteve za denaci
onalizacijo. Zakon ne določa 
roka, v katerem mora biti iz
dana odločba o denacionaliza
ciji, pač pa 66. člen zakona po
oblašča upravni organ, da 
o odločbi o denacionalizaciji 
določi rok za izpolnitev odloč
be. To pomeni, da bo lahko 
preteklo več let, preden bodo 
upravičenci dobili gozdove 
v posest. V tem času pa bodo 
organizacije in podjetja ne
kontrolirano razpolagale 
s premoženjem, za katerega 
zakon določa vračanje upravi
čencem. Upravičenci do vrači
la gozdov nimajo nikakršnega 
s predpisi določenega pravne
ga naslova za sodelovanje pri 

gospodarjenju s svojimi goz
dovi. Zato je upravičeno pri
čakovanje intenzivnega in nv~ 
kontroliranega izčrpavanja 
gozdov. 

Upravičenci do vrnitve goz
dov po zakonu o denacionali
zaciji menijo, da je z navede
nim odlokom izvršnega sveti 
tudi kršeno ustavno načel 
enakopravnosti pravic. Drug 
nacionalizirano premoženj 
bo vrnjeno upravičencei 
v last in posest, po odloku i2 
vršnega sveta pa bodo tuč 
v bodoče upravljale in razpo 
lagale z gozdovi organizacij 
in podjetja po preživelem si 
stemu in po predpisih, ki n 
veljajo več. 

ZLRP ocenjuje, da je izvršn 
svet z navedenim odlokom iz 
ničil tako predvolilne obljub 
o popravljanju krivic krivičn 
odvzetega premoženja, kake 
tudi po poslancih v zbori 
Skupščine republike Slovenije 
sprejetih odločitev, zlasti z za
konom o začasni prepovedi 
sečnje v gozdovih v družbeni 
lastnini in začasni prepovedi 
prometa z nepremičninami 
v družbeni lastnini, vsekakor 
pa v direktnem nasprotju z za
konom o denacionalizaciji. 

Na podlagi navedenega 
Združenje lastnikov razlaš(. -
nega premoženja prosi Usta' -
no sodišče za hitro ukrepanje 
in da na podlagi 161. člena 
ustave v celoti zadrži izvajanje 
odloka o upravljanju gozdov 
v družbeni lastnini, za katero 
zakon o denacionalizaciji do
loča obveznost vračanja do iz
vedbe denacionalizacije ter 
predlaga, da Ustavno sodišče 
razveljavi navedeni odlok. 

FRANC IZGORŠEK, 
predsednik ZLRP 

Razmišljanje 
Besede, ki jih izreče duho\ -

nik ob odpretm grobu: »Prah 
si bil in v prah se povrneš« 
niso bile izrečene ob večini 
grobov tistih, ki so za zmago 
ali poraz dali svoja življenja. 
Izvršil pa jih je zakon nara\e. 
Zato se mi ne zdi kulturno, da 
se spomin na tiste, ki jih ni 
več, uporablja za netenje so
vraštva med živimi. 

Želim, da bi se nikoli več ne 
ponovila tragedija na domačih 
tleh, »humanizem« nacističnih 
taborišč, želim, da bi generali 
Frankovega kova spoznali, da 
so že naredili našo Guernico in 
da bi človeštvo postalo člo\e-
ško. Samo to. 

VERA POLIČNIK 

Prijetno 
silvestrovanje 
v Domu 
upokojencev 

Oskrbovanci Doma upoko
jencev v Šmarju pri Jelšah smo 
se prijetno poslovili od starega 
leta. Na silvestrovo smo se 
zbrali v lepo okrašeni velilH 
dvorani jedilnice. Najprej n: 
je spregovorila gospa direki' 
rica in nam zaželela zdravja in 
miru v letu 92. Zatem je sledil 
lep kulturni program. Nasto
pili sta tudi domski uslužbcri-
ki glavna sestra Majda Koi 
in gospa Franja Ubiparo\ : 
Prijetno smo bili presenečeni, 
ko je Dedek mraz nazadnje vse 
obdaril. Za veselo razpolože
nje pa so poskrbeli fantje iz 
Šentvida, ki so neutrudljivo 
igrali in peli. Seveda ni šlo 
brez pomoči dobrega pe\c 
bolničarja Ferda Gobca. 

Na koncu izrekam iskreno 
zahvalo prijazni gospe direk
torici Tereziji Šramel in vsem 
tistim delavkam in muzikan-
tom, ki so pripomogli k tenni. 
da nam je bilo lepo. Ure, k i 
smo jih preživeli skupaj v v e 
selem razpoloženju nam bod«' 
ostale v nepozabnem spominu, 
saj smo bili kot velika družina 

HILDA L O K O V Š E K 

POLJUBI SMRTI 
Spomini Celjana Karla Kuneja 

Drugič na orožne vaje 
23. novembra 1940, ra\no na svoj rojstni dan, sem 

ponovno dobil poziv na orožne vaje. V celjski vojašnici 
v Gaberju so nas oblekli in oborožili, nato pa so celo 4. četo 
39. polka z vlakom poslali v Delnice, ki ležijo približno 700 
metrov nad morjem v Gorskem Kotarju. Da se je vlak lahko 
povzpel na to višino, so morali priključiti kar dve lokomo
tivi - ena ga je vlekla spredaj, druga porivala zadaj - vsaka 
pa je imela dva parna cilindra in ne samo enega, kolikor 
zadošča za normalne proge. 

S postaje je bilo še približno tri kilometre hoje do vojaš
nice. Sestavljalo jo je več ogromnih stavb, v katerih so bila 
vojaška skladišča. Nas so namestili v velikih sobanah, kjer 
so nas namesto postelj pričakali kupi na debelo nametane 
pšenične slame. Navsezadnje pa je bilo to za nerazvajenega 
in od neprestanih vaj utrujenega človeka še kar udobno 
- vsaj zjutraj ni bilo nepotrebnega dela s pospravljanjem in 
ravnanjem. Spali smo v glavnem oblečeni, ko pa seje še bolj 
ohladilo, so začeli sobe ogrevati. 

Zima je najbolj pritisnila ravno takrat, ko sem moral na 
stražo. Začelo je močno snežiti, pihala je izredno ostra 
burja - kosava, kot jo imenujejo. Čeprav je bil sneg suh in 
droban, je vidno naraščal. Dobro si moral paziti, da nisi 
padel v kako kotanjo, kajti sam bi sc iz nje težko rešil. Ko se 
jc spet zjasnilo, je pritisnil mraz, najhuje je bilo ponoči, še 
posebej proti jutru. Zdržal sem le, če sem neprestano kora
kal. V hudem mrazu, pri petindvajsetih stopinjah pod ničlo, 
so celo puške postale neuporabne, saj sc je debela plast 
masti, s katero je bila namazana vzmet, tako strdila, da je 
vzmet le počasi lezla skupaj. Če bi morali orožje uporabiti, 
bi si v takih trenutkih lahko bolj pomagali z debelo palico. 

Za božič smo okrasili drevesce, žena pa mi je poslala 
nekaj domačih dobrot, mrežne pečenke in orehove potice ne 
bom nikoli pozabil - tako da je bilo še kar prijetno. 

Kdaj pa kdaj jc bilo od Jadranskega morja sem slišati 
močne detonacije. Najbrž so bile mine, saj seje vojna vedno 
bolj približevala. 

Takoj po novem letu 1941 so nas pripeljali nazaj v Celje. 
Končno sem lahko oddal vojaško obleko in opremo ter se 
vrnil k ženi in očetu. Neprijazna zima je kmalu minila, 
začela se je prebujati pomlad, v Evropi pa je vedno bolj 
divjala vojna. 

Božični večer v Delnicah. 
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• Tat sladkosned se je 
v ponedeljek, 6. januarja 
dopoldne, prismukal v pro
store otroškega vrtca Tonč
ke Čeč na Mariborski cesti 
v Celju. Otovoril se je z de
setimi kilogrami margarine 
in z lepim številom kozarč
kov, napolnjenih s sladko 
smetano. Zdaj verjetno na 
debelo peče pecivo in si 
življenje po svoje sladka. 

• Istega dne so poklicali 
iz bistroja Zi na Maribor
ski cesti. Tam sta se zrav-
sala Miran Č. in Bogdan 
B., ognejvita Celjana, ki 
sta s svojim početjem os
krunila javni red in mir, za 
kar se bosta zagovarjala 
pri sodniku za prekrške. 

• Boris V. je v torek, 7. 
januarja prišel iz Velenja 
v Celje in se na avtomobil
skem sejmu nadejal krasne 
kupčije. Ko bi naj že veselo 
pljunil v roke, je kupčija 
splavala po vodi. Z dvema 
neznancema se je spri, pri 
tem pa je Boris pokasiral 
močan direkt v obraz. Nez
nanca sta jo pred možmi 
postave pobrisala. 

• Na gastro oddelku 
v celjski bolnišnici je bilo 
v sredo, 8. januarja zvečer 
razburljivo. Spet jih je obi
skal stari znanec Ton
ček C , ki se je odločil, da 
bo bolnišnica postala nje
gov novi dom. Tone jo je 

mahnil naravnost v kopal
nico in se tam lepo okopal 
in očedil. Postregel si je 
s svežo pižamo in z večerno 
haljo. Vse kaže, da bo To
netovih tovrstnih pusto
lovščin zdaj, zdaj konec. Za 
kazensko ovadbo ja na
mreč že zvrhana mera gra
diva. 

• Za medsebojni obra
čun sta si Ivan K. in Ivan P. 
izbrala preveč lepo okolje. 
Minuli četrtek popoldne 
sta se namreč stepla v sijo
čih prostorih Ljubljanske 
banke v Vodnikovi ulici 
v Celju, kar pa je tamkajš
nje občinstvo močno vzne
mirilo. Policisti so presodi
li, da je za sodnika za pre
krške goden Ivan. 

• Tudi DjurdjaL. je sta
ra znanka našega cvetlič-
njaka. Tokrat je svoj večer
ni program uprizorila v pe
tek v bistroju Scotch v Ce
lju. Sprehajala se je po lo
kalu in gostom pobirala pi
jačo z miz. Ker nad prazni
mi kozarci gostje niso bili 
prav nič navdušeni, so zah
tevali policijsko posredo
vanje. Djurdjica jo je v ro
žicah mahnila proti domu, 
za grdo obnašanje pa se bo 
zagovarjala pred sodnikom 
za predkrške. 

• V nedeljo zvečer je bil 
ata Marjan R. iz Celja spet 
neprijeten. Svojo družtnico 
je »osrečil« z rohnenjem in 
robantenjem. Ker so se ga 
vsi bali, so se obrnili na po
liciste. Ob srečanju z alko
holno zadetim Marjanom je 
bilo policistom takoj jasno, 
da se atek ne namerava 
spametovati, zato so ga 
vzeli s seboj in mu dali do
volj časa za streznitev. 

M. A. 

PROMETNE NfZGODE 
Trčenje v Brezovi 

Na lokalni cesti, izven nase
lja Brezova pri Šmartnem 
v Rožni dolini se je v torek, 7. 
januarja zvečer pripetila pro
metna nezgoda, v kateri je bila 
ena oseba hudo telesno poško
dovana, dve lažje, materialna 
škoda pa znaša okoli 500 tisoč 
tolarjev. 

Srečko Kunst (31) iz Brezo
ve je vozil osebni avto iz smeri 
Šmartnega proti Vojniku. Ko 
je pripeljal v blagi levi ovinek, 
je iz nasprotne smeri pripeljal 
voznik osebnega avtomobila, 
27-letni Anton Bornšek iz Ce
lja. Vozili sta trčili, pri tem pa 
je bil hudo poškodovan voznik 
Bornšek. Lažje telesne po
škodbe sta utrpela voznik 
Kunst in njegov enajstletni so
potnik. 

Z avtom v Icoiesarja 
v sredo, 8. januarja zvečer je 

prišlo do prometne nezgode na 
regionalni cesti v kraju Breg 
pri Polzeli. Ena oseba je bila 
hudo telesno poškodovana, 
nastala gmotna škoda pa zna
ša približno 55 tisoč tolarjev. 

Iz Dobrteše vasi proti Polze
li je tega dne vozila osebni av
tomobil 25-letna Nevenka An-
zelc-Gostenčnik. Pri trgovini 
na Bregu je dohitela kolesarja 
Franca Ivaniča, starega 71 let, 
iz Brega pri Polzeli in se 
s prednjim delom vozila zale
tela v zadnji del Ivaničevega 
kolesa. Kolesar je bil hudo te
lesno poškodovan. 

S ceste v Jarelc 
Na lokalni cesti, izven nase

lja Žagaj pod Bočem, se je 
v petek, 10. januarja popoldne 
pripetila nezgoda. Ena oseba 
je bila hudo telesno poškodo
vana, materialna škoda pa 
znaša okoli 50 tisoč tolarjev. 

Ivan Smole (44) iz Spodnje
ga Gabernika je vozil osebni 
avto iz Rogaške Slatine proti 

Kostrivnici. Izven naselja Ža
gaj ga je v ostrem levem ovin
ku pričelo zanašati, zaradi če
sar je zapeljal izven cestišča in 
v obcestni jarek. V nezgodi je 
utrpel hude telesne poškodbe. 

Umrl sopotnik 
Nezgoda, ki je terjala člove

ško življenje, se je pripetila 
v soboto, 11. januarja okoli 
treh zjutraj na regionalni ce
sti, izven naselja Ljubija. 

Roman Stropnik (28) iz Lepe 
Njive je vozil osebni avto iz 
smeri Soteske proti Mozirju. 
Izven naselja Ljubija je zape
ljal v desno v obcestni jarek, 
s prednjim delom vozila trčil 
v propust in nato še v varoval
no ograjo mostu čez potok 
Ljubijo. Sopotnik, 26-letni 
Marjan Ledinek iz Lepe Njive 
je na kraju nezgode poškod
bam podlegel, voznik Stropnik 
in drugi spotnik, 19-letni Bo
jan Štangler iz Florjana pa sta 
bila hudo telesno poškodo
vana. 

Kombi se je prevrnil 
V nedeljo, 12. decembra se 

je, ob 7.20 uri, pripetila nezgo
da na magistralni cesti, izven 
naselja Studence. Ena oseba je 
utrpela hude telesne poškod
be, pet udeležencev pa je bilo 
lažje telesno poškodovanih. 
Gmotna škoda znaša okoli 100 
tisoč tolarjev. 

Iz smeri Arje vasi proti Vele
nju je vozil kombinirano vozi
lo 28-letni Janko Cesar iz Ce
lja. Na delu vozišča, ki je bilo 
poledenelo, ga je začelo zana
šati, tako da je zapeljal izven 
vozišča na njivo, kjer se je vo
zilo prevrnilo. Hude telesne 
poškodbe je v nezgodi utrpel 
voznikov sopotnik, 43-letni 
Alojz Zupane iz Celja. Lažje 
poškodovani pa so bili otroci: 
13-letni Uroš iz Dolenje vasi, 
13-letna Nina iz Celja, 12-let-
na Lidija iz Prebolda, 13-letna 
Saša iz Štor in 10-letni Jan iz 
Celja. M. A. 

Velja tudi za butaste 
če smo še pred leti Celjani zbijali 

šale na račun mestnih načrtovalcev 
prometa, zdaj v mestu ob Savinji le 
težko najdeš koga, ki bi se še - čeprav 
kislo - nasmejal ob uveljavljenem pro
metnem režimu na naših ulicah. 

Celje se duši v pločevini. Svojevrst
na težava je takoimenovan stoječ pro
met, parkiranja v središču mesta niso 
odpravila niti omejila pred kratkim 
urejena parkirišča. Celjani pa smo se, 
navajeni vsega hudega, sprijaznili 
s tem, da vselej, ko mestni možje napo
vedujejo sprostitev prometa v središču 
mesta, le-to še bolj potone v izpušne 
pline. 

Zadnji, klasičen primer, ki samo po
trjuje to trditev, je ureditev Zidanško-
ve ulice. Prometni strokovnjaki so 
sklenili, da bo za ta del starega mest
nega jedra najprimerneje, če se pretok 
vozil obrne v drugo smer, ulica, ki 
ostaja še naprej odprta tudi za parki
ranje, pa bo že s tem sproščena vsaj za 
desetino vozil. 

Spremenjen prometni režim je v Zi-
danškovi ulici sicer lepo obeležen in 
prometni znaki so postavljeni tam, 
kjer morajo biti. Duhoviti vozniki 
(morda pa prestrašeni pešci) so jih še 
dopolnili s svojimi grafiti. Na enem, ki 
je nekaj dni ob nekdanjem vstopu 
v Zidanškovo dodatno opozarjal voz
nike, je ob prometnem znaku za eno
smerno ulico pisalo: »Velja tudi za bu
taste voznike!« 

Pa vožnjo v smeri od mostu čez Sa
vinjo proti Mestnemu gradu upošteva

jo le nekateri. Vse več - čeprav je tako 
uveljavljen prometni režim že vse od 
odprtja ulice - pa je takšnih, ki še 
vedno vozijo lepo po starem, v obratni 
smeri. Če je bilo to pr\'e dni še simpa
tično in smo se ob vratolomnih vož
njah po pločniku in težavnem srečeva
nju včasih uspeli celo nasmehniti, pa 
zdaj bolj pogrešamo kakšnega promet
nega miličnika. Če že prometnim načr
tovalcem ne uspe zagotoviti vsaj mini
malnega reda na mestnih ulicah, bi 
morda miličnik z debelim blokom za 

mandatne kazni vendarle imel več 
uspeha. 

Dokler pa bo v Zidanškovi takšen 
prometni nered, bo ta celjska ulica raj 
za pisce grafitov. Ti po svoje poskušajo 
narediti red, a zaenkrat tudi njim nič 
kaj ne uspeva. Če je na trinajstici že 
zdaj sicer duhovit, a kaj neprijazen: 
»Pešači so dosadni in spori, zato jih 
obori!«, se bo v ulici, ki naj bi bila 
najbolj namenjena prav pešcem, poja
vil še kakšen na račun voznikov. 

IVANA STAMEJČIČ 

Sin pretepel očeta 
Delavci Postaje milice 

v Celju so sestavili kazensko 
ovadbo zoper osumljenega 
Lojzeta P., ki naj bi z nasil-
niškim obnašanjem svoje
mu očetu večkrat prizadejal 
telesne poškodbe. 

Sicer pa so spori med s i 
nom Lojzem in očetom Aloj-
zem že dolgotrajni , vsebina 
sporov pa so nerazčiščeni 
las tninski odnosi in neso
glasja glede gospodarjenja 
na kmetiji . Tudi a lkohol i
zem, ki je značilen za obe 
sprt i s t rani , je pr ispeval 
svoje. 

Tako naj bi Lojze P., v ku 
hinji s tare s tanovanjske hiše 
v Brezovi, dne 5. novembra 
lani s pestjo večkra t udar i l 

očeta, m u pr i tem nalomil 
kost desne r ame in mu zbil 
dva zoba. 

Osumljeni Lojze naj bi 
v času od 1. decembra lani 
do 2. januar ja letos z nas i ln i -
škim obnašanjem in grobost
mi ogrožal očetovo varnost , 
ko je z njim grdo ravna l in ga 
pre tepal . 

Z zbiranjem obvestil so 
celjski policisti t ud i ugotovi
li, da je Lojze, na silvestrovo 
predlani , p re tepa l očeta, ker 
s ta se spet sprla zarad i las t 
nine, opravil na kmetij i in 
vzreje živine. To lastniš tvo si 
namreč vsak po svoje zami 
šljata. 

Gre za še enega od mnogih 
pr imerov nesloge zaradi 

kmečke posesti in delitve de 
la na kmetij i in za konflikte 
dveh generacij . Res je, da 
znajo bi t i s tarši glede las tn i 
štva in delitve dela zelo t r 
mas t i in svojeglavi, ka r pa 

gotovo ne opra\ačuje počet 
ja, za rad i katerega .se bo m o 
ral Lojze P. najverjetneje za 
govarjati na sodišču. Mu b o 
do tokra t stopili dovolj t rdno 
n a prste? M. A G R E Ž 

Med zbiranjem informacij 
so policisti tudi ugoto\'ili, da je 
osumljeni Lojze lani novem
bra, v novi stanovanjski hiši, 
kjer ima stalno prebivališče, 
pretepel svojo ženo, kar daje 
slutiti, da je sicer nagnjen 
k nasilništvu. 

mini KRIMICI 
Postregel si je 
v kinu 

Neznanec se je v noči na 9. 
januar udomačil v kinu Union 
v Celju, kjer se je v bifeju zalo
žil z različnimi alkoholnimi 
pijačami, pospravil pa je še 
nekaj drobiža. Bobi palčke so 
ostale nedotaknjene. 

tJkrailel zlatnino 
Nekdo se je 10. januarja po

poldne odločil za stanovanjsko 
hišo v Petrovačh, kjer je našel 
prav tisto, kar je iskal. Ukra
deni nakit iz zlata je menda 
vreden okoli 100 tisoč tolarjev. 

Okrailel market 
Neznanec, ki je v noči na 11. 

januar vlomil v trgovino-mar-
ket v Rimskih Toplicah, je bil 
nad svojo storilnostjo navdu
šen. Hiter izračun tega vloma 
je pokazal, da le-ta znaša do
brih 100 tisoč tolarjev. 

Oropali so ga 
Velad H. iz Zvornika (BiH) 

je policistom povedal, da so ga 
pred hotelom Paka v Velenju 
minulo soboto pričakali štirje 
neznanci, ga pretepli in mu 
ukradli čedno vsoto deviz, to
larjev in hrvaških dinarjev. 

Kriminalisti so storilcem na 
sledi. 

Razbil izložbeno 
okno 

v zgodnjih nedeljskih jutra
njih urah je neznanec z veli
kim kamnom udaril po izlož
benem steklu prodajalne Av
totehnika na Mariborski cesti 
v Celju. Od vsega, kar je imel 
na razpolago, se je odločil za 
električni rezalnik, vreden 
okoli 40 tisočakov. 

Kradli v Gorenju 
Kriminalisti celjske UNZ so 

se minule dni ukvarjali z An
drejem B. iz Celja, Vladkom Z. 
iz Frankolovega in z Geričem 
M. iz Celja. Osumljeni so, da so 
11. januarja, v času od 23. do 
24. ure iz tovarne odnesli ozi
roma ukradli večje število 
kompresorjev za zamrzovalne 
skrinje. Pri tem opravilu so jih 
zalotili Gorenjevi varnostniki, 
ko so ukradene predmete 
spravljali čez tovarniško ogra
jo. Zoper storilce je že sestav
ljena kazenska ovadba. 

Našli so ju v krvi 
v torek, 7. januarja zvečer je 

pri gostilni Branibor na Sta
ne tovi ulici v Celju ležal na 
pločniku ranjen Habaš R. iz 

Celja. Nekoliko kasneje so 
v Ulici 29. novembra v Celju 
našli na tleh ležečega in krva
večega Ivana H. iz Celja. Oba 
so peljali v celjsko bolnišnico. 

Zaenkrat je znano, da je 
med Habašem in Ivanom pri
šlo tega večera do prepira in 
pretepa na celjski avtobusni 
postaji. Med sabo naj bi obra
čunavala z noži. V dogodek pa 
naj bi bil vpleten tudi Ivan O. 
iz Celja, ki je imel tega dne 
dovoljenje za izhod iz zapora. 
Vsi trije so bih pod močnim 
vplivom alkohola. ^ 

Gorelo v Kristan 
vrhu 

v soboto, 11. januar ja 
dopoldne je izbriihnil p o 
žar na kozolcu Marije H. 
iz Kr i s tan vrha . Kozolec 
je pogorel do tal , skupaj 
s senom in kmeti jskim 
orodjem. Vzrok požara še 
ni znan, ogenj pa je gasilo 
55 gasilcev. Škode je za 
okoli 500 tisoč tolarjev. 

Ogenj v kleti 
Minulo nedeljo je zago

relo v k le tn ih pros tor ih 
s tanovanjskega bloka na 
Kardeljevi ploščadi v Ve
lenju. Gorelo je v devetih 
kleteh stanovalcev, d im 
p a se je valil tudi v p r i t 
ličje in nads t ropja v b lo
ku. Požar sta zakrivi la 
dva kra tkohlačnika , ki 
sta iz samega dolgega ča
sa zažigala kar tone , s k a 
ter imi so bila obdana 
vra ta posameznih kleti . 
Ta njuna »zaposlitev« je 
bila v redna poltret j i mil i 
jon tolarjev. M. A. 

^ 7 | J & ^ M.Zagožen 

Iz cvetličarne Zagožen obveščajo cenjene 
stranke, da bodo svojo poslovalnico na Mari
borski 45 v Celju preselili čez cesto in sicer 
v prostore Gasilskega društva Oaheije, na 
Mariborski 80/a. 

S poslovanjem v novih prostorit^ bodo pri
čeli v soboto, 1 8 . 1 . ob 9.00. 
Čas poslovanja bo nespremenjen. 
Delovnik: od 7. do 19. ure, ob sobotah od 7. do 
17. ure in nedelja od 8. do 12. ure. 
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Pozdravljeni, 
prijatelli! 

Vam je bil Vrtil jak 
v prejšnji številki všeč? 
Upam. Oglasite se z ide
jami, veseli j ih bomo. D a 
nes pa bomo na h i t ro sko
čili v nora 50. leta, čas, ko 
se je rodil rock 'n ' rol l , čas, 
ko so bili mladi vaši s ta r 
ši. V naslednji številki pa 
presenečenje!! ! 

Da ne pozab im! V de
cembrski številki smo o b 
javili pesmico male Urške 
iz Celja. Po objavi smo 
prišli do zakl jučka, da je 
Urška pesmico prepisa la 
iz berila. Zelo nepošteno, 
veš Urška , jaz pa tud i n i 
sem policaj , da bi prever
jala vsak vaš prispevek. 
V pr ihodnje p a ne p r ep i 
sujte več! Mojca 

Zaplešimo s Stepom 
ž e v prejšnji številki smo 

napovedali učenje plesa s Ste
pom. Preden pričnemo s pr\dm 
plesom, moramo razdeliti dru
žabne plese v tri skupine. To 
so: - standardni plesi: angle
ški valček, tango, dunajski 
valček, slowfox in fokstrot 
(quickstep) 

- latinskoameriški plesi: 
samba, rumba, čačača, paso-
doble, jive 

- modemi plesi 
Standardni plesi izvirajo iz 

Evrope, razvili pa so jih An
gleži. Koraki morajo biti na
ravni, neprisiljeni, njihova ve
likost naj bo enaka koraku 
hoje. 

Standardna drža para je 
običajno zaprta. Plesalec in 
plesalka sta obrnjena drug 
proti drugemu, plesalec položi 

desno roko plesalki na hrbet, 
z levo roko pa prime njeno 
desno roko. Plesalka pa položi 
levo roko na začetek plesalče-
vih ramen. Telo mora biti 
zravnano, glava pokonci in 
obrnjena malo v levo. 

Par vodi plesalec, ki pa mo
ra upoštevati pravila plesišča, 
pravila bomo spoznali v na
slednjih učnih urah). 

Počasni ali angleški 
valček 

Ples v 3/4 taktu, štejemo: 1, 
2, 3. 

Osnovno gibanje se pleše 
s tremi koraki, začenjamo lah
ko z levo ali desno nogo. 

Osnovna vaja: enako za ple
salca in plesalko 

Začetek z desno nogo (DN): 
1. desna noga naprej 
2. leva noga vstran 
3. DN priključi k LN 
4. LN nazaj 
5. DN vstran 
6. LN priključi k DN 
Začetek z levo nogo (LN): 
1. LN naprej 

2. DN vstran 
3. LN priključi k DN 
4. DN nazaj 
5. LN vstran 
6. DN priključi k LN 

Ko se postavimo v par - ple- , 
salka stopi pred plesalca 
- začne plesalec osnovno vajo 
pri točki 1, plesalka pa pri toč
ki 4. 

Prihodnjič bomo zaplesali 
nekaj osnovnih korakov na
prej in nazaj, spoznali pa bo
mo tudi nov ples čačača. 

Vsakokrat vam plesna šola 
Step zastavlja tudi nagradno 
vprašanje. Nagrada za današ
nji pravilni odgovor je izkaz
nica plesne šole Step za obisk 
kateregakoli plesnega tečaja 
za eno osebo. Vaša prva naloga 
danes je, da napišete štiri ra
zlične plesne šole v Sloveniji. 
Odgovore pošljite na dopisni
cah na naš naslov, s pripisom 
za Vrtiljak. 

Potem pa jc prišel rock 'n ' ro l l ! Svet 
discipline in samostanskega reda se je 
zrušil . Prišel je Bili Halev s komadom 
Ročk a round the clock in spremenil jc 
svet, čeprav za prvo rock'n 'rol l pesem 
u radno velja Blackboard Jimgle, k a t e 
re avtor je bil tud i on sam. Najprej je 
posta la hit v Ameriki , po tem še 
v Evropi in rešila je Teenager-Revolu-
tion. Mladi so prestopil i v nov svet. 
Bili Haleyevi komadi so dvigovali 
t empera tu ro mlad ih obiskovalcev. 
Razbi to pohištvo, kozarci , s teklenice 
v koncer tnih dvoranah , kinih in d i sko
tekah - to je bilo tisto, s čimer so se 
mladi l ahko »pokazali« pred ostalimi, 
preden jih je policija, ki jih je čakala 
zunaj , odpeljala. Starš i so bili šoki ra
ni, njihovi otroci pa so čedalje bolj 
noreli . Tako je beseda ročk dobila ne 
gativni prizvok. Bili Haley pa je un iče
val mlade še napre j . Divjal je po odru, 
se pozibaval s koleni, krilil s komol
c i . . . S tarš i so se zgražali , mladi pa so 
ga oboževali. Tako je Bili dobil novo 
ime Rock-gangster . 

Fa ts Domino, s trokovnjak za klavir 
sko glasbo (uspešnici J amba laya in 
Blueberrv Hill) pravi : »Rock'n'roll 
glasbeno gledano ni nič drugega kot 
r i tmični blues, kot smo ga igrali že 
v 40. letih v New Orleansu. Nov je le 
način življenja in sprejemanja glasbe. 
Mladi so sc spremenil i za sto p ro 
centov.« 

Rock 'n ' rol l je h i t ro postal popu la 
ren, vsakdo se je l ahko spoprijel 
z njim. Mali mož, voznik avtomobila 
z imenom Elvis Presley je začel z g las 
bo leta 1956 in v manj kot enem letu je 
posta l mega zvezda, veliki idol, zap i 
san za vse čase. Njegov prvi TV nas top 
je bil spet velik zasuk. Elvis je provo-
ciral s svojim visokim smehom in t a 
k ra t nepojmljivim gibanjem. Dekleta 
so norela. Prišel je novi plesni stil, 
nova moda. Jeans za fante, široka, do 
kolen segajoča kri la za dekleta. 

Little Richard je bil med prvimi, ki 
je dal na obraz make-up , si na top i ra l 
lase, j ih poškropil s s ladkano vodo in 
stopil na oder s pesmijo Tut t i Fru t t i . 
Bomba! Poslušalci so ponoreli . Tretji 
zvezdnik je bil Jerrj' Lee Lewis, znan 
predvsem po malce čudnem odnosu do 
svojega klavirja. Nanj jc igral kar s pe 
tami svojih škornjev. Chuck Berry je 
bil četrti revolucionar. Pravi"rockerji 
so bili p rava izjema. Potem pa se je 
zgodilo nekaj groznega. Leta 1959 je 
umr l Buddy Holly, ostali pa so njegovi 
roženi naočniki . 

Zvezda med zvezdami Marilyn Mon-
roe, b londinka , seksbomba, ženska, jc 

elektrificirala vso moško populacijo. 
Mari lyn je bila pevka, igralka in l jubi
ca. V njeni postelji so se moški menjali 
kot po tekočem t raku . Zadnji med nji
mi je bil sam predsednik ZDA, 
J . F . Kennedy. Je M. M. res napravi la 
samomor? Je morda posta la komu od
več in so jo prepros to odstranil i? Nihče 
ne ve, zakaj je mora la lepotica umret i . 

Le ta 1955 umrl i igralec James Dean 
je dal velik pečat 50. letom. Posnel je 
t r i filme, ki so ga napravi l i nesmi-tne-
ga. Vsak m u je hotel bit i podoben. 
Umrl je s tar šele št ir i indvajset let. 30. 
sep tembra je J ames s svojim sivim 
porschejem peljal iz Hollywooda v Sa -
linas. Usoda je hotela, da je s s t ranske 
ceste pripeljal ford in treščil vanj. Še 
istega dne ob 17.45 je James umrl . 

Kaj se je še dogajalo v 50. letih? Na 
t rž išče sta prišla VW hrošč in pa h r u p 
na Isetta, v ka ter i je voznik sedel z gla
vo med koleni, prišle so prve ideje 
o stereo nap ravah , računa ln ik ih in vi-
deorecorderj ih. Leta 1957 je ruska v la
da poslala v vesolje prvi satel i t z L a -
i k o . . . Nora 50. leta so prešla v še bolj 
nora 60. A glasba je ostala do danes . 

MK 

NAGRAJUJE 
ATKINE 
IZ2REBANCE 

Atifina zanlia 

DARE FLIG 

Gotovo že veš, kdo je njegov priljubljeni televizijski 
junak. Rešitev pošlji na dopisnici na NOVI TEDNIK, Trg 
V. kongresa 3/a 63000 Celje, do torka, 21. januarja. 

Odgovor na prejšnjo Atkino zanko je: Brdavs - to je 
namreč ime silaka, ki ga je Martin Krpan na Dunaju 
premagal. 

Nagrado prejme: Jasmina Videnšek, Slatina 13, 63201 
Šmartno v Rožni dolini. • 
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Igor Podpečan ob otvoritvi razkazuje sodoben snemalni studio in zagotavlja kmalu prve posnetke 
na tržišču! 

Studio »Zlati zvolci« 
Igor Podpečan, profesor 

glasbe in član Avsenikovega 
ansambla, je držal obljubo, ki 
jo je dal konec novembra na 
promociji kasete Irene Vrč-
kovnik v Florjanu pri Šošta
nju: da bo do konca decembra 
v Kisovcu pri Zagorju odprl 
nov sodoben snemalni studio 
»Zlati zvoki«. 29. decembra la
ni, se je Igorju in njegovemu 
sodelavcu Branku Jahnu iz
polnila dolgoletna želja, da sta 
številnim glasbenikom in glas
benim delavcem predstaN-ila 
studio, kjer bo možno posneti 
tudi najzahtevnejše glasbene 
stvaritve. 

Igor Podpečan, ki obvlada 
deset instrumentov, je dolgo 
iskal ustrezen prostor, kjer bi 
lahko uresničil svoje želje. 
S pomočjo ter razumevanjem 
občinske skupščine Zagorje 
oz. njenega izvršnega sveta je 
dobil v uporabo kinodvorano 
v Kisovcu, ki je bila doslej sla
bo izkoriščena. Za uvod sta 
Igor in Branko uredila velik 
oder s snemalnico ter pomožni 
prostor za čakanje na snema
nje, kasneje pa bosta še kaj, 
kar bosta potrebovala, dodala. 

»Prednost najinega studia je 
v tem, da pri nas lahko snema
jo vsi od solistov do godb na 
pihala in pevskih zborov, torej 
velikih skupin. Dobrodošli bo
do vsi od začetnikov do že pre
izkušenih glasbenikov. Poleg 

snemanja bomo nudili tudi 
strokovne nasvete, skladbe, 
aranžmaje, literaturo, opremo 
kaset, reklamo, skratka vse, 
kar skupina potrebuje, da svo
ja dela posname in predstavi 
javnosti,« pojasnjuje namen 

studia Igor Podpečan. Glasbe
no znanje, ki ga je že dokazal 
pri Celjskem instrumentalnem 
kvintetu in v Avstriji ter seve
da pri Avsenikih, bo zdaj raz
dajal preko studia. 

»Imamo že dogovore z neka
terimi avstrijskimi skupinami 
in ansambli z Dolenjske. Sicer 
pa so dobrodošli vsi, ki želijo 
z nami delati.« 

Studio »Zlati zvoki« razpo
laga z odličnimi snemalnimi 

aparaturami, snemajo pa po 
sistemu 24-12-24. »Za delo se 
lahko dogovorimo tako, da nas 
interesenti obiščejo ali pa še 
prej pokličejo po telefonu 
v studio (0602) 41-584 ah 63-
104 ah založbo 61-807« za
ključi pogovor Igor, ki bo zdaj 
imel še manj prostega časa kot 
prej. Njegov cilj je pač glasba! 

TONE VRABL 
Foto: EDI MASNEC 

V snemalnem studio >»Zlati 
zvoki« bo Igor Podpečan tudi 
pripravil kaseto, ki jo bo izdal 
NT-RC ob 20. izletu 100 kmeč
kih žensk na morje. Na kaseti 
bodo sodelovali vsi ansambli 
in vokalna skupina, ki so bili 
gostje na izletih. Tako se bodo 
predstavili Viki Ašič starejši. 
Celjski instrumentalni k\in-
tet. Veseli hmeljarji, ansambel 
Vita Muženiča iz Ljubljane, 
Marela, ansambel Nika Zajca, 
ansambel Mira Klinca ter Alfi 
Nipič in njegovi muzikantje. 
Prepeval bo oktet Studenček. 

V ansamblu Bratov Zeme iz 
Vojnika, ki samostojno ne ob
stojajo še leto dni, je prišlo do 
večje spremembe, kajti zapu
stila sta jih pevca, ki namera
vata ustanoviti svoj ansambel. 
Bojan in Andrej Zeme sta se 
znašla v škripcih in našla reši
tev v preizkušenih pevcih Veri 
Soline in Ivu Korošcu. Za ka
ko dolgo? 

* * * 
V glasbeni agenciji Helidon 

je prišlo do nenadne zamenja
ve v vodstvu. Čez noč se je 
upokojil glasbeni urednik Vil
ko Avsenik, ki ga je zamenjal 
Slavko Avsenik ml., ki je sicer 
tudi vodja popularnega an
sambla Marela Internacional. 

Za kaseto, ki jo bo NT&RC 
izdal ob 20. izletu 100 kmečkih 
žensk na morje, so že prispe
vali pesmi ansambli Miro 
Kline, Vito Muženič, Celjski 
instrumentalni kvintet in Ve
seli hmeljarji, kar na snemanje 
v Kisovec bo svojo skladbo 
prinesel Niko Zaje, pričakuje
mo melodijo Marele »Kaj je 
sreča«, medtem ko Studenček, 
Ašič st. in Nipič še kujejo po
polnoma novi viži. To bo hec! 

* * * 
Radio Ptuj je že objavil raz

pis za letošnji ptujski festival 
domačih viž, ki bo v začetku 
septembra. S celjskega ob
močja sta se za sodelovanje že 
odločila ansambla Brata Zeme 
in Brane Klaužar. 

R^0T/7RNICA 

Prosim, 
lcolil(o 
je ura? 

Piše Aleš Jošt 

Teden je bil, v katerem je 
vojskujočim na Hrvaškem le 
uspelo nekoliko obrzdati kr
voločnost in ustvariti vzdušje 
krhkega premirja. In ko so me
diji s trompetami usmerili po
zornost vsega hudega vajenega 
občinstva na beli helikopter, 
so to spretno izkoristih prota
gonisti spopada, da si v rokave 
skrijejo čim več asov, kajti 
umazana igra še zdaleč ni kon
čana. Protivojno vzdušje pri 
nas pa je že precej zvodenelo, 
saj je vse bolj očitno dejstvo, 
da smo jo poceni odnesli. 

No pa sem se v tem času, ko 
je že jasno, da bo januar dolg 
kot pravljica o jari kači, po
svetil nekoliko domačim opra
vilom, točneje brisanju prahu. 
Kar nekam patetično sem se 
kremžil, medtem ko sem še 
zadnjič listal po šolskih zvez
kih preden .so odfrčali v smeti. 
Z opravilom, ki sem se mu izo
gibal že vrsto let, so dobile ki
tare, ki sem jih prestavljal kot 
relikvije iz kota v kot, več kisi
ka in svetlobe. Svetlejši so po
stali tudi dnevi, čeprav snežne 
odeje tudi letos ni od nikoder, 
tako da tudi za drugi posvetni 
del počitnic mulariji slabo 
kaže. 

Slabo je kazalo tudi na 
vhodnih vratih Kljuba, kamor 
me je zaneslo bolj po firbcu in 
kjer so vratarji vztrajali pri 
prepovedi vstopa v vojaških 
capah, kar je prijatelje po eno
tedenski mučni straži zelo raz-
kajfalo, da je vse skupaj mejilo 
že na mednacionalno nestrp
nost. Zmagala je miroljubnost, 
ki sem se ji priključil na poho
du do piva, ki kot vemo dobro-
dejno pomirja naelektrene 
živčne končiče. 

In tako je mimo minila tudi 

sobota, v kateri je kazalo, da 
me bo z rokoborskimi prijemi 
položila lenoba, ki pa je v od
ločilnem finalu morala prizna
ti premoč. Dokaj pozno je pr i 
šla zmaga in v Vodnem stolpu 
sem se pokazal ravno v odmo
ru. Za zabavo gostov je ta ve
čer namreč skrbel rock'n'roll 
prezidij s šaljivo varljivim 
imenom The Young Ones, kar 
bi po domače pomenilo Ta-
mladi. V hladnem in neogreva-
nem kamnitem prostoru so se 
glasbeniki pojavili v bundah, 
kar je razumljivo. 

Ansambel sestavljajo moža
karji z resnimi in odgovornimi 
službami. Z nekaterimi sem 
tudi sam pred leti z veseljem 
sodeloval pri preigravanju 
ročk standardov. Tudi sedanji 
program je posrečen prerez ro
mantičnega vzdušja 60. in za
četka 70. let in v tem smislu se 
je občinstvo tudi pozibavalo. 
Izkušeni v glasbenih prijemih 
so člani davnih skupin Dhar-
ma, Polikarp, Kava in še kate
re, ki se ji ne spomnim imena, 
dokazali svojo ljubezen do 
zvrsti, ki so ji vse od svojih 
pionirskih začetkov ostali zve
sti. Na videz preveč sprijaz
njenemu in neatraktivnemu 
nastopu se občinstvo ni dalo 
motiti in v sveti ležemosti se je 
večer iztekel brez adrenalina. 
Kaj naj rečem? Poučna lekcija 
za mlade in veselo preseneče
nje za že nekoliko uslužbljene. 
Simpatično arhivsko namizno. 

In če se že v šolah zas tmp-
Ijajo najmlajši, pri tem nekaj 
nevamo smrdi. Skrajna pre
vidnost obvezna! 

CD TWO ROOMS - CELEBRATION - THE SONGS OF 
ELTON JOHN & BERNIE TAUPIN 
CD JOE COCKER - NIGHT CALLS 
DC HOLLY JOHNSON - DREAMS THAT MONEY C A N T 
BUY 
CD ERIC CLAPTON & THE VARDBIRDS - ERICS BLUES 
DC PHIL COLLINS - INSTRUMENTAL 
CD STEVIE VVONDER - INSTRUMENTAL 
CD ELTON JOHN - INSTRUMENTAL 
CD THE SHADOVVS COLLECTION - INSTRUMENTAL 
CD JAMES LAST - EVERGREENS 
CD JAMES LAST - VIOLINS IN LOVE 

Lestvice Radia Ceije 
Tuje zabavne melodije: 

1 . D O N T C R Y - G U N S ' N ' R O S E S (6) 
2. T H E FLV - U 2 (2) 
3. S H O W M U S T G O O N - O U E E N (7) 
4. N O S O N O F M I N E - G E N E S I S (5) 
5. B L A C K O R VVHITE - M I C H A E L J A C K S O N (4) 
6. LOVE T O H A T E Y O U - E R A S U R E (8) 
7. M A R T I K A ' S K I T C H E N - M A R T I K A (2) 
8 W H E N A M A N L O V E S A VVOMAN - M I C H A E L B O L T O N (6) 
9. E M O T I O N S - M A R I A H C A R E Y ( 1 ) 

10. REAL LOVE - L ISA S T A N S F I E L D (1 ) 

DomaČe zabavne melodije: 
1 . PRIZNAJ - B O Ž I D A R VOLFAND-VVOLF (8) 
2. K O B O Š N E K O Č P O Z A B I L A M E - D O N J U A N (6) 
3. M A N J A - Z M A J I (9) 
4. N O C O J - H E L E N A B L A G N E (2) 
5. URA S T R A S T I - B A Z A R (5) 
6. V E D N O K O G R E Š - A N D R E J A M A K O T E R (4) 
7. VEM, D A D A N E S B O S R E C E N DAN - T O M A Ž D O M I C E L J (2) 
8. TI - D U O R E G I N A (3) 
9. PASJ I DNEVI - AD I S M O L A R (8) 

10. PELJ I M E S T R A N - C O N T I N E N T ( 1 ) 

Narodnozabavne melodije: 
1 . M O J A B R A H A M - F A N T J E T R E H D O L I N (7) 
2. K U H A R - O B Z O R J E (5) 
3. OČE, V O Š Č I M O TI - A L F I N IP IČ (8) 
4. U U B E Z N I V S L O V O - P U G E L J (6) 
5. S L O V O O D D O M A - K M E T E C (2) 
6. S A N J E N O V E G A LETA - M A R E L A IN B O R I S KOPITAR (3) 
7. O D K A R S P O Z N A L S E M T E B E - S P O M I N (8) 
8. V A B I J O PLANINCI - SLOVENSKI M U Z I K A N T J E (2) 
9. V S E Ž I V L J E N J E S A M E Ž E L J E - A V S E N I K (3) 

10. F R A N C E L J , L U M P Si TI - S T U D E N Č E K IN VIKI A Š I Č st. ( 1 ) 

Predlogi za lestvico tujih zabavnih 
melodij: 
JUSTIF IEL & A N C I E N D - KLF 
D O N T LET T H E S U N G O D O W N O N M E - E L T O N J O H N 
& G E O R G E M I C H A E L 

j 

i 
Predlogi za lestvico domačih zabavnih j 
melodij: j 
MISLIŠ, DA S E M S E K S I - A G R O P O P 
N A S M E H P O L E T J A - D A D A & M A R K O 

Predlogi za lestvico narodnozabavnih 
melodij: 
U S O D N I P O L J U B - V E S N A 
L J U B E Z E N NA PRVI P O G L E D - KARLI G R A D I Š N I K 

Nagrajenca: Rok Šibal, Na razgled 16, Šentjur 
Tone Motoh, Cankarjeva 3, Žalec 

Nagrajenca dvigneta plošče v prodajalni MclOdija 
v Cankarjevi ulici v Celju. 

KUPON 
lestvica tujih zabavnih melodij 
izvajalec . -. 
lestvica domačih zabavnih melodij . . 
izvajalec 
lestvica narodnozabavnih melodij 
izvajalec . 
ime in priimek: 
naslov. 

STANOVANJSKA ZADRUGA 
ATRIJ CELJE 

objavlja 

OGLAS 

za Informativno zbiranje ponudb za Izva
janje gradbenih del pri gradnji 31 vrstnih 
enodružinskih stanovanjskih hiš na 
Ostrožnem. 

Pri sklenitvi pogodbe bo imel prednost izva
jalec, ki bo nudil ugodnejše pogoje (cena, 
plačilni pogoji, kvaliteta in obseg del, rok 
končanja del). 
Izvajalci morajo poslati ponudbo najkasneje 
v 15 dneh po objavi na naslov: Stanovanjska 
zadruga ATRIJ Celje, Vodnikova 11. 
Z najugodnejšim ponudnikom bo sklenjena 
neposredna pogodba o oddaji graditve ob
jekta ali izvedbo posameznih del na objektu. 
Vse dodatne informacije in materiali so na 
voljo pri vodji SZ ATRIJ Celje. 
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Zimska giedališica bera 
Gledališče londonskega 

West Enda je namenjeno 
predvsem srednjemu sloju 
tukajšnjega prebivals tva, ki 
v glavnem prenese »lepe« 
preds tave z »lepim« jezikom, 
obvezo dvajsetminutno pav-
zo in razumlj ivim koncem. 
Publ ika , ki zahaja v mala 
londonska gledališča, je se
veda sposobna dojeti tud i 
bolj globoka sporočila, p r e 
več eksper iment i ranja 
v uprizor i tvi pa bi že u tegn i 
lo slabo vplivati na obisk. 
Vsi odkloni od »teatra« 
v b r i t anskem pomenu besede 
se t ako omejujejo na ob rob 
na gledališča, kjer preživijo 
in uspevajo tud i izredno 
avan tga rdne postavi tve tako 
klasičnih del kot tudi novi
tet . Če se londonski ljubitelji 
gledališča nekol iko zamislijo 
po ogledu preds tave ka te re 

ga izmed del Alana Ayck-
bourna , ki piše najštevi lnej
šemu br i t anskemu srednje
mu sloju na kožo in če precej 
navdušeno sprejmejo show 
že povsem poženščenega J u -
liana Clareyja, v ka te rem 
duhovi to zbada ves he te ro-
seksualni svet, pa je p reds t a 
va, kakršen je Kvetch, ver
jetno skrajna meja, do ka te re 
si londonski gledališčniki 
dovolijo stopit i . Med najpo-
gumnejše sodi predvsem 
dramat ik , režiser in igralec 
Steven Berkoff. 

Kvetch 
Gledališče Garrick, v ka 

terem igrajo Kvetcha , je 
vsak večer polno do zadnje
ga sedeža, mnogi gledalci po 
več kot pol ure v t ipično b r i 
t anskem gosjem redu čakajo 
pred gledališkimi vra t i na 
redke vrnjene vstopnice. Za 
vesa se dvigne in Steven Ber
koff odlaja prve vrstice. Be
sedilo ni do skrajnosti za
bavno, podano je na izredno 
odvra ten način, publ ika pa 
se smeji in uživa. Takra t , 
" temi gledališke dvorane se 

:cčnemu tujcu z druge 
. n i Rokavskega preliva 

sele posveti , da so Bri tanci 
res nekaj posebnega tud i kar 
se zabave tiče: prišli so gle
da t znanega komika in so se 
odločili, da se bodo smejali 
(saj so tudi v kr i t ikah p r e 
brali , da je preds tava »neza
slišano smešna«); tud i če 

. zdrav razum sprva n ikakor 
ne more najti ničesar zabav
nega. Berkoff se pači , kolne, 
mljaska z jezikom in reče tu 
in tam tudi kakšno duhovito, 
publ ika pa ga hvaležno na 
grajuje s salvami smeha. Še 
posebej opazno odvra ten je 
prizor, ko si F rank umišlja, 
kako bi zaklal , ustreli l , za
davil ali celo obglavil svojo 
prez i rano taščo. Toda poča
si, po mil imetr ih, začne spo
ročilo igre gledalcem lesti 
pod kožo in ko doseže cilj. ni 
več pomembno, kako namer 
no gnusen jc glavni igralec, 
besede s ceste, ki jih v teh 
krajih običajno ni slišati na 
odrskih deskah (vsaj ne 
v Wost Endu) , ne motijo več, 
rušijo sc pregrade in ka r 
ostane, je čista, poštena igra 
s prepros t im sporočilom: vsi 
živimo v s t rahu pred vrsto 
razl ičnih nadlog, pa naj bo 
do to rak, brezposelnost , im-
potenca, davki , plešavost ali 
pa debelost; bojimo se, da 
bomo kdaj videti neumni , 
ncdomiselni , sramežljivi; 

s t rah nas je letenja, smrt i , 
vojne, bolečine, teme, tatov, 
pametn ih ljudi, žensk, m o 
ških, policije, s tarosti , dol 
gočasja . . . Ta igra je n a m e 
njena vsem, ki se bojijo. In 
bojimo se vsi. Vsak goji svoj 
s t rah. Kvetch (beseda pome
ni v jidišu pri toževat i sc, si t
nari t i ) je študija učinkov 
s t rahu ali neumornega 
kvetcha - s t rahu, tesnobe, 
fobije, nevroze. 

F rank povabi kolega na 

svoj dom na večerjo z ženo in 
taščo, toda prepros t obed se 
spremeni v s s t rahom p r e 
predeno minsko polje: F rank 
bi r ad povedal šalo, pa ni 
prepr ičan, če se bo tudi d r u 
gim zdela zaba\ma, ženo skr
bi, ali je bila večerja gostu 
všeč, Frankova tašča se boji 
p razn ine stanovanja, v ka t e 
rega se bo morala zvečer vr
niti , osamljeni in p r a v k a r lo
čeni F rankov sodelavec pa 
zleze sam vase, ko ga na rav 

nost vprašajo kako preživlja 
samotne noči. Na zunaj je 
večerja samo srednje resna 
katastrofa , v notranjost i po
sameznih likov pa se dogaja
jo prave drame. Vsakih ne 
kaj minut »zmrzne« in t ak ra t 
eden izmed nastopajočih 
odigra svoje frustracije, p o 
misleke in skrbi . Če tekst ne 
bi bil tako radodarno pose
jan z duhovi t imi prebliski , bi 
bil Berkoffov Kvetch res m o 
reč, t ako pa je samo ciničen, 
seksističen in neusmiljen 
pr ikaz običajne more sodob
nega človeka. Čeprav p red 
stava v drugem dejanju izgu
bi začetni r i tem, odličen 
tekst in igra dokažeta , da n e 
vroza druži prebivalce tega 
p laneta bolj kot sorodstvene 
vezi. 

Komedije 
maščevanja 

Druga preds tava , ki med 
bogato ponudbo privablja 

kar precej publ ike, je novi te
ta Alana Ayckbourna Re-
venger 's Comedies ali v p r -
vodu Komedije maščevanja, 
Ayckbourn je s številnimi 
igrami nasmejal mlado in 
s taro, priljubljen pa je 
predvsem zato, ker rad raz i 
skuje drobne težave pov
prečnega človeka in zna vse 
skupaj zaviti v humor . Tako 
je tudi z novo igro: čeprav je 
osrednja tema Komedije 
maščevanja - kakor že n a 
slov pove - maščevanje, pa je 
njena izpovedna moč p red 
vsem v komični invent ivno
sti teksta . Zaplet jc preprost , 
čeprav nekoliko nenavaden. 
Poslovnež srednjih let Henry 
Bell izgubi službo in se zna j 
de na enem izmed london
skih mostov na Temzi, da bi 
napravi l samomor. Tam 
spozna prav tako obupano 
Karen Kiiightley, bogato, t o 
da občasno precej neuvrav-
novešeno blondinko iz viso
ke družbe, ki hoče skočiti 
v Temzo po nesrečno zakl ju
čeni avan tu r i s poročenim 
moškim. Karen pregovori 
Henryja, da se mora ta m a š 
čevati človekoma, ki sta ju 
privedla na rob samomora , 
torej Henryjevemu ambic i 
oznemu kolegu Brucu ter že
ni Kareninega l jubimca. Da 
ju ne bi razkri l i , se odločita, 
da bosta zamenjala žrtvi. 
Toda medtem ko se Karen 
preseli v londonski City in se 
s t ipično žensko zlobo loti 

nič hudega slutečega B r u J 
ter njegovega do t a k r a t mm 
nega zakonskega ž i v l j e n j 
se Hčnry zaljubi v svojo M 
tev in se hoče z njo po roč i« 

Toda Karen zahteva, da S( 
tudi on maščuje, v besneiu 
razočaranju pokaže rušilno 
moč svoje norost i in koi 
mračna senca straši dobro, 
dušnega in neod ločne* 
Henryja. 1 

Bistvena pomanjkljivost 
Ayckbournove komedije je 
dolžina - igrajo jo namreč po 
delih dva zaporedna večera 
in čeprav je avtor verjetno 
želel razvit i svoje delo do 
skrajnosti , komedija ne 
vzdrži celodne \Tiega p r e m d 
ra. Drugi del t ako zvodeni 
v prevelikih pričakovanjih, 
ki jih vzbudi p n a večer, pa 
tud i gledalci težko posedajo 
v istem gledališču dvakrat 
zapored in dvorana je d r u d 
večer žalostno prazna , ksi 
prav gotovo vpliva na vzduš
je. K lub občutku, da v igri 
»nekaj manjka« pa odl ikuj | 
londonsko postavitev Ayc0| 
bournove novitete predvsem 
dobra igralska zasedba, zla
sti Lia Will iams kot nevarno 
nora Karen in Griff Rhys Jo-
nes kot pri jazen medvedkast 
Henry Bell, ki sicer ni sposo
ben nobenega odločnega de
janja, pa je s impat ičen prav 
zato, ker je t ako nepopoln. 

P I S M O IZ 
L O N D O N A 

Piše Mojca Belak 

Prizor iz igre Kvetch: Frank (Steven Berkoff) s taščo (Thebna 
Ruby) 

Z MONARHI IN DE KLERKOM V ŽEPU 
P i š e J A N K O P E T R O V E C 

6. nadaljevanje 

Dvakra t so razgla
sili p razn ik v mestu tudi za
radi obiskov državnikov od 
drugod, saj bi si le t ako l ah 
ko zagotovili zadostno m n o 
žico poslušalcev javnega 
zborovanja. Prvič je bil n a 
javljen Mandela, drugič pa 
predsednik republ ike N a m i -
bije. Nobenega ni bilo, p raz 
nik pa smo le imeli. 

Poleg teh praznikov je de 
la pros t ih dni največ okrog 
Božiča. Čeprav je medna rod 
na šola Machabeng, kjer sem 
delal, sledila šolskemu kole
dar ju severne poloble, je 
v ra ta ob Božiču zaprla za cel 
mesec, saj pri š t ir idesetih 
stopinjah sredi poletja pred 
deževnim mesecem nit i Afri
čani niso več zdržali v k lo
peh, kaj šele Angleži in 
Skandinavci , ki j ih je bilo na 
šoli za desetino. Ta čas je bil 
kot nalašč za potovanja po 
Južni Afriki, ki je do t ak ra t 
zaradi čakanja na vizo še n i 
sem uspel obiskati , dasi je 
bila meja le tri ki lometre od 
mojega doma. Tako sem se 
dvanajstega decembra s š t i 
r imi prijatelji nameni l 
v Durban , razvito letoviško 
središče na obali Indijskega 
oceana, komaj kak dan po 

Božiču pa še v Bloemfontein. 
Johannesburg je ostal za j a 
nuar , v Cape Town sem sto
pal sredi februarja, marca 
sem se vozil za divjimi žival
mi v safari pa rku Willem 
Pretor ius in kupoval sveži 
ananas na tržnici v pres to l 
nici Svazija Mbabaneju . 

Zelo težko je spoznat i p r a 
vo Južno Afriko iz časopisov. 
Evropski mediji poenostav
ljajo sliko položaja, ki t am 
vlada; podoba, ki si jo tako 
us tvar imo, je največkrat čr-
no-bela . Pravo sliko si lahko 
ustvar iš le, če deželo p r epo 
tuješ, a ne tako, da jo le vi
diš, temveč predvsem tako, 
da okusiš življenje v njej. Na 
potovanjih po Južni Afriki 
zato nisem vedno potoval na 
enak način, ni t i si nisem u r e 
jal prenočišča v podobnih 
us tanovah, temveč skušal iz
kusi t i čimveč, kar z dobro 
voljo in pripravljenostjo, 
sprejeti vse, k a r pr ide pod 
pot, ni težko. 

D u r b a n je bil kraj po le tne
ga poči tka. Po mesecih dela 
na šoli sem potreboval p rav 
to: teden dni na morju. D u r 
ban pa seveda nudi mnogo 
več kot kr is ta lno čist sub -
t ropski ocean in dolge pešče
ne plaže. Je tur is t ična me
tropola po francoskih vzo

rih. Ker je ocean zelb valovit, 
je p r ik laden za jadranje, k o 
palci pa se umaknejo za va-
lobrane ali v »oceanske« b a 
zene, ki so pozidani p rav na 
obali in se ob njih s tenah va
lovi razbijajo in izlivajo prek 
plavalcev. Tik ob obali je za
baviščni center z otroškimi 
čofotalniki in ogromnim lu-
na -pa rkom. Sledi obalna 
ulica z bar i in d iskotekami 
ter živopisano napravl jenimi 
Zuluji, ki s svojim telesom 
vlečejo rikše, v ka ter ih se vo
zijo premožni tur is t i in tako 
obujajo spomin na preživete 
kolonialne čase. Ob drugi 
s t rani ulice se dvigajo visoki 
hoteli in nebotičniki poči tn i 
ških apar tmajev in t ako zak
ljučujejo obalni predel mesta 
tur is t ičnega blagostanja. 

Kot vsa mesta v Južni 
Afriki je tudi D u r b a n mesto 
mnogih ras . Domače pleme 
tega področja je pleme Zulu-
jev, ki se je v času kolonia l 
nih bojev najdlje upira lo 
evropskim o.svajalcem. Dan 
danes je v D u r b a n u mnogo 
izobraženih domačinov, n a j 
dejo pa se tudi podjetniki , 
saj je D u r b a n poleg Cape 
Towna najliberalnejše mesto 
dežele. 

Med belci tu dominirajo 
potomci angleških zavoje

valcev, zato je tudi jezik, ki 
se največ uporabl ja , angleš
čina. Poleg nje s ta u r a d n a je 
zika v provinci Na ta l še afri-
kanščina, ki je poleg angleš
čine edini u radn i jezik na ce
lotnem področju Republike, 
in zulujščina ki je u radn i j e 
zik posta la šele v zadnjih le 
tih, ko je oblast v državi 
prevzel l iberalni de EHerk. 

Afrikanerji predstavljajo 
v D u r b a n u manjšino. Med 
belci v mestu velja omenit i 
še Grke in Itali jane, ki pa so 
se, t ako kot v Združenih d r 
žavah, stopili z ostal imi p r i 
seljenci iz Evrope in ne vpl i 
vajo na polit ični razvoj do 
godkov. Pač pa je v D u r b a n u 
pomembno število Indijcev, 
ki so v Južno Afriko prvič 
prišli kot sužnji ho landske 
kolonije, v zadnjem času pa 
prihajajo zaradi zaslužka. 
V mestu stoji ogromna, delno 
pokri ta , indijska tržnica, 
kjer lahko po cel dan b a r a n -
taš za izdelke domače obrt i 
(tudi iz slonove kosti , čeprav 
je t rgovina z njo sicer p r e p o 
vedana) za začimbe, pa tud i 
za drogo in afrodizijake, le 
pravega prekupčevalca m o 
raš najti. Durban ima tudi 
največjo mošejo južne po l 
oble. 

Durban je t is to južnoafr i 
ško mesto, v ka te rem so ras i 

st ične oblast i najbolje skrili 
mizerijo črnskih predmestij 
Ta ležijo daleč od pomemb
nih cestnih vpadn ic v mesto. 
Največ ljudi, ki dela v mestu, 
ne prebiva v teh četr t ih , tem
več v razl ičnih delcih bantu-
s tana Kwa Zulu, ki so raz
treseni po širšem predeli 
province Nata l . 

Kot je znano, je južnoafri
ški režim rasnega razlikova
nja v sedemdeset ih letih zas
noval večje število bantusta-
nov ali »homelands«, v kate
re naj bi dobesedno strpali 
vse Afričane (Afričan je ena 
izmed štir ih u radn ih rasnih 
kvalifikacij , ki so jih šele !• 
tos zavrgli . Ostale t r i so š. 
Evropejec, mešanec in Inc; 
jec), tem mal im deželica; 
brez na ravn ih in drugih su 
rovin dali vsaj delno samo
stojnost ter t ako uresničili 
prvotni in najvažnejši cilj 
pol i t ike apa r the ida : ustvari 
ti čisto Južno Afriko, kje: 
bodo vladal i belci - z Indijci 
in mešanci v podrejenem po
ložaju, črnci pa bodo lahl< 
preživeli svoja življenj-
v ban tus tan ih , ki bi jih šteli 
za tuje države in bi Republi ' 
ka z njimi ne imela nobenega 
opravka več. K sreči so takš
ni u radn i poli t iki šteti dnevi 
čeprav »neodvisni« bantu-
stani Venda, Bophuthatsvva-
na, Transke i in Ciskei šf 
obstajajo (tako tudi »avl 
nomni«, kot jc Kwa Zulu) 
so na zemljevidih Juž ' 
Afrike, ki j ih rišejo t am, -
vedno vrisani z drugo barv* 

Nadaljevanje prihodnjič ^ 
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BIOENERGETIK 
O D G O V A R J A 

Žolčni kamni 
Stara sem 54 let in imam več 

žolčnih kamnov. Zdravnik je 
dejal, da naj z operacijo ne hi
tim, ker karmii minajejo in ker 
nisem še nikoli imela napadov. 
Priporočal mi je dieto. Prosim 
za nasvet če bi morebiti bilo 
mogoče kamne odstraniti brez 
operacije. 

Marija 
iz Rimskih Toplic 

Žolčni kamni so posledica 
napačne prehrane, predvsem 
uživanja živalskih beljakovin. 
Zelo škodljiva so v tem prime-
i-u jajca, gotovo pa ste uživali 
tudi preveč mineralno bogate 
hrane in pijače. Tovrstne teža
ve lahko povzročajo tudi zdra
vila za živce, razna pomirjeva
la. Ker pišete, da napadov ni
mate, se res velja držati diete, 
obenem pa spite tudi po pol 
decilitra domačega jabolčnega 
kisa dnevno in to počnite 
kakšna dva ali tri mesece. Kis 
vam bo očistil tudi ožilje, led
vice, mehur in sečevod. Kis ra
zredčite z vodo, ker ga boste 
tako lažje spili. 

Nespečnost 
z ženo trpiva zaradi nespeč

nosti, zato sva neprestano zelo 
utrujena. Nespečnost pogosto 
spremlja še potenje, pa ščeme-
nje v nogah. Morda je treba 
vzrok iskati v napačni legi po
stelje, zato prilagam načrt so
be in lego postelje v njej. Do
dam naj še, da jugozahodno 
teče Savinja, stanujeva pa 
v drugem nadstropju stano
vanjskega bloka. 

Franček 

Zares bo treba čimprej ne
kaj ukreniti, sicer bodo težave 
vedno večje. Po izdelanih me
ritvah ugotavljam prisotnost 
zemeljskega magnetnega seva
nja ter vodni tok na katerem 
ležijo vaše noge do srede meč. 
Težave, ki izvirajo iz takšne 
lege postelje že občutite, sledi 
pa lahko še zatekanje in hlad 
v nogah, pa otrdelost v glež-
njih in podobno. Da bi v vaši 
spalnici prestavili posteljo je 
nemogoče, ker je soba pre
majhna. Zato vam svetujem 
veliko gibanja, namakanje nog 
v slani vodi. Veliko žlico mor
ske soli zmešajte z vodo, ki jo 
natočite v umivalnik. Vsak ve
čer namakajte noge od dvajset 
do trideset minut. Imam tudi 
posebne blazine, ki bi vam 
lahko koristile, zato če vas to 
zanima, pokličite. 

Preveč tirane 
Stara sem 19 let in imam 

veliko težavo. Najprej se na
jem do onemoglosti, tako da 
me vse boli, potem pa na stra
nišču vse izbruham. To se do
gaja vsak dan že skoraj leto 
dni. Vem, da tega ne bi smela, 
vendar si ne znam pomagati. 
Slabo se počutim, boli me gla
va, zdravnica pa me je napoti
la k specialistu, pri katerem se 
zdravim zaradi ščitnice. Ta pa 
me je napotil k psihiatru, kjer 
so mi svetovali naj jemljem 
Persen. Lepo vas prosim, da 
mi pomagate vsaj vi. 

Obupana 

Tvoj problem izhaja iz tvo
jega miselnega modela, ki je 
prekašal tvojo voljo in tvoj 
drugi model, to je: »Moram 
prenehati, pa ne gre.« Ta mo
del ni časovno v skladu s tvojo 
željo. Ob najinem srečanju ti 
bom razložil moč in obliko mi
selnega delovanja, da se boš 
znebila svojih težav. Poliliči 
me in ne obupaj. Pred leti sem 
pomagal dekletu, ki je imela 
nasprotne težave. Ni namreč 
mogla jesti. 2e po pnd terapiji 
se ji je apetit povrnil in ko sem 
jo kasneje videl v Žalcu, je bila 
že lepo porejena in že v strahu 
za svojo linijo. 

Pisala je tudi bralka, ki piše, 
da ima moža, starega 71 let, ki 
ga je zadela kap, obenem ima 
še težave z astmo. Želi, da mu 
pomagam. Tudi zanj velja 
spremeniti lego ležišča, tako 
kot sem opisal že v pismu bral
ke Marijane. Obenem mu sve
tujem takole: če imate vzglav-
je obrnjeno proti zahodu pre
maknite posteljo za približno 
60 cm proti vznožju, če pa je 
vzglavje v smeri katerihkoli 
ostalih treh smeri neba, pa jo 
je treba takoj prestaviti. Tako, 
da bo vzglavje tam, kjer imate 
sedaj vznožje. Svetujem tudi, 
da me čimprej pokličete po te
lefonu. 

Nervoza 
Večkrat sem imela migrene, 

zato sem obiskala zdravnika, 
ki mi je predpisal zdravila Di-
tamin. Včasih so mi pomagala, 
drugič zopet ne. Pred kratkim 
pa sem pričela opažati še dru
ge težave. Kadar me boli gla
va, se včasih pričnem močno 
tresti, ner\'ozna sem. Za živce 
sem že jemala zdravila, vendar 
nočem postati odvisna od njih. 
Stara sem namreč šele trideset 
let. Imam moža in dva otroka 
ter urejene družinske odnose. 
Zelo nervozna sem in potnih 
rok tudi kadar se odpravljam 
na kakšno potovanje. 

Marica iz Šmarja 

Tudi vaše težave izvirajo iz 
napačne lege postelje, torej tu
di za vas velja vse, kar sem 
v zvezi s tem pisal že v prej
šnjih številkah. 

Krčne žile 
Težave imam s krčnimi žila

mi, zdravnik je dejal, da zaen
krat še ne pride v poštev ope
rativni poseg ali kaj podobne
ga, predpisal pa mi je zdravila 
Essaven, ki pa mi ne poma
gajo. 

Tereza M. 

V svojem pismu ste zapisali, 
da gre pri vaši družini za ded
nost, da je več vaših prednikov 
že imelo te težave. Ce bi se 
težave radi znebili, potem se 
prenehajte prepričevati, da ste 
težave podedovali. Verjeti mo
rate v ozdravitev. Svetujem 
vam, da vam nekdo opravi ra-
diestezijsko meritev stanova
nja ter da prestavite lego po
stelje. Pokličite me, če želite, 
da vam pomagam. 

Marjan Knez 

K M E T I J S K I N A S V E T 

Vrtna kresa 
na okenski polici 

Kresa je rastlina, ki je po 
listih podobna peteršilju, po 
okusu pa hrenu. Ima drobno 
seme temne barve. Kupimo ga 
v semenarni. Vrtna kresa hitro 
kali in hitro raste. Zato je hva
ležna za pridelovanje na oken
ski polici. Kaj rabimo za pri
delovanje krese v stanovanju? 

- plitvo posodo. Dobra je 
plastična posoda, ki se upo
rablja za paniranje zrezkov ali 
zelenjave. V trgovini dobimo 
komplet treh plitvih, pravo
kotnih plastičnih posod. 

- rabimo zemljo, ki je pri
merna za gojenje rož in vodo 
za zalivanje. 

- potrebujemo še plastično 
folijo in kos papirja za pokri
vanje in seveda seme. 

Torej naj ponovim, kaj rabi
mo: plitvo posodo, zemljo, se
me, vodo, kos papirja in kos 
prosojne folije ali vrečko iz 
prosojne folije. 

Po tem pa delamo takole: 
v plitvo posodo damo en sam 
centimeter zemlje. Na to zem
ljo posejemo na gosto seme 
vrtne krese. Posevek pokrije
mo z dvema centimetroma 
zemlje in zalijemo. Po tem po
ložimo čez posodo kos papirja 
in nanj folijo. 

Naj zdaj povem, zakaj je t re
ba, da tako ravnamo. 

Seme moramo pokriti 
z zemljo zato, da bo rastlina, 
ki bo vzniknila lepa, čista. Če 
potrosimo seme le po površini, 
bodo vse rastline imele kapico, 
to je lupina od semena. Dva 
centimetra zemlje nasujemo 
na seme zato, ker kresa kali 
v temi. Če sejemo seme po vr
hu zemlje, bo rabilo za kalje-
nje veliko več časa. Kalilo bo 
namreč le tiste ure, ko bo v so
bi tema. 

S papirjem pokrivamo le ta

ko dolgo, dokler se ne pokaže 
prvi hstič. To je znak, da je 
rastlina vzkalila in zatemnje-
vanje ni več potrebno. Pokri
vanje s fohjo je potrebno zato, 
da se zemlja ne izsuši. Folijo 
polagamo na posodo tako dol
go, dokler rastline niso tako 
velike, da dosežejo folijo. Po 
tem folijo odstranimo in prid
no zalivamo. 

Kresa zraste v tednu dni. 
Sejemo jo zelo na gosto in sicer 
pet gramov na kvadratni deci-
meter. Ko kresa zraste toliko, 
da seže čez višino roba posode, 
odstranimo papir in folijo in 
tedaj kresa raste zelo hitro. 
Vsaka rastlina išče svetlobo. 
Tudi kresa. Zato se obrne proti 
soncu. Vse rastline rastejo v to 
smer. Da preprečimo poševno 
rast, obračamo posodo vsak 
dan za sto osemdeset stopinj. 
To pomeni, da tisto stran, ki je 
bila danes na soncu obrnemo 
tako, da bo jutri v senci. Tedaj 
bodo rastline rastle pokonci. 

Krešo porežemo s škarjami, 
ko naredi prve zelene lističe. 
Nato zemljo spravimo v vreč
ko in jo prihranimo za cvetoče 
lončnice. Zato novo setev kre
se pa moramo uporabiti svežo 
zemljo. 

Kresa vsebuje vitamin C in 
karotin, to je ista snov, kot jo 
ima korenček. Zaradi svoje se
stave čisti kri, žene na vodo, 
pomaga pri izkašljevanju ter 
preprečuje zobno gnilobo. 
Krešo uporabljajo tudi za čiš
čenje peg na koži. 

Krešo uporabljamo kot do
datek k skuti, kisli smetani, 
kot posip na kuhano cvetačo 
skupaj s kislo smetano in nari-
banim sirom, ali kot posip na 
kuhan krompir. Dober je tudi 
kuhan riž s krešo. 

IDA TEPEJ 

RESEPT T E D N A 

Sojino mleko 
Sojino mleko je vodni izvleček sojinega zrnja in se vedno bolj 

uveljavlja kot dietetična hrana in kot mlečni nadomestek. Je 
bele do rumenkaste barve in ima značilen okus po surovem 
fižolu. Ta okus se lahko prekrije z drugimi tekočinami, kot so 
sadni sokovi, čokolada itd. Ima več beljakovin ter manj ogljiko
vih hidratov. Ima zelo velik beljakovinski izkoristek ter veliko 
nenasičenih maščob. Zaradi tega priporočajo sojino mleko bol
nikom na srcu in ožilju, tistim, ki so alergični na kravje mleko. 
Iz njega lahko pripravljamo omlete, mlečni riž in zdrob, 
pudinge in druge mlečne jedi. Iz sojinega mleka naredimo sojin 
jogurt ter sojino skuto, ki ji pravimo tofu. 

Sojino mleko pripravimo iz sojinih zrn in celo iz sojine moke. 
Sojina zrna dobro operemo in čez noč namakamo v vodi. Nato 
jih odcedimo. Vzamemo 4 skodele vode in skodelo namočenih 
sojinih zrn. Dobro jih zmeljemo z mešalnikom v gosto sojino 
kašo. To kuhamo 10 minut pri nizki temperaturi in pri tem 
neprestano mešamo, da se tropine ne primejo dna. Mešanico 
nato precedimo skozi dvojno gazo. Dobimo sojino mleko in 
tropine, ki jih lahko uporabimo za pripravo drugih jedi. 

Sojino skuto pripravimo tako, da naprej sojo namočimo čez 
noč, nato jo odcedimo in še enkrat speremo. Skodelo sojinih zrn 
damo v mešalnik in dolijemo eno skodelo vode ter zmeljemo. 
Dobimo zelo fino kašo. V posodi zavremo eno skodelo vode in 
med stalnim mešanjem vlijemo vanjo fino sojino kremo in 
kuhamo vsaj 10 minut med stalnim mešanjem. Nato kašo prece
dimo skozi dvojno gazo. Mleko prestrežemo, tropine pa shra
nimo za pripravo jedi iz sojinih tropin. 

Mleko lahko solimo, sladkamo ali jo začinimo s tistimi začim
bami, ki nam odgovarjajo. Nato mleko še enkrat zavremo in mu 
med stalnim mešanjem dodamo strjevalec. To je običajno kalci
jev sulfat, magnezijev sulfat, natrijev laktat in limonin sok, 
jabolčni kis itd. Od tega, kakšen strjevalec bomo uporabili, je 
odvisna struktura sojine skute. Grenka sol daje grobo zrnato 
skuto, limonin sok pa gladko, mehko skuto. Mleko pod vplivom 
strjevalcev koagulira in sesirjeno mleko naj stoji pri miru, 
dokler se popolnoma ne ohladi. Nato vse skupaj vlijemo v plat
neno vrečko ali v četvomo gazo in obesimo na klin ali na pipo, 
da sirotka odteče. Čez štiri ure vrečko snamemo in jo damo na 
krožnik in prekrijemo z deščico, ki smo jo obtežili s kilogramsko 
utežjo. Preša naj se nekaj ur in če hočemo redko skuto to traja 
dve do tri ure, če pa želimo trdo skuto, pa naj se preša najmanj 
pet ur. 

Sojino skuto uporabljamo v mnogih jedeh. Odlična je pečena, 
ocvrta, kot dodatek jajcem. Iz nje pripravljamo jušne vložke, 
nadeve in namaze. Lahko jo pečemo v pečici. 
Sojina skuta vsebuje zelo veliko beljakovin in v Ameriki ji 
pravijo meso brez kosti. 

Bioenergetiku Marjanu 
Knezu lahko zastavite 
vprašanja pisno, na naš na
slov (NT&RGs Celje, Trg V. 
kongresa 3 a, za bioenerge-
tika), vprašanju pa obvez
no priložite kupon »bio-
energetik odgovarja«. Mar
jan Knez vam bo odgovoril 
v svoji rubriki v Novem 
tedniku. 

MODNI KLEPET 
Pripravlja 

VLASTA CAH-ŽEROVNIK 

Kar malce v strahu smo ko
nec lanskega leta razmišljali 
o tem, da bo nagradno vpraša
nje, objavljeno v vsaki številki 
Novega tednika, zmanjšalo za
nimanje naših bralcev in bralk 
za Modni klepet. Menili smo, 
da se bodo reševanja - čeprav 
ne pretežkih - ugank lotili le 
nekateri, pa je že po pi-vi šte
vilki odziv takšen, kot ga ni
smo pričakovali. 

Kar je res, je res. Med vami, 
dragi bralci in bralke, se skri
vajo številni ugankarji, o modi 
kar precej veste in tisti, ki bo 
konec meseca izžreban kot na
grajenec Modnega klepeta, bo 
imel še dober občutek, da si je 
nagrado prislužil. Odločala pa 
bo, tako kot doslej, seveda spet 
le sreča. 

Pa še nekaj besed. o današ-

njem Modnem klepetu, ki ga jt 
pripravila naša modna sveto
valka Vlasta Cah-Žerovnik, 
Zima se še ni dokončno poslo
vila, tisti, ki se vsaj malce 
spoznajo na vremenske napo
vedi, nam za prihodnje tedne 
napovedujejo še kar nekaj mr
zlih dni in celo nekaj snega, 
zato tudi peščica drobnih na
svetov o tem, kako uporabiti 
krzno, tokrat ne bo odveč. 

Tudi v tej številki objavlja
mo nagradno vprašanje, 
v uredništvu pa pričakujemo 
vaše odgovore, saj bomo zad
njo soboto v mesecu, 25. janu
arja, iz škatle s pravilno izpol
njenimi nagradnimi kuponi iz
žrebali nagrajenca(ko) meseca 
januarja. Pa lepo pozdrav
ljeni ! 

Uredništvo 

iVieliak dotik krzna 
Ne, nisem pozabila na de

cembrsko obljubo - modna 
zgodba o krznu bo primerna 
tudi zdaj, ko se zima sicer ra
hlo spreneveda ali pa nam le 
pripravlja kakšno zanjo zna
čilno presenečenje. Kakorkoli, 
še je čas, da si obnovimo zim
sko garderobo in trenutna mo
da nam zagotavlja, da bomo to 
najbolje storili prav s krznom! 

Seveda pa vam zdajle ne 
bom opevala mehkega dotika 
soboljevine in ostalega drago
cenega krzna - v modnih čislih 
je letos bolj kot kdajkoli umet
no krzno! Pa ne samo modno, 
tudi neprimerno cenejše je, 
poleg tega pa vas ne bo mučila 

slaba vest, da so zaradi vas 
pobijali uboge živali. Po zaslu
gi sodobne tekstilne tehnolo
gije je danes umetna krzna že 
skoraj nemogoče ločiti od av
tentičnih, poleg tega pa sta tu
kaj neprimerno bolj izrazita 
ustvarjalnost in domišljija, saj 
so v igri tudi barve. 

Krzno zasledimo torej v le
tošnji modi na vsakem tretjem 
koraku - kot obroba strech 
obleke, kot ogromen ovratnik, 
kot detalj na p lašču . . . Morda 
pa vam kakšno idejo za preno
vo starega oblačila lahko nav
dihne tudi tale skica! 

VLASTA 

Pa še nagradno vprašanje tedna! 
KAKO SE UMENUJE KRZNO, IZDELANO IZ KOŽUHA 
(RUMEN, S ČRNIMI LISAMI) AFRIŠKE MAČKE? 

Odgovor na 
nagradno vprašanje: 

Ime in priimek: 

Točen naslov: . 

Starost: Teža: Konfekcijska št. 

Najljubše barve: 
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POROKE 
Velenje 

Poročili so se: Franc 
OSTROŽNIK in Simona VO-
DONČNIK, oba iz Velenja, 
Smiljan KRAMBERGER in 
Stanislava GRATEJ, oba iz 
Velenja, Stanko PODVRAT-
NIK iz Skornega pri Šoštanju 
in Melita GERMADNIK iz Be
lih vod. 

Šentjur pri Celju 
Umrli so: Karol PAJK, 80 let 

iz Laziš, Elizabeta GAJŠEK, 
85 let iz Dolge gore, Anton 
KUMPERGER, 76 let iz So-
tenskega pod Kalobjem. 
Šmarje pri Jelšah 

UmrU so; Janez TERŽAN, 
92 let iz Zeč, Frančiška ŽNI-
DARŠIČ, 85 let iz Pilštanja, 
Frančiška KUNEJ, 90 let iz 
Zagaja, Frančišek VERK, 79 
let iz Dola, Ludvik PRAH, 78 
let iz Rog. Slatine. 
Velenje 

Umrli so: Julija HRIBER-
NIK, 92 let iz Celja, Jožefa 
RORMAN, 79 let iz Velenja, 
Marija POVALEJ, 73 let iz 
Gorice pri Šmartnem, Ciril 
OBU, 83 let iz Podkraja pri 
Velenju, Elizabeta KOPUŠAR, 
87 let iz Celja, Helena MLI-
NER, 85 let iz Planine, Anto
nija REPNIK, 87 let iz Skal, 
Vincencij DEDlC, 83 let iz Ve
lenja, Jožefa G R A C N E R , 72 
let iz Celja, Alojz VERBOV-
Š E K , 70 let iz Stojnega sela, 
Zofija K O D R I C , 67 let iz Vele
nja, Franc PETERKOViC, 63 
let iz Zidanega mosta, Roza 
NOVAK, 82 let iz Donačke go

re, Marjan KOREN, 42 let iz 
Podgore, Ljubomir STAJIC, 
35 let iz Velenja, Marija JE-
LENKO, 65 let iz Dovč, Stani
slav PREVOLNIK, 58 let iz 
Brega, Berta VODEB, 49 let iz 
Celja, Pavla DORMIŠ, 86 let iz 
Žalca, Vid JAZBEC, 82 let iz 
Tajhte, Viktor ŠARNER, 87 let 
iz Velikega vrha, Valter ZA-
DRAVEC, 33 let iz Ljutomera, 
Alojz HRIBERŠEK, 77 let iz 
Prebolda, Karol DORNIK, 72 
let iz Ločice ob Savinji, Vin-
cenc DROZG, 72 let iz Slov. 
Konjic, Franc ŠARLAH, 56 let 
iz Žalca, Rudolf RAMŠAK, 72 
let iz Šoštanja, Frančiška 
KOS, 77 let iz Skornega pri 
Šoštanju, Marija ŽOHAR, 53 
let iz Šoštanja, Adolf SVET, 55 
let iz Polzele, Anton KAŠE, 72 
let iz Hrastnika. 
Žalec 

Umrli so: Franc NOVAK, 59 
let iz Polzele in Marija SO-

G R E M O V K I N O 
KINO UNION 

do 23. 1.: VROTTEV V PLA-
VO LAGUNO - ameriški film 

MALI UNION 
do 20. L: BETTY BLUE 

- francoski film 
od 21. 1.: VELIKA MODRI

NA - francoski film 
KINO METROPOL 

do 20. L: BELI OČNJAK 
- ameriški film 

do 20. 1.: ZALJUBLJENE 
SIRENE - ameriški film 

Od 21. 1.: RUNE STONE 
- ameriški film 

od 21. L: NAGAJIVE IGRE 
- ameriški film 

KINO ŠENTJUR 
18. 1.: SICILIJANEC - ame

riški film 
19. 1.; VRNITEV V PLAVO 

LAGUNO - ameriški film 
KINO ŽALEC 

18. 1.: ČAROVNICE - ameri
ški film 

19 1 PRORT.EMATlČTvn 

FANT - ameriški film 
i lNO ZDRAVILIŠČE 
lOGAŠKA SLATINA 

16. in 17. L: NEW JACK CI-
TY - ameriški film 

18. in 19. L: PEKEL V ŠOLI 
- ameriški film 

^ločili kino 
18. 1.: SKUŠNJAVA LJUB

KE VDOVE - ameriški film 
i lNO VELENJE 

od 16.-19. 1.: ULIČNI POLI
CAJ - ameriški film 

19. 1.: VRNITEV V PLAVO 
LAGUNO - ameriški film 

NJočni kino 
od 16.-18. 1.: PLAVI AN

GEL - ameriški film 
iUNO DOM KULTURE 

20. 1.: NORA LJUBEZEN 
- ameriški film 

ICINO ŠOŠTANJ 
19. 1.; PLA\1 ANGEL 

- ameriški film 
20. L: ULIČNI POLICAJ 

- ameriški film 

B O R Z A D E L A 
Informacije o prostih delovnih mestih, objavljenih na Republiškem zavodu za zaposlovanje območni enoti Celje 
dne 13. 1. 1992. 
Pojasnila o pogojih za sl<lenitev delovnega razmerja dobijo kandidati pri organizacijah ali delodajalcih. 

Delovna organizacija 
Železarna Štore, JEKLO, d. o. > 
Zavod ŠRC Golovec Celje 
Skupščina občine Šmarje 
Osnovna šola Hudinja Celje 
Skupščina občine Šmarje 

Sodišče združenega dela Celje 
Center za varstvo in delo Golo 
Celje 
Muzej novejše zgodovine Celje 
Celjske lekarne Celje 
Srednja tehnična šola Celje 

Poklic 
dipl. ekonomist ali ekonomist 
dipl. ekonomist 
dipl. pravnik 
pred. učit. tehn. vzg, 
ekonomski ali komercialni tehnik 

administrat. tehnik 
šivilja 

mizar 
snažilka * 
snažilka 

Delovno mesto 

vodja financ in računovodstva 
vodja projekta sejmov 
pravni svetovalec II 
pred. učit. tehn. vzgoje 
davčni izterjevalec 
pisarniški referent-strojepiska 
delovni inštruktor II 

vzdrževalec stavbe 
snažilka v lekarni Polzela 
snažilka 
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T R A Č - n i c e 

Radovednosl za ¥saka ceno 
Evforija službenih vozil, ki je zajela republiška ministrstva, 

na Celjskem ni pustila posledic. »Nasedli« smo ji le novinarji, ki 
smo vestno preklicali osem občin našega območja in se ob 
službenih fičkih, katrcah in stoenkah (pa le tu in tam kakšnem 
boljšem avtomobilu) nasmihali v brado - v zadrego in slabo 
voljo pa smo uspeli spraviti le podpredsednika šentjurske vlade 
Simona Zdolška. Po navalu novinarjev se je namreč spraševal, 
ah zanimanje velja njihovi zamenjavi 6-let stare ascone za R 21, 
ali pa je zadaj še kaj drugega. 

Luio gostitelj 
Mhmlo soboto je dramski igralec in upravnik celjskega gleda

lišča Borut Alujevič spet imenitno interpretiral eno od vlog iz 
svojega sicer zelo bogatega repertoarja. Županu Antonu Rojcu 
je na novoletnem sprejemu za gospodarstvenike in javne 
delavce celjske občine imenitno asistiral kot gostitelj - zaenkrat 
pa še ni znano, kdo je bil njegove vloge bolj vesel: župan ali 
gostje. 

Bančni abortus 
Da bančniki le počasi sprejemajo vsa pravila konkurence, dokazujeta tudi plakata, ki sta 

skupaj nalepljena v prostorih Hranilno-kreditne službe v Žalcu. Res, da se po velikosti plakatov 
vidi, v kateri stranki je direktor, toda za konkurenco bilahko bilo še slabše. Podatkov o tem, kako 
plakati vplivajo na obrestne mere hranilnih vlog, zaenkrat v HKS še nimajo. 

V S I 
in prepričan sem, pa tudi vi, spoštovani voznik 

S M O Z A 
C E L J E - Z D R A V O M E S T O 

zdravo mesto pa je tudi prijetno in urejeno 

zakaj ste torej parkirali svoje vozilo 
v starem mestnem jedru Celja? 

S tem ne ovirate samo promet in ogrožate druge, ampak tudi 
kažete svoj odnos do urejenosti mesta. 

Le kam se vam je tako mudilo, da niste mogli parkirati 
na enem izmed urejenih parkirišč? 

Z Ž E U O 

da boste drugič parkirali izven mestnega jedra, vam že 
vnaprej želim srečne božične in novoletne praznike 

in vas lepo pozdravljam! 

P r e d s e d n i k 
s k u p š č i n e o b č i n e C e l j e 
A n t o n R o j e č , d ipl . iur. 

VSI 
in prepričana sem, da tudi vi, spoštovani g. župan 

S M O Z A 
C E L J E - Z D R A V O M E S T O 

zdravo mesto pa nima samo lepih fasad in osvešče
nih voznikov, ampak tudi organe, ki dobro delajo. 

Zakaj torej ti ne poskrbijo za 
prometni nered v starem mestnem jedru Celja? 

S tem ne kažejo samo svoje nemoči pri reševanju tega vpra
šanja, ampak tudi brezbrižnost do enega najbolj perečih pro

blemov v mestu. 

Le kaj je bilo narobe s sistemom dovolilnic, ki so dovoljevale 
brezplačno parkiranje v centru stanovalcem in zaposlenim? 

Z ŽELJO, 
da bodo strokovnjaki razrešili gordijski vozel parki
ranja v zadovoljstvo voznikov in meščanov ter 

v korist mesta, vas lepo pozdravljam! 
Voznica, 

zaposlena in stanujoča v centru Celja 
Nada Kumer 

Ministrska skleroza 
Republiški minister za pro

met in zveze Marjan Krajnc je 
vse bolj pozabljiv. V ponedelj
kovem žarišču slovenske TV 
ga je voditelj Janko Sopar 
spomnil na obljubljen začetek 
gradnje avtoceste skozi Sa
vinjsko dolino in na to, da na 
tem koncu že odštevajo dneve. 
Minister pa se je le zvito na
smejal, se popraskal za ušesom 
in vprašal, od kod ljudem po
datki o dnevih, da jih lahko 
odštevajo. Za osvežitev spomi
na gospoda ministra: na obi
sku v Žalcu skupaj z Lojzetom 
Peterletom in Miho Jazbin-
škom 29. oktobra 1991 je sam 
povedal, da se bo gradnja pri
čela čez 240 dni! V bodoče pa 
malo manj pozabljivosti, še 
zlasti, ko bo treba povedati, 
kam je šlo 340 milijonov tolar
jev, ki so že bili namenjeni za 
gradnjo avtoceste. 

G L O S A 

Celjski grofje 
se obračajo 
v grobu 

če ima človek vsaj tra. 
hico smisla za lopo, mor^ 
hudo trpeti, kadar se od-
pravi na celjski Stan 
grad. Ob pogledu na iese. 
ne klopi, ki so na gosto 
posejane po grajskem 
travnem dvorišču, ter oh 
pogledu na iz desk zbii 
oder, ki služi kdove čemu, 
se človeku nevarno povi. 
ša krvni pritisk, dobi pre-
bavne motnje in v pesteh 
začuti gomazenje, ki m 
obeta nič dobrega. Ah 
strokovnjaki, na primci 
iz Zavoda za spomeniško 
varstvo, zares nimajo no. 
bene moči (ah potrebe), 
da bi v takšne, z zdravim 
razumom skregane, pote
ze najemnikov gradu, po-
segli in temu naredili ko-
nec? In nenazadnje, zakaj 
je celjski Friderikov stolp 
zaprt že več kot leto dni' 
Mar zato, ker so na njem 
vidne nove velike razpo
ke, pristojni pa očitno ča
kajo, kdaj se bo pod pezo 
let in malomarnosti ti
stih, ki bi ga morali po
pravljati, sesul? Ana 
Wambrechtsamer je na
pisala knjigo Danes grof
je celjski in nikdar več. 
Ob pogledu na to, kar je 
danes celjski Stari grad, 
pa bi se kdo lahko lotil 
tudi pisanja na temo: 
Včeraj celjski Stari grad 

Stran(ka) šaljivcev 
Veseh smo, da je s t ranka že dobila prve 

člane, ki bodo dajali ton in vzpodbudo n o 
vim somišljenikom. Najaktivnejši člani bo 
do imeli dobro zapisano ime in neka te re 
ugodnost i , ki se navezujejo predvsem na 
veliki poletni mit ing - nepozabni izlet. S k u 
šajte se spomni t i kakšnega uspelega vica in 
n a m ga posredovat i na naš naslov. 

Očetovska I 
»Oči, ali se osli tudi poročijo?« 
»Da. predvsem osli!« 

Očetovska 11 
Mož pride pozno iz gostilne in malce pogle
da po hiši. V enem kotu kriči en otrok, 
v drugem drug, v tretjem pa tretji. Pa pravi 
mož ženi: 
»Poglej, kakšne otroke imava! Še bolj bom 
začel piti!« 
Žena mu odgovarja: 
»Če bi na tebe čakala, bi še takšnih ne bilo 
pri hiši!" 

Jože Križnik, Vransko 

Po gasilsko 
»Zdaj mi pa odkrito povej, kolikokrat si me 
prevarala, ko sem bil na službeni poti.« 
»Dobro, če že vztrajaš, samo dvakrat.« 
»In s kom?« 
»No, ja, s tvojim prijateljem Pepijem, in...« 
»In?« 
».. .in z njegovo desetino.« 

Ivan Strmole , Celje 

Prestopi 
Kaj če bi tiste, ki kar takole za 
tiec prestopajo iz ene stranke 
v drugo, imenovali z imenom, 
ki sploh ni tako napačno, kot 

se zdi - prestopniki. 

N A J M U Z I K A N T I P O V E D O 

Muzikant in župnik 
se ne smeta žen't 

Jože Bohorč iz Slivnice je 
igral na prvi ohceti, ko m u je 
bilo 13 let. Sedaj sta mu ha r 
monika in »gobec« poklicna 
družabnika in pod s t reho je 
spravil nič manj kot 360 oh
ceti, sam pa je še vedno 
»ledig«. 

»Muzikant in župnik se ne 
smeta žen ' t ! Jaz se prepros to 
ne morem odločiti za eno, ko . 
pa imam vse ženske tako 
rad. Sicer pa sem na ohceti 
najbolj zadovoljen takra t , ko 
si morajo svatje od muz ikan -
ta sposoditi denar za m u -
ziko.« 

Ena Iz Bohorčevega 
rokava 

župnika zanima, zakaj se 
Francelj ženi. 

»To je pa nerodno vpraša
nje. No, zakaj pa imate vi 
kuharico?« 

Župnik: »Preprosto: da 
kuha, pomiva, pere itd.« 

Francelj hitro odvrne: »No 
vidite, zaradi tistega itd. se 
pa jaz ženim.« 

EDI MASNEC 

zavarovalnica triglav 
KER ŽIVLJENJE POTREBUJE VARNOST. 


